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سرمقاله 

مردم؛ بزرگ ترین بازنده ممنوعیت 
واردات

::  دکتر زهرا کاویانی::

از سال۱۳۹۷ به بعد، با دور دوم تحریم ها، مجددا موضوع ممنوعیت 
واردات، امری که به موجب قوانین مختلف برنامه پنج ساله و قانون 
احکام دائمی برنامه های توسعه کشــور )ماده۲۲( غیرقانونی اعلام 
شده بود، به فضای تجارت خارجی کشور بازگشت. بر این اساس تا 
پایان سال۱۴۰۲ بیش از ۲۰۰۰ قلم ردیف تعرفه مشمول ممنوعیت 
واردات هســتند که برخی از آنها به دلیل صرفه جویی ارزی و برخی 
به دلیل حمایت از تولید )بر اساس ماده ۱۶قانون حداکثر استفاده از 
توان تولیدی و خدماتی کشور که مدت انقضای آن پایان برنامه ششم 

توسعه بوده( در این فهرست قرار گرفته اند.
 بنابراین درحالی که قانون گذار به درستی هرگونه ممنوعیت واردات 
را غیرقانونی تلقی کرده و برای حمایت از تولید هم این ممنوعیت را 
زمان دار و محدود کرده، اما همچنان ممنوعیت های وارداتی ادامه دارند. 
اما با وجود آنکه نزدیک به ۵سال از ممنوعیت واردات گذشته، به نظر 
می رسد در فضای تصمیم گیران سیاسی، بازرگانان، تولیدکنندگان و 
طرف های درگیر، مطالبه جدی بــرای رفع ممنوعیت های واردات 

وجود ندارد. در حقیقت به نظر می رسد
ادامه در صفحه 2

شهادت امام جعفر صادق )ع(تسلیت باد

2

همزمان با آغاز دهه فجر؛

معرفی فرصت های سرمایه 
گذاری منطقه ویژه اقتصادی 

پیام در ایران اکسپو 
6 3

سگ گردانی 
در پارک ها و 

بوستانهای کرج 
ممنوع شود

جهش تولید در 
مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی نیازمند 

اجرای طرح های 
تحولی

در این شماره می خوانید:

3   فرسودگی چگونه عادی می شود؟ 
4   علائم هشداردهنده  »آرتریت پسوریاتیک«   

   مایک لی زنبور طلایی را می گیرد

    آشوب مالیاتی
 

    جدایی دو مهاجم رم در تابستان؟
   10 پیام یک خیزش

6

7

8 5
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رئیس ستاد انتخابات البرز خبر داد

فعالیت ۱8 هزار نفر 
در برگزاری مرحله دوم 

انتخابات کرج
بیش از ۱۰۰۰ فعال گلیم بافی در البرز 

مشغول به کار هستند
کوری مطلق و مرگ؛ عارضه  

الکل های حاوی متانول

معاون صنایع دستی استان البرز از برگزاری آزمون گلیم بافی با شرکت ۴۵ نفر 
از صنعتگران این رشته خبر داد.  ژیلا خدادادی اظهار کرد: این آزمون با حضور 
۴۵ نفر از هنرمندان و تولیدکنندگان متقاضی دریافت و تمدید مجوز )کارت 
صنعتگری( در رشته گلیم بافی برگزار شد و اولین مرحله از فرآیند اعطاء مجوز 
به این صنعتگران است. به گفته معاون صنایع  دستی استان البرز در مراحل 
بعدی بازدیدهای پسینی از محل تولید پذیرفته شدگان صورت گرفته و فعال 

بودن واحدهای تولیدی مورد رصد و تأیید قرار می گیرد....

رئیس بخش مسمومین بیمارستان لقمان حکیم با بیان این که بروز علایم 
مسمومیت با الکل های حاوی متانول زمانبر است، هشدار داد: بسیاری از افراد در 
ساعات اولیه مسمومیت به مراکز پزشکی مراجعه نمی کنند که این کار می تواند 
با خطرات جدی همچون آسیب های چشمی، کوری، کاهش سطح هوشیاری 
و حتی مرگ همراه باشد. شاهین شادنیا درباره مسمومیت با الکل های سمی 
اظهار کرد: اغلب موارد، مسمومیت هایی هستند که به بهانه تفریح، اقدام به 

مصرف مشروبات دست ساز و سمی کرده اند....
5 4

3

درب باغ گل های کرج
 همچنان باز است

3

پارک ملی ایران کوچک؛ نمونه موفق 
یک فضای شهری با پیوست مطالعاتی

رئیس جمهور با یــادآوری اینکه جنگ اقتصادی 
به ما تحمیل شده اســت، تاکید کرد: همچنان 
که رزمندگان ما سیلی محکمی به دشمن زدند، 
کارگران ما هم در عرصه اقتصادی سیلی محکمی 

به دشمن خواهند زد.

به گزارش پیام آشنا،  سید ابراهیم رئیسی در 
سی و پنجمین جشــنواره ملی تقدیر از کارگران 
نخبه، گروه های کارگری و واحدهای نمونه اظهار 
کرد: دشمن حتما در عرصه اقتصادی ناکام خواهند 
ماند. تولید محور همه تلاش های ماست و محور 
تولید هم کارآفرینی و کارگر است. نقش کارگران 
در این زمینه بی بدیل است و باید همه حمایت های 
حقوقی، مالی و اجتماعی از کار و کارگر انجام شود 

تا تولید ما هم در کیفیت و هم کمیت رشد کند.
وی ادامه داد: باید محصولی تولید شود که در دنیا 
بهترین باشــد و تولید این محصولات از کشور ما 
برمی آید. استاندارد کف مشخصات یک کالاست و 
کالای تولدی ما باید در دنیا برتر باشد. در سریلانکا 
صدور خدمات فنی و ومهندســی انجام شــده و 
ومهندسان آنجا می گفتند، کار بسیار علمی و دانش 
پایه انجام شده است. این کار چند منطوره بود و 
سد و نیروگاه ایجاد شده بود. مهندسان ما گفتند 
شاید اولین کاری است که در آن منطقه انجام شده 

است.
وی ادامه داد: رهبــری حکیمانه فرمودند که در 
جامعه کارگری نخبگانی داریم که مورد بی توجهی 
قرار می گیرند که باید به این نخبگان توجه شود. 
باید از ایــده پردازی حمایت کرد. ایده پردازی در 
دانشگاه مهم است، اما کسی که در عمل صاحب 
ایده شده اســت، باید مورد حمایت و توجه قرار 

گیرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه رشد فرهنگ کار در 
کشور بسیار مهم است، گفت: باید به کار و کارگر 
توجه شود. عمل برتر و موثر مهم است. بین نماز 
اول وقت و نماز قضا تفاوت وجود دارد. تاکید دارم 
کار زمان شناســانه اهمیــت دارد. در زمان دفاع 
مقدس کارهایی در کارخانه ها انجام شد که ما را 
از کشورهای بیگانه بی نیاز کرد. کارهایی که همراه 
با خلاقیت و نوآوری بود. کارگران ما ســابقه این 
کارها را نداشــتند. الان هم به ما جنگ اقتصادی 
به ما تحمیل شــده اســت که تاکنون جوانان، 
کارگران و کارفرمایان ما نشان دادند که همچنان 
که رزمندگان ما سیلی محکمی به دشمن زدند، 
کارگران ما هم در عرصه اقتصادی سیلی محکمی 
به دشــمن خواهند زد، دشمنان فکر می کنند با 

تهدید و تحریم می توانند ما را متوقف کنند.
وی افزود: ما رشــد تولید، رشــد اقتصادی، رشد 
نوآوری داریم و در حوزه فناورانه رشد داریم.رشد 
کمی در شــرکت های دانش بنیان داریم. جامعه 
کارگری و کارآفرنی ما پای کار اســت و این جای 

تقدیر دارد.
رئیس جمهور با اعلام اینکه لایحه امنیت شغلی 
کارگــران در دولت تصویب شــده و در مجلس 
پیگیری می شــود تا کار سریعتر به نتیجه برسد، 
خاطرنشــان کرد: ثبات شغلی بسیار مهم است. 
ما امروز شــاهیدم که اشتغال در کشور افزایش و 
بیکاری کاهش یافته و این جای افتخار دارد. زمینه 
شغل برای تحصیل کردگان بهتر از قبل فراهم شده 
است. بیمه کارگران ساختمانی بسیار مهم است. 
وزیر گفته است که موانع این کار در حال رفع است. 

بیمه کارگران ساختمانی مورد تاکید دولت است.

رئیســی همچنین با بیان اینکه سازوکار قانونی 
ســه جانبه دولت، کارفرما و کارگر خوب است و 
ادامه یابد تا تصمیم مناسب با تورم گرفته شود و 
قابل دفاع است، افزود: بانک ها با اشتغال، مسکن و 
ازدواج همراهی کنند. تاکید می کنم که در پرداخت 
وام برای این سه موضوع که به رفع دغدغه جوانان 
کمک می کند، همراهی کنند. باز هم تاکید می 

کنم که بانک ها مساعدت بیشتری داشته باشند.
وی خاطرنشــان کرد: مسئول بانک رفاه کارگران 
اعلام کردند که آمادگی دارند که برای تسهیلات 
مسکن کارگران کمک کنند که من از وی تشکر 
می کنم تا این دغدغه کارگران را حل کنند. سهم 
مســکن در سبد هزینه خانوداه زیاد است و بنای 
دولت این است که با امکاناتی که در کشور وجود 
داردآن را حل کند. یکی از امکانات مهم کشــور، 
زمین است و ممکن در مرکز استان یا تهران زمین 
نداشته باشــیم، اما آن طرف تر از تهران، تبریز یا 
مشهد و مرکز استان امکان تهیه زمین وجود دارد. 
از همه مدیران شرکت ها و کارخانجات می خواهم 
همت کنند تا تعاونی های مســکن فعال شوند. 
وزارت راه و شهرســازی آمادگی برای رفع دغدغه 
مسکن را دارد. مسکن دغدغه مهمی برای کارگران 

است و باید این دغدغه رفع شود.
رئیسی در ادامه گفت: مهارت ورزی برای همه لازم 
است برای هر کاری دانش افزایی و مهارت افزایی 
لازم است. مهارت و دانش باید به روز شود. همواره 
باید نسبت به کســب دانش اقدام کرد. دنیا هم 
دنیای اطلاعات، ارتباطات و دانش است. در گذشته 
حــرف دولت الکترونیک مطرح بود و امروز بحث 
دولت هوشمند مطرح است . در سال های گذشته 
دولت ها نتوانســتند دولت الکترونیک را اجرایی 
کنند  و الان ۳۷ درصد دولت الکترونیک محقق 
شده است. همه ما محتاجیم که دانش مان به روز 
شــود و مهارت افزایی و دانش افزایی برای جامعه 

کارگران هم اهمتی زیادی دارد.
وی در پایان گفت: هزاران کارگر مشــغول به کار 
شده اند و کارخانجات تعطیل دوباره احیاء شده اند. 
تعطیلی کارخانجات مشکلات زیادی در زندگی 
کارگران ایجاد کرده اســت. کارخانه های زیادی 
بودند که از گردونه تولید خارج شــده بودند و اما 
الان به چرخه تولید بازگشته اند. قریب به ۱۰ هزار 
کارخانه تعطیل و نیمه تعطیل به تولید برگشته اند. 
تاکید کرده ام که مسئولان اجازه ندهند کارخانه ای 

به هر دلیلی تعطیل شود.

رئیسی در جشنواره ملی تقدیر از کارگران نخبه، گروه های کارگری و واحدهای نمونه:

مسئولان اجازه ندهند کارخانه ای تعطیل شود
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مردم؛ بزرگ ترین بازنده 
ممنوعیت واردات

ادامه از صفحه 1
....  به جز مردم که شــاید اساســا به طور دقیق ندانند که واردات 
چه کالاهایی ممنوع و چه کالاهایی غیرممنوع است، تقریبا همه 
طرف های درگیر به نوعی یا منتفع از ممنوعیت های وارداتی هستند 
یا در یک بازی با جمع صفر قرار دارند.  اما چرا ممنوعیت واردات، 
امری که بر اســاس همه نظریه های تجارت و اصول علم اقتصاد، 
نامبارک تلقی شده و باعث ایجاد اختلال در عملکرد مناسب اقتصاد 
می شود، این چنین با اقبال مواجه شده یا در بهترین حالت مخالف 
جدی ندارد؟ برای پاسخ به این سوال، خوب است تا نگاهی به حجم 

تجارت غیررسمی در کشور بیندازیم.
بر اســاس اعلام ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز حجم بازار تجارت 
خارجی کشــور، یعنی مجمــوع قاچــاق ورودی و خروجی کالا 
از ۱۳.۳میلیــارد دلار در ســال۱۳۹۶ بــه ۲۳.۳میلیــارد دلار در 
سال۱۴۰۰رســیده اســت. یعنی حجم قاچاق در طی ۴ســال، 
۱۰میلیارد دلار افزایش یافته است. به نظر می رسد بازار ۲۳میلیارد 
دلاری تجارت غیررسمی، همه را راضی نگه داشته و تنها بازنده بزرگ 
آن، مردم به عنوان مصرف کنندگان نهایی کالاها یا تولیدکنندگان 
خرد هستند. کالای قاچاق به قدری به سهولت در دسترس است که 
تولیدکنندگانی که مواد اولیه آنها در فهرست ممنوعیت های وارداتی 
قرار دارد، در صورت نیاز، به سهولت می توانند به آن دسترسی داشته 
باشــند. حتی در برخی موارد ریسک اندک قاچاق به مدت زمانی 
طولانــی انتظار برای تخصیص ارز و ترخیــص کالا از گمرک نیز 
ارجحیت داشته و کالایی که اساسا ممنوعه نیست و تعرفه گمرکی 
بالایی ندارد نیز، به صورت قاچاق وارد می شــود. هرچه حجم بازار 

قاچاق بزرگ تر باشد، امکان مبارزه با آن سخت تر است.
بنابراین حتی شاید گسترش فهرست کالاهای ممنوعه به نوعی به 
نفع همه باشد تا مبارزه با قاچاق سخت تر بوده و تجارت غیررسمی 
سهل تر باشد. در کنار آن برخی از تولیدکنندگانی که واردات کالای 
مشــابه خارجی تولید آنها ممنوع است نیز تا حد بسیار زیادی از 
ممنوعیت واردات منتفع می شوند؛ زیرا به رغم حجم گسترده  کالای 
قاچاق، تمام شــبکه رسمی توزیع کشور در اختیار آنها قرار دارد و 
کالای قاچاق باید در شــبکه توزیع غیررسمی عرضه شود. حتی 
ممنوعیت واردات برای برخی از بازرگانانی که تا پیش از آن واردکننده 
کالاهای ممنوع شده بودند نیز، دارای نفع و سود بسیاری است؛ زیرا 
هم از تعرفه گمرکی معاف شدند و هم مدت زمان طولانی در صف 
تخصیص ارز نمی مانند. شبکه واردات و توزیع قانونی اما غیررسمی 
کالاهای ممنوعه مانند کولبری، ته لنجی، ملوانی و بازارچه های مرزی 
هم که به نوعی می توان عنوان قاچاق قانونی به آنها داد نیز، یکی دیگر 

از منتفعان ممنوعیت های واردات هستند.
سیاستگذار نیز با تصور اعمال سیاست حمایتی از تولید و صرفه جویی 
در مصارف ارزی، حامی افزایش ممنوعیت هاست. اما در این میان، 
تولیدکنندگان خرد و مردم بزرگ ترین متضرران ممنوعیت واردات 
هستند. فهرست کالاهای ممنوعه وارداتی به قدری زیاد است که 
شاید برخی خوانندگان این سطور هم اطلاع دقیقی از آن نداشته 
باشند.  به احتمال زیاد با یک نگاه ساده به اطراف، بخش زیادی از 
کالاهایــی که همین الان در اطراف هرکدام از ما قرار دارند، قاچاق 
هســتند. لوازم آرایش، اسباب بازی، پوشاک، کفش و لوازم خانگی 
تنها بخش کوچکی از فهرست بلند کالاهای ممنوعه هستند و اگر در 
سال های اخیر هرکدام از این اقلام غیر ایرانی را خریداری کردید، یک 
کالای قاچاق بوده است. این در حالی است که بنابر اعلام  مقامات 
وزارت صمت، سالانه ۲میلیارد دلار قاچاق لوازم آرایش، ۵۰۰میلیون 
دلار قاچاق اسباب بازی، بین ۱.۵تا ۳میلیارد دلار قاچاق پوشاک و 

در حدود ۱.۷میلیارد دلار قاچاق لوازم خانگی در کشور وجود دارد.
این حجم گسترده از قاچاق یعنی بخش قابل توجهی از خرید ماهانه 
مردم، کالای قاچاق اســت که نــه نظارتی بر کیفیت آن بوده و نه 
خدمات پس از فروشی برای آن وجود دارد. مردم برای تهیه برخی 
از این کالاهای خارجی، هزینه زیادی می کنند؛ درحالی که به علت 
نبود نمایندگی های رسمی و شبکه رسمی توزیع و خدمات پس از 
فروش، بخش زیادی از آنها تقلبی بوده و حتی در برخی اقلام مانند 
لوازم آرایش که به طور مســتقیم با جان و سلامت مردم در ارتباط 

است نیز نظارت و پاسخگویی ای وجود ندارد.
همان طور که اشاره شد بخش قابل توجهی از مردم حتی از ممنوعه 
بودن و قاچاق بودن کالاها اطلاع دقیقی ندارند و علت آن هم وفور 
کالای فوق در بازار است؛ اما آنچه مردم حس می کنند آن است که 
حجم کالای تقلبی افزایش یافته و خدمات پس از فروش به شدت 
افت کرده که معمولا در باور عمومی علت آن را نیز، تحریم ها و نبود 
برندهای خارجی در ایران می دانند. درحالی که واردات رسمی ایران 
در سال۱۴۰۰ نسبت به سال۱۳۹۶در حدود ۱۶درصد رشد داشته، 
قاچاق ورودی بیش از ۳۶درصد رشد داشته است. بنابراین ممنوعیت 
واردات برای صرفه جویی ارزی، هدفی است که موفق نشده، اما در 
مقابل منافع زیادی را برای عده ای به همراه داشته که توانسته پس 
از ۵سال همچنان دوام داشته باشد. مردم نیز بزرگ ترین بازنده این 
ممنوعیت ها هستند که نه تنها بار تحریم های خارجی را به دوش 
می کشند که از تحریم های خودخواسته  داخلی نیز متضرر می شوند.

بنابراین می توان انتظار داشــت که بــا توجه به عدم تحقق هدف 
صرفه جویی ارزی و همچنین پایان بازه زمانی مورد نظر قانون برای 
حمایت از کالای تولید داخل، در سال پیش  رو کلیه ممنوعیت های 
وارداتی حذف شــده و مجــددا متن قانون اصلی کشــور ملاک 

تصمیم گیری ها قرار گیرد.
دکتر زهرا کاویانی

 Alborz.payam@gmail.com

طرح الزام ثبت رسمی اموال 
غیرمنقول در آستانه نهایی شدن

طرح الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول در دستور کار این 
هفته مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار دارد.

به گزارش پیام آشنا،  مجمع تشخیص مصلحت نظام در نشست 
روز چهارشنبه این هفته که به ریاست آیت الله آملی لاریجانی برگزار 
خواهد شد، به ادامه بررسی طرح الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
غیرمنقول می پردازد. اعضای مجمع قرار اســت در این نشست به 
بررسی تبصره های ۸، ۹ و ۱۰ باقیمانده از ماده ۱۰ این طرح بپردازند.
طرح الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیر منقول از ابتدای آذرماه 
سال گذشته در دستور کار جلسات صحن مجمع تشخیص مصلحت 
نظام قرار داشته و تاکنون ده جلسه به صورت تمام وقت به بررسی این 

موضوع اختصاص داده است.

ایرادات »لایحه برنامه هفتم توسعه« 
رفع شد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی، جهت تأمین نظر شورای نگهبان 
با اصلاح موادی از لایحه برنامه هفتم توسعه کشور موافقت کردند.

به گزارش پیام آشنا،  نمایندگان در جلسه علنی دیروز )سه شنبه، 
۱۱ اردیبهشت  ماه( مجلس شورای اسلامی، ایرادات شورای نگهبان به 
لایحه برنامه هفتم توسعه کشور را اصلاح کردند. همچنین نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در برخی از مواد، بر مصوبه قبلی خود اصرار 
کردنــد. چرا حکم مربوط به پرداخت بدهی های تامین اجتماعی از 
برنامه هفتم حذف شد؟ همچنین »محمدباقر قالیباف« رئیس مجلس 
شورای اســلامی درباره حذف حکم مربوط به پرداخت بدهی های 
تامین اجتماعی از برنامه هفتم، گفت: تصمیم گرفتیم که دولت از 
ابتدای اجرای برنامه هفتم، نباید بدهی قطعی خود به تامین اجتماعی 
را به تعویق بیندازد. وی ادامه داد: امســال پیش بینی ما این بود که 
دولت باید ۱۷۰ همت بگذارد یا حداقل ۱۴۰ همت بگذارد تا بدهی 
برای سال ۱۴۰۳ ایجاد نشود، اما دولت پیشنهاد حدود ۱۱۰ همت را 
ارئه داد که ما در بودجه ۱۳۰ همت را تصویب کردیم. رئیس مجلس 
شــورای اســلامی بیان کرد: از طرف دیگر گفتیم که دولت باید در 
طول ۵ سال دیون مانده اش به این سازمان را مشروط بر اینکه دیون 
جدید ایجاد نکند، پرداخت کند، اما شورای عالی نظارت با این موضوع 

مخالفت کرد و پیشنهاد حذف آن هم در صحن مجلس رأی آورد.
گفتنی اســت، در جز ۱ بند الحاقی ۲ ماده ۲۲ لایحه برنامه هفتم 
توسعه آمده بود که دولت مکلف است در طول اجرای قانون برنامه 
در قالب بودجه سنواتی نسبت به تادیه بدهی حسابرسی شده خود 
به سازمان تامین اجتماعی اقدام کند که این بند از لایحه برنامه هفتم 

توسعه حذف شد.

تاکید پدافندغیرعامل بر ضرورت 
ارتقای امنیت پیام رسان های داخلی

در جلسه کمیته پدافند غیرعامل وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
آخرین وضعیت و پیش بینی تهدیدات و اجرای اقدامات فوری برای 
امن سازی زیرساخت های ارتباطی و مخابراتی و ارتباطات حداقلی در 

زمان بحران بررسی شد.

به گزارش پیام آشنا،  نخستین جلسه کمیته پدافند غیرعامل 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در ســال جاری با حضور، سردار 
غلامرضا جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور، سردار فرجی 
پور جانشین و معاونین قرارگاه سایبری کشور، سعید رحیمی معاون 
ارتباطات و فناوری اطلاعات این ســازمان و معاونان وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات، مدیرکل حوزه وزارتی، روســای ســازمان ها، 

شرکت های تابعه و اپراتورهای تلفن همراه برگزار شد.
در ابتدای این جلسه سردار جلالی به تحلیل جامعی از عملیات وعده 
صادق در پاسخ به تحرکات رژیم صهیونیستی و نتایج و آثار راهبردی 

این عملیات در تغییر معادلات نظامی منطقه پرداخت.
وی در ادامه با توجه به ماهیت کارکردی وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات، به تبیین تهدیدات متصور در این حوزه و ضرورت انجام 
اقدامات برای افرایش پایداری و تاب آوری زیرساخت های این حوزه 

پرداخت.
در ادامه گزارشــی از اقدامات پدافند غیرعامل در حوزه ارتباطات و 

فناوری اطلاعات از سوی مسئولان وزارت ارتباطات ارائه شد.
بررسی آخرین وضعیت و پیش بینی تهدیدات و اجرای اقدامات فوری 
برای امن سازی زیرساخت های ارتباطی و مخابراتی و ارتباطات حداقلی 
در زمان بحران، اتخاذ تدابیر لازم برای ارتقای امنیت و صیانت از مراکز، 
حوضچه ها و خطوط ارتباطی مهم، اجرای طرح نظارت هوشمند و 
تصویری و ضرورت انجام اقدامات فوری و اولویت دار برای ارتقا امنیت 
سکوها، خدمات رسان ها و پیام رسان های داخلی و برگزاری مستمر 
رزمایش ها به ویژه رزمایش های شبکه ملی اطلاعات از دیگر مواردی 

بود که در این جلسه بررسی شد.

۱۳۰ همت برای پرداخت بدهی 
دولت به تامین اجتماعی تصویب شد

رئیس مجلس شورای اسلامی در مورد حذف حکم مربوط به پرداخت 
بدهی های سازمان تامین اجتماعی از برنامه هفتم توسعه گفت: دولت 
پیشنهاد حدود ۱۱۰ همت ارائه کرده بود اما در لایحه بودجه ۱۳۰ 
همت تصویب شد تا بتواند بدهی خود را به این سازمان پرداخت کند.

به گزارش پیام آشنا،  محمدباقر قالیباف در جلسه علنی دیروز 
مجلس شورای اســلامی و در پاسخ به تذکر نماینده رزن مبنی بر 
اعتراض نســبت به رای گیری و حذف جزء یک بند الحاقی ۲ ماده 
۲۲ لایحه برنامه هفتم توسعه توسط نمایندگان گفت: دیگر امکان 

بازگشت به آن وجود ندارد.
وی افزود: سیاست برنامه هفتم این بود که در سال اول ۹۰ همت، در 
سال دوم ۱۲۰ همت و حتی از اموال، بابت طلب های سازمان تامین 
اجتماعی داده شود و هر کدام از این ها که پرداخت می شود به دلیل 
به روز شدن بدهی های این سازمان، از بدهی های دولت کم نمی کند.

رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: تصمیم بر این شد که از 
ابتدای اجرای برنامه هفتم، نباید بدهی دولت به تامین اجتماعی به 
تعویق افتد و امسال پیش بینی ما این بود که دولت باید ۱۷۰ همت 
بگذارد یا حداقل ۱۴۰ همت بگذارد تا بدهی برای سال ۱۴۰۳ ایجاد 
نشود اما دولت پیشنهاد حدود ۱۱۰ همت را ارائه داد و ما در بودجه 

۱۳۰ همت را تصویب کردیم.
قالیباف یادآورشد: دولت در طول ۵ سال باید نسبت به پرداخت دیون 
عقب مانده اش مشروط بر اینکه دیون جدید ایجاد نکند، اقدام کند. به 
هر حال شورای عالی نظارت با بند الحاقی ۲ ماده ۲۲ مخالفت کرده و 

پیشنهاد حذف آن در صحن رای آورده است.
وی افــزود: با حذف این حکم، کاری کردیم که از این به بعد دولت 
نمی تواند حتی یک ریال از بدهی خود را به سازمان تامین اجتماعی 
پرداخت کند. نیاز اســت که در این زمینه مجددا رای گیری شود تا 

بدهی دولت به تامین اجتماعی پرداخت شود.

اخبار سراسری سرمقاله

فرمانده انتظامی البرز از دستگیری اعضای باند 
پنج نفره سارقان سابقه دار با ۱۳۵ فقره سرقت در 

مناطق مختلف شهرستان کرج خبر داد.

به گزارش پیام آشنا، سردار حمید هداوند  اظهار 
کرد: کارآگاهان پایگاه دوم پلیس آگاهی اســتان 
البــرز با انجام اقدامــات اطلاعاتی از فعالیت یک 
باند حرفه ای سرقت در جاده آتشگاه کرج مطلع 
و با تشکیل یک تیم عملیاتی با همکاری عوامل 

کلانتری ۱۹ باغستان کرج شناسایی و دستگیری 
اعضای این باند را در دستور کار خود قرار دادند.

وی افزود: با بررســی های فنی و پلیسی صورت 
گرفته از سوی ماموران هویت پنج سارق شناسایی 
و در عملیات هــای جداگانــه با هماهنگی مقام 

قضایی دستگیر شدند.
هداوند اضافه کرد: متهمان در تحقیقات تکمیلی 
به ارتکاب ۵۰ فقره سرقت اماکن خصوصی، ۱۵ 
فقره ســرقت منزل، ۲۰ فقره ســرقت مشاعات 

ســاختمانی، ۴۰ فقره ســرقت کابل و ۱۰ فقره 
ســرقت از اماکن دولتی اعتراف کردند که علت 
و انگیزه ارتکاب این سرقت ها تامین هزینه مواد 

مخدر آنها بوده است.
وی با بیان اینکه تلاش پلیس برای شناســایی 
مالباختگان این پرونده ادامه دارد، گفت: ۲ مالخر 
اموال مسروقه نیز در این زمینه دستگیر و به همراه 
سارقان برای انجام مراحل قانونی به مرجع قضایی 

معرفی شدند.

رئیس اداره حفاظت محیط زیســت شهرستان کرج 
از تشــکیل شــش پرونده قضایی و صدور چهار رأی 
محکومیت برای عاملین آلودگی محیط زیست کرج 

خبر داد.

 به گزارش پیام آشــنا، امیدرضا تونــی گفت: در 
فروردین ماه امسال، شش نفر از عاملان آلودگی محیط 
زیست شامل اشــخاص حقیقی و حقوقی با تشکیل 
پرونده به محاکم قضایی معرفی و چهار فقره دادنامه 

و رأی محکومیت در این خصوص صادر شده است.
تونــی افــزود: آلودگی هــای نفتی، عــدم مدیریت 
پسماندهای بیمارستانی و شهری و تخلیه فاضلاب خام 

در محیط از جمله تخلفات زیســت محیطی بوده که 
برای آنها پرونده قضایی تشکیل شده و تا حصول نتیجه، 
توسط کارشــناس اداره محیط زیست کرج  پیگیری 

خواهد شد.
رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان کرج ادامه 
داد: هر اقدامی که تهدید علیه محیط زیست شناخته 

شود از قبیل دفع غیربهداشتی فضولات انسانی و دامی 
و مواد زاید، ریختن مواد مسموم کننده در رودخانه ها 
و اســتفاده  غیرمجاز از فاضلاب خام یا پساب تصفیه  
خانه های فاضلاب برای مصارف کشاورزی ممنوع است 
و مرتکبین چنانچه طبق قوانین خاص مشمول مجازات 

شدیدتری نباشند به حبس محکوم خواهند شد.
این مسئول اظهار کرد: محیط زیست سالم و طبیعی 
هر روز هم در حال تحدید و هم در حال تهدید است. 
رشد جمعیت در کنار توسعه فعالیت های صنعتی به 
خطر بزرگی برای آینده محیط زیست در جهان بدل 
شده و اگر امروز کاری برای محیط زیست نشود، دیگر 

چیزی از آن برای آیندگان باقی نمی ماند.

رئیس ستاد انتخابات استان البرز گفت: ۱۸ هزار نفر از 
عوامل هیات های نظارت، اجرایی، بازرسی و انتظامی 
مسئولیت برگزاری دور دوم انتخابات را بر عهده دارند.

به گزارش پیام آشــنا،  مرتضی ولــی پوری در 
نشســت توجیهی نمایندگان فرماندار، سرناظران 
شعب، بازرســان و کاربران IT مرحله دوم انتخابات 
مجلس شــورای اسلامی کرج گفت: ۱۸ هزار نفر از 
عوامل هیات های نظارت، اجرایی، بازرسی و عوامل 
اجرایی و انتظامی مسئولیت برگزاری انتخابات حوزه 
انتخابیه کرج، فردیس، اشــتهارد و آسارا را بر عهده 

دارند.
وی عنوان کرد: تلاش مــی کنیم در این مرحله از 
انتخابات نیز همانند مرحله اول، انتخابات را بر اساس 

چهار مولفه اعلامی از سوی رهبر معظم انقلاب برگزار 
کنیم. سخنان معظم له را به عنوان نصب العین خود 

قرار داده و خواهیم داد و بر اساس مشارکت، امنیت، 
سلامت و رقابت این انتخابات را برگزار خواهیم کرد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار البرز با 
اشاره به تشکیل جلسات برگزاری این دوره از انتخابات 
بیان کرد: برای برگزاری این دوره از انتخابات در دو 
مرحله تاکنون ۲۹ جلســه ستاد انتخابات با حضور 
استاندار، اعضای ستاد و سایر عوامل مرتبط برگزار 

شده است.
ولی پوری با اشاره به استفاده از نظرات صاحب نظران 
و مسئولان مختلف در برگزاری انتخابات اظهار کرد: 
تــلاش کرده ایم تا با جمع بنــدی نظرات صاحب 
نظران، اساتید دانشگاه و فعالان این حوزه، مشارکت 
حداکثری را در اســتان داشته باشیم. انتخابات در 
این نظام از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و باید 
همه افرادی که مسئولیتی در این حوزه دارند، برای 

پرشورتر برگزار شدن آن تلاش کنند.

مدیــر کل جذب و حمایت از ســرمایه گذاری 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام با 
اشاره به ظرفیت ها و فرصت های سرمایه گذاری 
در ایــن منطقه عنوان کرد: به همین منظور در 
ششمین دوره نمایشگاه ایران اکسپو و با همکاری 
سازمان توسعه تجارت جمهوری اسلامی ایران، 
بخشــی از پتانســیل ها و فرصت های سرمایه 
گذاری پیام به سرمایه گذاران داخلی و خارجی 

ارایه شد.

به گزارش پیام آشنا،  سید مجتبی حسین 
پور کاشانی و در سومین روز از برگزاری ششمین 
دوره نمایشگاه ایران اکسپو ، با بیان اینکه، رویداد 

معرفی ظرفیت ها و فرصت های سرمایه گذاری 
پیام، با استقبال خوب سرمایه گذاران داخلی و 
خارجی برگزار شد، افزود: در این نشست، سرمایه 

گذاران و هیات های خارجی از کشورهای منطقه، 
حوزه خلیج فارس و ترکیه حضور داشتند.

وی با اشاره به اینکه براساس چشم انداز ترسیم 

شده، منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 
پیــام در حال تبدیل شــدن به قطــب اقتصاد 
دیجیتال است، تصریح کرد: پیاده سازی زنجیره 
سیلیکون، اکوسیستم تولید گوشی تلفن همراه، 
ایجاد قطب مرکز داده، راه اندازی پارک فناوری 
هوایی و تولیــدات حوزه ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، بخشی از ظرفیت های پیام، برای جذب 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی است که در این 

رویداد ارایه شد.
گفتنــی اســت، ششــمین دوره نمایشــگاه 
توانمندی های صادرتی ایران )ایران اکسپو( از ۸ 
الی ۱۲ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ در محل دائمی 

نمایشگاه های بین المللی تهران دایر است.

۹ روز دیگر، دوباره شاهد برگزاری انتخابات مجلس 
دوازدهم شورای اسلامی خواهیم بود. وزارت کشور ۲۱ 
اردیبهشت را برای برگزاری دورم دوم مشخص کرد. 

به گزارش پیام آشــنا به نقــل از ایرنا، یک فعال 
سیاسی معتقد است که فضای مجلس شورای اسلامی 
مردانه است و این موضوع مانع رسیدگی به مسائل 

زنان می شود. 
 این فعال سیاســی خود را اینگونه معرفی می کند: 
زهره طبیب زاده نوری هستم؛ دندانپزشک و متخصص 
بیماری های لثه. فارغ التحصیل دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی و در همان دانشگاه عضو هیئت علمی 
بودم. از نظر فعالیت های سیاسی و اجرایی مشاور امور 
بانوان رئیس جمهور در دولت نهم و رئیس مرکز امور 
زنان و خانواده بودم، همچنین در دوره نهم نمایندگی 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی را در کارنامه 

خود دارم. از حیث جایگاه اجرایی و علمی هم دو سال 
سابقه ریاست دانشکده دندانپزشکی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی را داشته و مدت کوتاهی هم 

مسئولیت دانشگاه شاهد را برعهده داشتم.
زهره طبیب زاده نوری عضو فهرست شورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب در گفت و گویی با خبرگزاری ایرنا در 
پاسخ به این سوال »منتقدان سیاسی شما می گویند 
مجلس در حوزه زنان فعال ظاهر نشد. چه پاسخی 
به انتقادات مطرح شــده دارید؟« گفت: نمی توانیم 
منکر این قضیه شویم که یک فضای اکثریت مردانه 
در مجالس ما وجود دارد، طبعأ مطرح کردن مسائل 
زنان به صورت خاص در مجلس و همراه کردن آقایان 
کمی مشــکل است. چرا لایحه امنیت زنان باید ۱۱ 
سال در مجلس بماند؟ قطعا در مجالس مختلف دهم 
و یازدهم )با گرایشات اکثریت متفاوت از نظر سیاسی( 
زنان قدرت یا لابی مورد نظر را نداشتند، زنان معمولا 
در هیأت رئیسه حضور ندارند تا بتوانند نیازهایشان را 
مطرح و از پشتوانه آرای نمایندگان استفاده کنند، یا به 
هر دلیل دیگری نتوانستند این امر را محقق کنند. من 
در شرایط آن دو مجلس نبودم که بتوانم قضاوت کنم 
ولی مجلس نهم را خودم دیدم و از این شــرایط رنج 
بردم. اگر اصلاح طلبان این ادعا را دارند چرا در مجلس 
دهم که در اکثریت بودند، نتوانستند لایحه امنیت را 

تصویب کنند؟!

سوال: باز یک نقدی که کنشگران سیاسی و 
رسانه ای به مجلس یازدهم وارد می کنند، این 
است که فراکســیون زنان آن فعال نبود و به 
عبارت دیگر منفعل بود. اولاً: جنابعالی این نقد 
را قبول دارید؟ و ثانیاً: اگر این نقد را قبول دارید 

بفرمایید چگونه باید فراکســیون را در دوره 
جدید قانون گذاری فعال کرد؟

 اصلا فراکســیون زنان در مجلس نداشــتیم، فقط 
گردهمایی زنان در مجلس داریم. پیشــنهاد طرح 
فراکســیون خانواده در مجلس نهم مطرح بود تا با 
پیوســتن آقایان تعداد اعضاء افزایش و قدرت چانه 
زنی بالا برود اما عملیاتی نشد. در مجلس نهم فقط 
تعداد اندکی را در فراکسیون زنان داشتیم. در مجلس 
نهم دو دولت با آن تلاقی داشت، انتهای دولت دهم 
و ابتدای دولت یازدهم و تعاملی که فراکسیون زنان با 
این دو دولت داشت حالت اغماض نسبت به عملکرد 
دولت ها بود، اصلا حالت مطالبه گری نسبت به نیازها و 
مشکلات زنان در فراکسیون وجود نداشت؛ این خلاء 
به دلیل تعداد کم نمایندگان زن مجلس وجود دارد که 
نمی تواند حمایت سایرین را بگیرد تا یک اقدام خیلی 
قوی در مجلس انجام دهد. وضعیت مجلس یازدهم 
را نمی دانم و نمی توانم ارزیابی عادلانه ای داشته باشم.

بطور کلی باید عرض کنم که در حوزه زنان در اسناد 
 ـدو   ـبرنامه های توسعه ای چهارم و پنجم  بالادستی 
تکلیف جامع و کامل داشتیم. در برنامه چهارم توسعه، 
دوازده سند در کلیه مسائل و مشکلات زنان به عهده 
دولت گذاشته شــده بود. در دولت نهم ما آنها را به 
چهارده محور گسترش داده و اسناد آنان در دو دولت 
نهم و دهم تهیه شد. در واقع هر آسیبی ، هر نیازی، 
هرگونه رشد و ارتقایی در حوزه زنان، می توانست حول 
این ۱۴ محور کلان پیگیری شود. در ماده ۲۵۰ برنامه 
پنجم توسعه هم اجرایی شدن تدریجی احکام این 
اسناد را گنجاندیم، به این ترتیب مسائل زنان در اسناد 
توسعه ای جا پایی محکم برای خود باز کرد. آن همه 
برای تهیه اسناد هزینه شد، اما دولت ها آن را دقیقا اجرا 

نکردند، یعنی در واقع دولت ها در بودجه های سنواتی 
می باید خود را موظف به اجرای ســالانه درصدی از 
احکام اسناد می کردند که نکردند و سازمان مدیریت 
و دیوان محاسبات هم از دولت ها حسابرسی درستی 
نکرد. شوربختانه برنامه ششم توسعه نیز نه تنها ماده 
۲۵۰ را پیگیری نکرد، بلکه احکام غیر مرتبط جدید 

دیگری را مطرح کرد.
اما اقداماتی که خود مــن طراح آن در مجلس نهم 
بودم دو مورد بود که خوشبختانه با حمایت اکثریت 
مجلس همراه شد. یک مورد اصلاحیه به قانون اسید 
پاشی و حمایت از بزه دیدگان ناشی از آن بود )که اکثر 
آسیب دیدگان از زنان هستند( و خوشبختانه به نتیجه 
مطلوب هم رسید. مورد دوم در آخرین بودجه ای که 
در مجلس نهم تصویب شد، مبلغ ۴ میلیارد تومان 
با جابجایی از ردیف های دیگر به موضوع زنان آسیب 
دیده اختصاص یافت. در آن سال بودجه یک میلیاردی 
بهزیستی در این زمینه تبدیل به ۵ میلیارد تومان شد. 
این دو اقدام در حوزه زنان در مجلس نهم اتفاق افتاد.

سوال: برای مجلس آینده خوشبین هستید که 
از سوی بانوان مجلس اقدامات اساسی صورت 

بگیرد؟
کمبود آرای بانوان همچنان در همه مجالس وجود 
دارد. اما به سهم خودم اگر توفیق حضور در مجلس را 
پیدا کنم، حداقل خودم در این زمینه به دلیل تجربه 
گذشته تلاش جدی تری خواهم کرد. در حال حاضر 
که دولت و مجلس تقریبا با هم هماهنگ هستند و 
قدرت اثرگذاری خانم ها هم احتمالا بیشتر می شود، 
فکر می کنم قدرت و کارآیی فراکسیون افزایش پیدا 

کند و بتواند اقدام مثبتی انجام بدهد.

سردار هداوند خبر داد

دستگیری اعضای باند سارقان با ۱۳۵ فقره سرقت در کرج

رئیس اداره حفاظت محیط زیست کرج:

استفاده از فاضلاب برای کشاورزی جرم است

رئیس ستاد انتخابات البرز خبر داد

فعالیت ۱8 هزار نفر در برگزاری مرحله دوم انتخابات کرج

معرفی فرصت های سرمایه گذاری منطقه ویژه اقتصادی پیام در ایران اکسپو 

فضای مردانه مجلس مانع بررسی امور زنان می شود

هویت دو شهید البرزی
 شناسایی شد

سرپرست اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز گفت: پیکر 
شهیدان دوران دفاع مقدس »محمدرضا غضبان احمدی« و »جهانگیر 

بیات« شناسایی شد.

به گزارش پیام آشنا،  امیرحسین دانش کهن با گرامی داشت یاد 
و خاطر شــهدا گفت: پیکر دو شهید دوران دفاع مقدس »محمدرضا 
غضبان احمدی« و »جهانگیر بیات« پس از ســال ها دوری از وطن، 
تفحص، شناسایی و با همکاری امور ایثارگران سپاه و متولیان امر، مراتب 

شناسایی پیکر مطهر به خانواده معظم شهید اطلاع رسانی شد.
سرپرست اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز افزود: پیکر 
شهید »محمدرضا غضبان احمدی« روز جمعه مورخ ۱۴ اردیبهشت 
ماه پس از اقامه نماز جمعه مهرشــهر از مصلی مهرشهر تشییع و در 
گلزار شــهدای امام زاده طاهر)ع( به خاک سپرده خواهد شد و شهید 
»جهانگیر بیات« روز شنبه ۱۵ اردیبهشت ماه مصادف با سالروز شهادت 
امام جعفر صادق)ع( از ساعت ۱۰ از میدان نماز ماهدشت تشییع و در 
گلزار شهدای بی بی سکینه به خاک سپرده خواهد شد. گفتنی است، 
شهید »جهانگیر بیات« متولد یکم مهرماه سال ۱۳۴۲، بیست و یکم 
بهمن ماه ســال ۱۳۶۱ در عملیات والفجر مقدماتی در فکه و  شهید 
»محمدرضا غضبان احمدی« متولد چهارم اردیبهشت ماه سال ۱۳۴۳، 
یکم مهرماه سال ۱۳۵۹ در عملیات تک دشمن در جاده خرمشهر به 
درجه رفیع شهادت نائل آمدند و سال ها پیکر مطهرشان جاویدالاثر بود.

خبر البرز
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رودخانه های زمین
 چقدر آب دارند؟

رودخانه هــا خطــوط حیاتی در سراســر ســیاره، 
اکوسیســتم ها، جمعیت های انســانی و فعالیت های 
اقتصــادی را حفظ می کنند و درک دینامیک آنها، از 
جمله میزان آبی که توسط رودخانه ها ذخیره و تخلیه 
می شود، برای مدیریت موثر منابع آب شیرین ضروری 

است.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ارث، نتایج تحقیق اخیر 
به رهبری ناسا بینش جدیدی در مورد این پویایی ها 
ارائه می دهد و مناطقی را که تنش آبی قابل توجهی را 

تجربه می کنند برجسته می کند.
از لحاظ تاریخی، به دست آوردن تخمین های دقیق و 
قابل اعتماد از حجم کل آب ذخیره شده در رودخانه ها 
در سراسر جهان به دلیل محدودیت در تکنیک های 
اندازه گیری و در دســترس  بودن داده ها، چالش های 

مهمی را ایجاد کرده است.
تحقیقات اخیر ناســا گام های مهمی در این موضوع 
برداشــته است. این تحقیق با اســتفاده از ترکیبی از 
مدل های محاســباتی پیشــرفته و اندازه گیری های 
گسترده جریان سنج، تخمین می زند که رودخانه های 
زمین مجموعا حدود ۵۳۹ مایل مکعب )۲۲۴۶ کیلومتر 

مکعب( آب را در خود جای داده اند.
حجــم آب رودخانه ها اگرچه کم اســت اما اهمیت 
قابل توجهی دارد که نشان دهنده کسری از کل منابع 
آب شیرین اســت که فقط ۲.۵ درصد از آب زمین را 
تشکیل می دهد، با این حال، این مقدار برای مدیریت 

چرخه آب جهانی ضروری است.
آب رودخانه به طور گسترده ای از اکوسیستم، کشاورزی 
و جمعیت انسانی پشتیبانی می کند. تاثیر آن بسیار 

بیشتر از حجم آن است.
گروه تحقیقاتی اندازه گیری های سنتی جریان سنج 
را با شبیه سازی های رایانه ای هیدرولوژیکی پیشرفته 
یکپارچه کردند. این روش شامل تجزیه و تحلیل تقریباً 
ســه میلیون بخش رودخانه در سراســر جهان است 
که نشان دهنده تلاشی جامع برای ترسیم دینامیک 

رودخانه با دقت بیشتری نسبت به قبل است.
حوضه رودخانه آمازون در مطالعه اخیر به عنوان منطقه 
بسیار مهم برجسته شده است و نقش اساسی آن را در 

سیستم هیدرولوژیکی جهانی نشان می دهد.
این حوضه وســیع که بزرگترین سیستم رودخانه ای 
جهان از نظر حجم است، تقریباً ۳۸ درصد از کل ذخیره 
آب رودخانه جهان را در خود جای داده است. این رقم 
قابل توجه نه تنها حجم عظیم آبی که آمازون در اختیار 
دارد را نشان می دهد، بلکه بر نقش حیاتی آن در حفظ 

تعادل آب جهانی نیز تأکید می کند.
علاوه بر این، نتایج این تحقیق نشــان داد که حوضه 
آمــازون ۱۸ درصــد از کل تخلیــه رودخانه هــا به 

اقیانوس های جهان را تشکیل می دهد.
این مطالعه مناطقی را مشخص می کند که استفاده 
شــدید از آب انســانی منجر به کاهش دبی رودخانه 
می شــود. مناطق قابل توجه شــامل حوزه رودخانه 
کلرادو، آمازون، اورنج و موری دارلینگ است. این تجزیه 
و تحلیل نقاط بالقوه را شناســایی می کند که در آن 

مدیریت دقیق منابع آب در اولویت قرار دارد.
این مطالعه جامع، درک ما را از دینامیک آب رودخانه 
ارتقا می دهد و مناطقــی را که با مقادیر فزاینده ای با 

کمبود آب مواجه هستند، مشخص می کند.
این بینش ها بر نیاز به راهبردهای پیشگیرانه مدیریت 
منابع آب شیرین برای اطمینان از سلامت مداوم این 
سیستم های حیاتی و جوامعی که آنها را حفظ می کنند، 

تأکید می کند.
 Nature Geoscience نتایج این تحقیق در مجله

منتشر شده است.

محیط زیـــست

این برای معماری یک مأموریت است که 
به سرچشمه ها، به مهندسی، به تاریخ و به 

زمینه تقلیل داده نشود

تام ویسکامب

}در هجده ســالگی{ علم برای من به اندازه  مسئله  
علمی – تخیلی جالب نبود. هنوز هم همین طور است. 
علم پژوهش در دانش است و من فکر نمی کنم معماری 
اساســاً درباره  این باشد. معماری واقعاً درباره  تصور و 
خیال است؛ آفریدن چیزهایی که دور از دسترس اند. 
من فکر می کنم هر بار که ما چیزی طراحی می کنیم، 
لحظه هایی از یک دنیای جدید و محتمل را نشــان 
می دهیم. در واقع فکر می کنم درســت است که علم 
تلاش می کند حقیقت و تئوری های منســجم پیدا 
کند، اما جالب ترین لحظات علم زمانی هستند که آن 
حقیقت ها عجیب بودن دنیا را افزایش می دهند؛ برای 
مثال زمانی که دانشمندان سیاه چاله ها و ماده  سیاه را 

کشف کردند.
معماری زمانی در بهترین حالت خودش قرار دارد که 
نتواند به بخش های کوچک تر تقسیم شود و در عین 
حال نتواند به دیدگاه های یکپارچه تقلیل داده شود. 
هر دوی این چیزها در علم وجود دارند. فکر می کنم 
این برای معماری یک مأموریت فوق العاده است: اینکه 
به سرچشــمه ها، به مهندســی، به تاریخ و به زمینه 
تقلیل داده نشود و دست نیافتنی و مرموز باقی بماند. 
)در گفت وگو با پویان روحی، منتشــر شده در کتاب 

روایت های آوانگارد در سال ۱۳۹۴(
منبع: گفتار

 رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شورای اسلامی شهر کرج گفت: ورود برخی افراد 
با سگ  ها به پارک به خصوص سگ های فانتزی 
و بزرگ که حتی دیدن آن برای برخی رعب آور 
است سبب آزار مردم می شود و رسیدگی به این 
موضوع در دستور کار شهرداری قرار داده شود.

به گزارش پیام آشــنا، حجت الاســلام 

علیرضا ســعیدی طی تذکری در یکصدو 
شصت و ســومین جلسه رســمی شورای 
اســلامی شــهر کرج با بیــان اینکه مردم 
خواستار برخورد با سگ گردانی در پارک ها 
و معابر عمومی هستند، اظهارداشت: یکی 
از رفتارهای غلط، سگ گردانی در خیابان ها 
و پارک ها اســت، که متأسفانه ضمن ایجاد 
نگرانی برای مــردم در برخی مواقع موجب 

بروز حوادث شده است.
رئیس کمیســیون فرهنگــی، اجتماعی و 
ورزشــی شورای اسلامی شهر کرج به سگ 
گردانی به عنوان یک ضد ارزش اشاره کرد و  
یادآور شد: مشاهده می شود که برخی افراد 
با همراه داشتن سگ وارد پارک ها می شوند 
و هیچ چیز را رعایت نمی کنند و حتی محلی 

برای خرید و فروش سگ ها شده است.

رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
کرج، در آستانه فرارســیدن فصل گرما توصیه ها و 
هشــدارهایی را در خصوص راه اندازی کولرهای آبی 

ارائه کرد.

به گزارش پیام آشنا، محمد یساولی گفت: با توجه 
به فرارسیدن فصل گرما و استفاده از وسایل سرمایشی، 
لازم است شهروندان برای حفظ جان و سلامتی خود، 
نکات ایمنی مربوط به کولرهای آبی را بدانند و رعایت 
کنند، شاید راه اندازی کولرها کار ساده ای به نظر برسد 
اما در واقع با خطر برق گرفتگی افراد در ارتباط است.

وی با اشاره به این مسأله که هر ساله تعداد زیادی از 
هموطنان به علت عدم رعایت اصول ایمنی برق در 
کولرهای آبی دچار برق گرفتگی و حادثه می شوند، 
گفت: در بســیاری از موارد دیده شده که اغلب افراد 
به علت بی تجربگی، قطع کردن فیوز مربوط به کولر 
را فراموش می کنند و متأسفانه دچار برق گرفتگی 

می شوند.
رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
کرج اضافه کرد: لازم است هنگام سرویس کولر حتماً 
فیوز کولر قطع شود و شهروندان این نکته را مد نظر 
داشته باشند قطع بودن کلید کولر به هیچ عنوان دلیل 

بر برق دار نبودن سیستم کولر نیست.
یساولی تأکید کرد: شــهروندان گرامی برای حفظ 
ایمنی خود و همچنین اســتفاده بهینه از کولر لازم 
است هنگام خرید و استفاده از کولر آبی موارد زیر را 

مدنظر داشته باشند.
۱_ از نصب کولر در فضاها و مکان هایی که احتمال 
ســقوط را داشته و یا به دلیل پیش آمدگی احتمال 

برخورد با افراد را دارد خودداری کنید.
۲_ از کولر دارای نشان استاندارد و دارای برچسب و 

رتبه انرژی بالاتر استفاده کنید.
۳_دفترچه راهنمای کولر را به دقت مطالعه کرده و 
نصب و راه اندازی کولر را صرفاً به ســرویس کار مجاز 
و یا افراد دارای صلاحیت و مجوز از ســوی اتحادیه 

واگذار کنید.
۴_مسیر انشعاب و سیم کشی برق را کنترل کرده تا از 

صحت آن مطمئن شوید.
۵_ترمینال های اتصال کابل برق به کولر باید کاملًا 
سالم و از نوع فیشی باشند، بنابراین در هنگام نصب 
دقت کنید به هیچ عنوان اتصالات فوق سست نباشند.

۶_نصب RCD)کلید محافظ جان( مناســب در 
مسیر تغذیه برق کولر لازم و ضروری است.

۷_ در هنگام نصب کولر دقت کنید سیم اتصال زمین 

)ارت( حتماً نصب شده باشد. درصورتی که ساختمان 
فاقد سیم کشی ارت است، با افراد متخصص در این 

زمینه مشورت شود.
۸_در صورت تعویض پوشال ها دقت شود که تارهایی 
از پوشال از مشبک خارج نشده باشد، زیرا امکان انتقال 
آب روی قسمت های متحرک )پولی و تسمه( وجود 

دارد که باعث سوختن الکتروموتور می شود.
۹_از قرار دادن هرگونه مواد قابل اشتعال در مجاورت 

کولر جداً خودداری شود.
۱۰_هرچند وقت یک بار پمپ کولر را کنترل کنید 
چون در صورت جمع شــدن خرده پوشال ها اطراف 
محور و یا داخل محفظه پمپ احتمال سوختن آن 

وجود دارد.
۱۱_یکی از عوامل بروز حریق در کولرها ایجاد حرارت 
مازاد در موتور و یا قطعات جانبی نظیر بلبرینگ ها و... 
به علت گیرپاژ است و ضرورت دارد قبل از راه اندازی 
کولر، به صورت مدون در زمان های مشخص از کولر 

بازدید شود.

۱۲_از ریختن آب توســط شــیلنگ یا پارچ روی 
پوشــال ها جدا خودداری کنید چون احتمال خطر 

برق گرفتگی و یا سوختن الکتروموتور وجود دارد.

۱۳_هنگام سرویس کولر برای استفاده مجدد، حتماً 
برق کولر را قطع کرده و یک نفر را مسئول کنترل و 
وصل مجدد آن کنید. در ضمن به کلیه افراد حاضر در 
محل اطلاع رسانی کنید، تا در هنگام کار بر روی کولر 

دچار حادثه نشوید.
۱۴_در زمان روشن بودن کولر از بازکردن دریچه های 

جانبی آن خودداری کنید.
۱۵_نصــب یک دســتگاه خاموش کننــده چهار 
کیلوگرمی گازکربنیک )co۲( در قسمت خرپشته 

ساختمان جهت مواقع ضروری، الزامی است.
۱۶_ ضــرورت دارد به منظور جلوگیری از حوادث 
بــرق گرفتگی، از کلید ایزولاتور در ورودی برق کولر 

استفاده شود.

رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهری 
شهرداری کرج گفت: با پایان دهمین جشنواره لاله های 
کرج، درب بــاغ گل ها همچنان به روی همه طبیعت 

دوستان باز است.

به گزارش پیام آشــنا، علیرضا عاقلی اظهار کرد:  
دهمین جشــنواره لاله هایِ کرج در میان اســتقبال 

کم نظیر شهروندان ۲۷ فروردین به طور رسمی پایان 
یافت اما درب باغ گل ها همچنان به روی همه طبیعت 

دوستان باز است.
وی افزود: استقبال گردشــگران و شهروندان کرجی 
از جشــنواره لاله های ۱۴۰۳ غیر قابل انتظار بود و به 
طور میانگین روزانه ۲۷ هزار نفر از این جشنواره بازدید 
داشتند که در مقایسه با سال گذشته افزایش داشته 

است. رئیس سازمان سیما، منظرو فضای سبز شهری 
شــهرداری کرج با بیان اینکــه ۲۰۰ هزار گل فصلی 
همچنان در باغ گل ها جلوه گری می کند، بیان داشت: 
در اردیبهشت ماه اردوهای دانش آموزی و دانشجویی 
در باغ گل ها رونق دارد و این مجموعه همه روزه میزبان 
گروه های مختلف مدارس و دانشگاه های مناطق مختلف 

کرج، استان البرز و و شهرهای حومه است.

علیرضا  سعیدی؛

سگ گردانی در پارک ها و بوستانهای کرج ممنوع شود 

برای جلوگیری از حوادث راه اندازی کولرهای آبی؛

با رعایت نکات ایمنی سلامتی خود را تضمین کنید

درب باغ گل های کرج همچنان باز است

تحلیل

فرسودگی چگونه
 عادی می شود؟

وقتی انسان به کرات در معرض چیزی قرار بگیرد، تقریبا نسبت به آن 
بی   حس می شود. رخدادی که زمانی باعث شوک می   شد، می تواند تبدیل 
به وضعیتی عادی شود و چیزی که زمانی هشداردهنده بود و زنگ خطر 
را به صدا درمی   آورد می تواند در حد موضوعی که صرفا برایش شانه بالا 
می   اندازیم بی   اهمیت شود. من به عنوان یک محقق فرسودگی شغلی، 
گاهــی اوقات از اینکه می   بینم تا چه حد داریم نســبت به جدیت این 
سندروم در محیط کار بی   حس می   شویم، نگران می   شوم. نه تنها تعداد 
افرادی که به فرســودگی شغلی مبتلا شده اند به بالاترین نرخ خود در 
تاریخ رسیده، بلکه شواهد اخیر نشان می دهد که حالا کارکنان در سنین 
کمتری دچار فرســودگی شغلی می   شوند و در سنین پایین   تر تاثیرش 
ناتوان کننده   تر است. فرسودگی شغلی در هر سنی یک دغدغه جدی است. 
فرسودگی سندرومی است که با خستگی مفرط، منفی   نگری یا بدبینی 
نسبت به شغل و عملکرد ضعیف مشخص می شود و کارکنانی که از آن 
رنج می   برند بیشتر در معرض اختلالات خواب، بیماری های قلبی عروقی، 
مشکلات گوارشی، افسردگی، غیبت و نارضایتی شغلی قرار دارند. از آن 
طرف هم احتمال خطای کارکنان فرسوده بالاتر و احتمال خلاق و کارآمد 
بودنشان کمتر است. بسیاری از ما اکنون توقعش را داریم که در محیط 

کار استیصال، استرس بالا و در نهایت فرسودگی شغلی را تجربه کنیم.

 حد مطلوب استرس
از آنجا که فرســودگی شغلی ناشــی از قرارگیری درازمدت در معرض 
شرایط کاری استرس   زاست، حذف کامل آن نیازمند تغییرات سیستمی 
در فرهنگ و شرایط سازمانی است.  با این حال، اقداماتی وجود دارند که 
کارکنان می توانند به صورت فردی برای محافظت از خود انجام دهند. یکی 
از بهترین راه   هایی که من پیدا کرده   ام، یادگیری به حداکثر رساندن زمان 
حضور خود در محدوده تحمل است که من به آن حد مطلوب استرس 
می   گویم. مفهوم »محدوده تحمل« اولین بار توســط دکتر دن سیگل، 
عصب   شناس و استاد بالینی روان پزشکی، برای توصیف »منطقه بهینه 
برانگیختگی« به کار رفت که در آن می توانیم بهترین پردازش و پاسخ 
را به انتظارات زندگی روزمره داشته باشیم. زمانی که در محدوده تحمل 
خود هستیم، نه بیش   فعالیم )یعنی بیش از حد برانگیخته، بیش   ازحد 
تحت اســترس یا مضطرب( و نه کم   تحرک )یعنی منزوی یا خاموش(. 
لیندا گراهــام، روان   درمانگر، توضیح می دهد که این وضعیت بهینه، در 
موقعیتی که متمرکز و آرام و مســلط به امور هستیم -یعنی نسبت به 
دیگران یا اتفاقات زندگی نه واکنش بیش از حد داریم و نه هیچ واکنشی 
نشان نمی   دهیم- حالت طبیعی و پایه       عملکرد فیزیولوژیک ماست. نکته 
مهمی که باید به خاطر داشته باشیم این است که هرکسی حد مطلوب 
استرس متفاوتی دارد؛ چرا که آستانه تحمل هرکدام از ما برای موضوعات 
استرس زا متفاوت است. چگونه می فهمید که دیگر داخل حد مطلوب 
استرس شخصی خود نیستید؟ گاهی مثل روز روشن است؛ اما استرس 
سمی می تواند به شیوه های گوناگونی ظاهر شود که بعضی از آنها آنقدرها 

هم شناخته شده نیستند.

 ایجاد دوباره پایه سالم
وقتی فشارها روی هم تلنبار می   شوند و محیط کاری شما استرس زا باقی 
می ماند، اینکه پیشدستی کنید و با اتخاذ گام هایی به حد مطلوب استرس 
شخصی تان برگردید و تا زمانی که می توانید همان جا بمانید، از اهمیت 
بیشتری برخوردار می شود. بیایید به تکنیک   هایی بپردازیم که نتیجه بخش 

هستند:

1- شرایطی را که شما را در حد مطلوب استرس نگه می دارند 
شناسایی کنید.

 به آخرین باری فکر کنید که احساس می کردید آرام و مسلطید و کاملا 
درگیر انجام کارتان هستید. از شرایطی که به شما امکان رسیدن به آن 
حال و ماندن در آن وضعیت را دادند فهرستی تهیه کنید. برای اغلب مردم 
»اصول اولیه« همیشه در این فهرست خواهند بود: خواب کافی، غذای 

سالم و مغذی و یک جور فعالیت فیزیکی.
 از آنجــا به بعد، هر حمایت یا منبعی را که برای ماندن در حد مطلوب 
شخصی خود نیاز دارید لیست کنید و به عواملی فکر کنید که شما را به 
منطقه اضطراب و پریشانی سوق می دهند تا بتوانید تمام تلاش خود را 
برای اجتناب از آنها انجام دهید. به عنوان نمونه، یکی از شرکت کنندگان 
پژوهش من، قبل از هر جلســه مهم، نیم ساعت اتاق کنفرانس را رزرو 

می کند تا بتواند کاملا آماده شود و در آن فضا احساس راحتی کند.
 از مصرف کافئین هم اجتناب می کند، چون می داند که باعث دلشوره و 
اضطرابش می شود. این تکنیک   های ساده در حین هدایت جلسه او را در 

حد مطلوب استرسش نگه می دارند.

2- از استراژی های تنظیم هیجانی استفاده کنید.
 تنظیــم هیجانی به ما ایــن امکان را می دهد کــه حتی در بحبوحه 
موقعیت های پر استرس، احساســات خود را طوری مدیریت کنیم که 
همچنان کارآمد و مســلط باقی بمانیم. یکی از بهترین راه های تقویت 
این مهارت ارزشمند زندگی این است که وقتی در موقعیتی آرام و تحت 
کنترل هستید تمرین آن را آغاز کنید. مدیتیشن منظم برای ذهن آگاهی 
که طی آن بدون هیچ قضاوت و سرکوبی متوجه افکار و احساساتی شوید 
که در شما برانگیخته می   شوند، به شما این امکان را می دهد که در مواجهه 
با استرس سنگین یا سایر احساسات، کمتر برانگیخته شوید و به هم بریزید.

 وقتی به هم ریخته اید، تمرین تنفس عمیق به سرعت سیستم عصبی 
برانگیخته شده را آرام می کند. همچنین مکث برای شناسایی هیجانات 
احساسی تان شدت و مدت این هیجانات را کاهش می دهد و شما را به 

وضعیت تحت کنترلی بازمی گرداند.

3-تجدید قوای شــغلی را در اولویت قرار دهید و آن را به یک 
عادت تبدیل کنید.

 بــه جای اینکه فاصله گرفتن از کار را آخریــن راه بدانید و تازه بعد از 
آنکه دچار استیصال و خستگی مفرط شدید سراغش بروید، از ورزشکاران 
حرفــه ای الگو بگیرید و به خودتان »دوزهای منظم تجدید قوای کاری 
بدهید«. محققان دریافته اند که برای کسب آرامش، تجدید قوا و بهبود از 
استرس محیط کار، نیاز داریم به طور منظم از فشارهای کاری کاملا فاصله 
بگیریم.  به یاد داشته باشید که این استرس مداوم و بی امان است که منجر 
به فرسودگی شغلی می شود. هنگامی که ما عمدا چرخه استرس را قطع 
می   کنیم، استرس فرصتی برای مزمن شدن پیدا نمی   کند و فرسودگی 

شغلی نمی تواند رخنه کند.

4- چیزهایی را که قادر به تغییر و بهبود آن هستید، شناسایی 
کنید.

نداشتن کنترل در محل کار - چه مربوط به برنامه کاری    باشد، چه مربوط 
به حجم کاری، و چه میزان اثرگذاری روی تصمیماتی که به شــما هم 
مربوط می   شوند یا شرایطی که برای رسیدن به حداکثر کارآیی و بهره   وری 
نیاز دارید - ذاتا استرس زاست و یکی از عوامل اصلی فرسودگی شغلی به 
حساب می   آید.  از آن طرف هم، استرس طولانی مدت و فرسودگی شغلی 
باعث می شود مختصر کنترل یا خودمختاری باقی مانده   تان هم از بین 
برود. برای قطع این چرخه معیوب، لیستی از چیزهایی که می توانید حتی 

ذره ای تغییر دهید تهیه کنید و دست به کار شوید.

5- با کمک از شبکه روابط اجتماعی خود پیش بروید
این موضوع اثبات شــده که برخــورداری از روابط حمایتگری در محل 
کار، استرس ناشــی از درخواست های شغلی را کاهش می دهد و خطر 

فرسودگی را کم می کند.  

۶- به ارزش   هایتان برگردید
کمتر چیزی به اندازه اینکه از شما انتظار داشته باشند خلاف ارزش هایتان 
رفتار کنید، استرس زاســت و به سرعت هم منجر به فرسودگی شغلی 

می شود.

۷- در پی کمک حرفه   ای باشید
 اگر فرسودگی شغلی تبدیل به حالت عادی جدید شما شده و نمی   دانید 
چگونه به پایه سالم خود بازگردید، به نقطه ای رسیده اید که احتمالا کمک 
گرفتــن حرفه ای از یک درمانگر یا مربی باتجربه بهترین راه پیش روی 

شما باشد.

نویسنده: کندی وینس/ مترجم: منا اختیاری
HBR :منبع

دیدگاه

پارک ها و فضاهای ســبز، تنفس گاه های شهری به 
شمار می روند و منظر طبیعی شهر را تعریف می کنند. 
این در حالی است که به ندرت پیش می آید، پارکی را 
پیدا کرد که علاوه بر ارزش های طبیعی و سبزینگی به 
عنوان لنگرگاه هویتی شهر خودش را به رُخ بکشد و در 
عین حال در مدت زمان کوتاهی به یک فضای شهری و 
مرکز مدنی و فرهنگی و همچنین مکانی برای برگزاری 
رویدادهای شهری تبدیل شده باشد. به علاوه یکی از 
نقاط جذاب و دعوت کننده برای گردشگران به شمار 
آید. پارک ملی ایران کوچک واقع در جهانشهر کرج از 
معدود فضاهایی است که همه خصوصیات یاد شده را به 

خوبی منعکس می کند. 
پارک ملی ایران کوچک به عنوان باغ فرهنگ کشور در 
میراث کمیسیون ملی یونسکو ثبت شده است. ارزش 
این پروژه با توجه به کسب موفقیت در بستر مدیریتی 
کلانشهر کرج در مقایسه با سایر کلانشهرهای کشور 
دوچندان است؛ چراکه کلانشهر کرج به دلایل متعدد 
کمتر توانسته است از آزمونِ پروژه های بزرگ مقیاس 

سربلند و موفق بیرون بیاید.
به طور کلی، مستند به ضوابط معماری و شهرسازی، 
ضوابط ساخت وساز در پارک های شهری با محدودیت 
شدید مواجه است. این در حالی است که تغییر باغات 
شهری به فضاهای سبز، اگرچه در راستای حفاظت فعال 
از باغات عمل می کند، در عین حال به دلیل حفاظت 

از میراث طبیعی شهر، معمولاً با محدودیت بیشتری 
در خصوص ساخت وساز مواجه است. پارک ملی ایران 
کوچک نیز در واقع جزو باغات جهانشهر بوده است و 

توسط مدیریت شهری کرج به پارک تبدیل شد.
آنچه در پارک ایران کوچک درخور ســتایش اســت، 
اســتقرار ابنیه و فضاهای معماری در نسبتِ موجه و 
درســت با فضاهای باز و سبز است. به علاوه می توان 
تنــوع در کاربری ها، فضاهای عمومی و ســبک های 
معماری را به خوبی در فضای پارک شاهد بود. هر فضا به 
نحوی شایسته گوشه ای از تاریخِ کهنِ ایران و معماری 

سرزمینی آن را در معرض دید و تجربه قرار می دهد.
پس از بهره برداری از پروژه هایی که با اقبال عمومی و 
حرفه مندان حوزه شهری و معماری مواجه می شوند، 
نگهداری از فضاهای آن و حفاظت آن از گزندِ تصمیم 
گیری هایِ نابخردانه و عجولانه درست به اندازۀ فرایند 
ساخت از اهمیتِ بسزایی برخوردار است. پروژه-های 
موفق در خاطره جمعی شــهروندان ثبت می شوند و 
به مرور زمان به جزو جدایی ناپذیر از هویت شــهری 
تبدیل می شــوند. فلذا، بدون نظرسنجی از جامعه و 
خارج از طرح و برنامه اندیشیده شده نمی توان و نباید 
در فضاهای آن دخل و تصرف کرد، از فضاهای موجود 

کاست یا به فضاهای موجود اضافه کرد. 
بنابراین، با توجه به ویژگی های منحصر به فرد در پارک 
ملی ایران کوچک، هر گونه تغییر در اجزا و عناصر آن 

از جمله فضای سبز، مبلمان، ساختمان ها، مسیرها، 
تندیس ها، نورپردازی و نظایر آن بدون طرح و برنامه 
از پیش اندیشیده شده می تواند شخصیت و عملکرد 
پارک را به عنوان یک باغ فرهنگی در مقیاس ملی دچار 
آسیب و اختلال جبران ناپذیر کند و هدررفت سرمایه 
های ملی، فرهنگی و اجتماعی را به دنبال داشته باشد.

با همه این اوصاف، زمانی که یک فضای شهری به یک 
نشانه و میراث غرورآمیز برای شهروندانش تبدیل می 
شــود، خواهی نخواهی به بستری برای آزمون و خطا 
توسط هر فرد، نهاد یا دستگاه تبدیل می شود. نمونه 
ایــن موضوع را می تــوان در اراضی )تپه های( عباس 
آباد واقع در پایتخت جســتجو کرد. اگرچه تپه های 
عباس آباد همواره در ساختار شهری تهران از جایگاه 
راهبردی برخوردار بوده و از آن به عنوان آخرین فرصت 
تنفسی شهر یاد می شــود؛ به علاوه مستند به طرح 
های مصوب توســط شورایعالی شهرسازی و معماری 
ایران، سطح اشغال به شدت در آن محدود شده است؛ 
لیکن از گزندِ دست اندازی در امان نمانده است. چنانکه 
اکنون ساختمان های بلندمرتبه همچون وزارت راه و 
شهرسازی در اراضی عباس آباد قدبرافراشته و از کیفیت 
فضایی آن بــه عنوان مرکز مدنی و فرهنگی پایتخت 

کاسته است.
این در حالی اســت که در دنیا بــا میراث فرهنگی و 
تاریخی شامل پارک های ملی با سبک و سیاق متفاوت 

از کشــورمان برخورد می-شــود. پارک های ملی در 
اقصی نقاط جهان قابل ردیابی اســت. از آن جمله می 
 Machu Picchu( توان به پارک ملی ماچو پیچو
National Park( واقع در ارتفاعات کشــور پرو 
اشاره کرد. این پارک به خاطر باقیمانده های معماری 
و تاریخی مربوط به تمدن اینکاها و بخصوص شــهر 
قدیمی ماچو پیچو شناخته می شود. تقریباً ۲۰۰ سازه با 
عملکردهای مذهبی، تشریفاتی، نجومی و کشاورزی در 
پارک ملی ماچو پیچو موجود است. از این اثر به عنوان 
یکی از میراث تمدنی بشر نگهداری و محافظت می شود 
و هر ساله گردشــگران زیادی را به سمت خود جذب 
می کند. جالب است بدانید که تاکنون هیچ اطلاعاتی 
درباره تمایل به احداثِ سازه-های معاصر همچون کلیسا 
و وزارتخانه در پارک ملی ماچو پیچو منتشر نشده است!

کندوکاو در گوشه و کنار ایران و جهان و دنبال کردن 
سرنخ های مرتبط با موضوعات شهری می تواند چراغ 
راه تصمیم ســازان و تصمیم گیران شهری باشد. می 
توان از تجربه های ناموفق همچون ساخت وزارتخانه در 
اراضی عباس آباد و در نقطه مقابل آن اهتمام به حفظ 
و نگهداری از پارک ملی ماچو پیچو درس آموخت. در 
پایان، امید است که پارک ملی ایران کوچک برای سال 
ها و دهه-های متمادی همچنان به عنوان یک فضایِ 
مثال زدنی و زیبا در خاطراتِ جمعیِ مردمِ کرج باقی 

بماند.

پارک ملی ایران کوچک؛ نمونه موفق یک فضای شهری با پیوست مطالعاتی
::محبوبه قورچیانی::
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زنان و خانواده

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره به برخی 
برنامه های حمایتی دولت برای بانوان گفت: باید به شــرایط 

جسمی و روانی زنان توجه ویژه شود.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر، انسیه خزعلی -معاون 
رئیس جمهور در امور زنان و خانواده- با روکیا، معاون نخست 

وزیر اوگاندا دیدار کرد.
در این دیدار که به پیشــنهاد معاون نخست وزیر اوگاندا در 
محل معاونت زنان برگزار شد، خزعلی ضمن اشاره به سوابق 
همکاری دو کشــور گفت: بین ایران و اوگاندا همواره ارتباط 
و مناسبات خوبی وجود داشته اســت؛ در سازمان ملل نیز 
همکاری خوبی داشته ایم که امیدواریم این همکاری تداوم و 

بهبود یابد.
در ادامه ایشان به رشد چشمگیر زنان ما در زمینه های مختلف 

خصوصاً علمی و بهداشتی اشاره کرد و افزود: در بخش های 
کارآفرینی، صنایع دستی و مشاغل خانگی نیز زنان ما توانسته 

اند کارگاه های کوچک و بزرگ را راه اندازی کنند.
وی افزود: ما می توانیم در همه این زمینه ها با یکدیگر مشارکت 
داشته باشیم. همچنین در زمینه فقرزدایی، تغییرات اقلیمی و 
تحریم ها نیز می توانیم کنار یکدیگر باشیم و جبهه متحدی را 

تشکیل دهیم.
خزعلی در ادامه به برخی سیاســت ها و برنامه های حمایتی 
دولت برای بانوان نظیر مشاغل منعطف، ۹ ماه مرخصی زایمان، 
کســر موظف برای مادران دارای کودک زیر ۶ سال، سپردن 

نفقه به مرد و قوانین مربوطه اشاره و افزود ما معتقدیم برابری 
جنسیتی همیشه به نفع زنان نیست و اقتضائات جسمی و 

روانی زنان باید مورد توجه ویژه باشد.
وی ابتکار عمل رئیس جمهور کشورمان در طرح ایده جنبش 
تعهد به خانواده را معرفی و از معاون نخست وزیر اوگاندا دعوت 
به پیوستن به آن نمود که مورد استقبال ایشان قرار گرفت. 
روکیا تصریح کرد کشــور ایشان با همجنسگرایی به شدت 

برخورد و آن را جرم انگاری کرده است.
خانــم روکیا در این دیدار گفت: به شــما به خاطر احراز 
ســمت معاون رئیس جمهور تبریک می گویم. این نشان 

دهنده پوشالی بودن تبلیغات واهی علیه زنان ایران است 
چــرا که ادعا دارند زنان در ایران نمی توانند به جایگاه های 

عالی برسند.
وی افزود: ما می توانیم در زمینه های مختلف توانمندسازی 
زنان اعم از علم و فناوری، بهداشت و سلامت، صنایع دستی 
… با یکدیگر همکاری داشته باشیم. وی به اقدامات کشورش 
در حمایت از ورود بانوان به مجلس و دانشگاه اشاره نمود اما از 
فشار مضاعف بر زنان ناشی از مسئولیت های شغلی و وظایف 

منزل ابراز نارضایتی نمود.
در پایان طرفین بر توسعه همکاری های مشترک توافق کردند.

خزعلی مطرح کرد؛

شرایط جسمی و روانی زنان باید مورد توجه ویژه باشد

محصولات آرایشی و بهداشتی
 با ورودی نامعلوم، غیرمجازند

مدیرکل فراورده های آرایشــی و بهداشتی سازمان غذا و دارو تاکید 
کرد: محصولات آرایشی و بهداشتی که با ورودی نامعلوم در سطح 

عرضه وجود دارند، غیر مجاز هستند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، محمود آل بویه اظهار کرد: 
اقلام آرایشی و بهداشتی یکی از بخش های مهم مصرفی آحاد جامعه 
محســوب می شوند و از میانگین بالایی در میزان مصرف در کشور 

برخوردارند.
وی ادامه داد: چالش عمده ما در حوزه محصولات آرایشی و بهداشتی 
بحث قاچاق است و شاید دلیل اصلی آن عدم توجه جدی به تولید 

داخلی این محصولات در سال های گذشته باشد.
او همچنین اضافه کرد:  قاچــاق دارای دو بعد منفی در حوزه های 
اقتصاد و سلامت است که هر دو هم قابل اعتنا هستند؛  از آنجایی 
که محصولات آرایشی و بهداشتی به صورت طولانی مدت مصرف 
می شوند، در صورتیکه اصالت آنها مورد تایید نباشد، می توانند بر 

سلامتی افراد عوارض بسیاری وارد کنند.
بنابر اعلام سازمان غذا و دارو، آل بویه همچنین تولید داخلی را چاره 
کار چالش قاچاق عنوان و تصریح کرد: تولیدات داخلی تحت نظارت 
ما هستند و می توانیم با کمک مسئولین فنی بر فرآیند آنها نظارت 
کنیم و خوشبختانه در سال های اخیر بخش خصوصی و تجار در 
تولید این محصولات و انتقال دانش فنی آنها به کشور اقدامات خوبی 

انجام داده اند.
مدیر کل فراورده های آرایشــی و بهداشتی ســازمان غذا و دارو در 
خصوص محصولات بهداشتی آرایشی غیر مجاز که ممکن است در 
رسانه ها تبلیغ هم شوند، گفت: محصولات وارداتی یا به صورت قاچاق 
یا با مجوز ســازمان غذا و دارو وارد کشور می شوند و طبیعی است 
محصولات آرایشی و بهداشتی که با ورودی نامعلوم در سطح عرضه 
وجود دارند، غیر مجازهستند؛ چر که مشخص نیست در مبادی غیر 
قانونی ورود به کشور  تحت چه دما و در چه محیطی بوده اند و خطر 

فاسد شدن آنها وجود دارد.

علائم هشداردهنده
  »آرتریت پسوریاتیک«

آرتریت پسوریاتیک زمانی اتفاق می افتد که سیستم ایمنی بدن باعث 
التهاب مفاصل و ساختارهای اطراف )آنتزها( که به استخوان متصل 

است، شود.

به گزارش پیام آشنا به نقل از وب ام دی، حدود یک سوم افرادی 
که پسوریازیس دارند به آرتریت پسوریاتیک مبتلا می شوند. علایم 
ممکن است شدید بوده و به سرعت بدتر شوند یا می توانند خفیف 

باشند و طی سالیان و به آهستگی وخیم شوند.
علایم

علایم این بیماری می تواند شامل موارد زیر باشد:
۱( درد و سفتی مفاصل: آرتریت پسوریاتیک می تواند این قسمت های 

بدن را تحت تاثیر قرار دهد:
- مچ پا

- زانو
- انگشتان

- انگشتان پا
- پایین کمر

همچنین احتمال سفت شدن مفاصل در اول صبح یا بعد از مدتی 
استراحت بیشتر است.

۲( گرمی و تورم مفاصل: همراه با درد، التهاب می تواند مفاصل شما 
را متورم کند.

۳( مشکلات ناخن: آرتریت پسوریاتیک معمولاً باعث ایجاد تغییراتی 
در ناخن ها می شــود از جمله سوراخ شدن، شکستن یا حتی جدا 

شدن ناخن.
۴( درد پاییــن کمر: برای حدود ۲۰ درصد از افراد مبتلا به آرتریت 
پسوریاتیک، التهاب باعث ایجاد مشکلاتی در مفاصل بین مهره ها 
می شــود؛ وضعیتی به نام »اسپوندیلیت«. همچنین باعث التهاب 

مفصل »خاجی تهیگاهی« می شود.
۵( آماس انگشت: این زمانی است که کل انگشتان دست یا پا متورم 
می شوند. علایم آماس انگشت می تواند به پزشکان کمک کند تا 

آرتریت پسوریاتیک را از آرتریت روماتوئید تشخیص دهند.
۶( مشــکلات چشــمی: در برخی موارد، افراد مبتــلا به آرتریت 
پسوریاتیک مشکلات چشــمی را تجربه می کنند. همان فرآیند 
التهابی که باعث مشکلات مفصلی می شود می تواند به سایر نواحی 

بدن مانند چشم ها نیز آسیب برساند.
۷( درد پا: دو مورد از رایج ترین قسمت های بدن برای یافتن آرتریت 
پسوریاتیک در تاندون آشیل است که بین ماهیچه ساق پا و پاشنه یا 

پایین پای شما قرار دارد.
۸( درد آرنج: التهاب ناشی از آرتریت پسوریاتیک می تواند باعث درد 

در آرنج نیز شود.
۹( خســتگی: حدود نیمی از افراد مبتلا به آرتریت پســوریاتیک 
احساس خستگی می کنند که بر فعالیت های روزانه آنها تأثیر می 
گذارد. این وضعیت ناشی از التهاب ناشی از آرتریت پسوریاتیک است.
۱۰( مشکل در حرکت دادنِ دست و انگشتان: تورم و درد مفاصل که 
ممکن است با آرتریت پسوریاتیک همراه باشد، می تواند حتی کارهای 

ساده و روزمره را سخت کند.
اگر هر یک از علایم بالا را دارید، به خصوص اگر پسوریازیس دارید یا 
در خانواده شما شایع است، با پزشک یا روماتولوژیست خود در مورد 

آنچه در حال وقوع است، صحبت کنید.

پله نوردی باعث افزایش طول عمر 
می شود

می خواهید بیشتر زندگی کنید؟ یک بررسی جدید نشان می دهد 
که پله ها را به جای آسانسور انتخاب کنید.

به گزارش پیام آشنا به نقل از هلث دی نیوز، محققان دریافتند 
افرادی که به طور منظم از پله ها بالا می روند، در مقایسه با افرادی 
که همیشه از آسانسور استفاده می کنند، ۲۴ درصد کمتر در معرض 
خطر مرگ به هر دلیلی و ۳۹ درصد کاهش خطر مرگ ناشــی از 

بیماری قلبی هستند.
نتایج نشــان می دهد که بالا رفتن از پله ها با کاهش خطر ابتلاء به 

بیماری قلبی یا حمله قلبی، نارسایی قلبی یا سکته همراه است.
دکتر »ســوفی پادوک«، محقق ارشد از بنیاد بیمارستان دانشگاه 
نورفولک بریتانیا، می گوید: اگر انتخابی بین رفتن از پله یا آسانسور 
دارید، به ســراغ پله ها بروید زیرا به حفظ سلامت قلب شما کمک 
می کند. پــادوک گفت: بالا رفتن از پله یک شــکل عملی و قابل 
دســترس از فعالیت بدنی است. با وجود این، اغلب افرادی که برای 

رسیدن به طبقه بالاتر عجله دارند، پله ها را نادیده می گیرند.
پادوک می گوید: حتی فعالیت های بدنی کوتاه مدت تأثیرات مفیدی 
بر سلامتی دارد، و دوره های کوتاه بالارفتن از پله ها باید یک هدف 

دست یافتنی برای ادغام در برنامه های روزمره باشد.
بــرای این مطالعه، محققــان داده های ۹ مطالعه شــامل بیش از 

۴۸۰۰۰۰ نفر را جمع آوری کردند.

ارتباط مصرف بلندمدت غذاهای 
ناسالم با اختلالات پایدار در حافظه

نتایج آزمایش های تازه نشان داده است مصرف بلندمدت وعده های 
غذایی پرچرب و شیرین می تواند منجر به بروز اختلالات پایدار در 

حافظه شود.

به گزارش پیام آشنا به نقل از یورونیوز، در سال های اخیر 
تحقیقات زیادی داشتن رژیم غذایی ناسالم و مصرف غذاهای 
فرآوری شده را با خطر ابتلا به بیماری آلزایمر در افراد در سنین 
بالاتر مرتبط دانسته اند. یکی از یافته های دیگر چنین مطالعاتی 
این بود که این نوع غذاها اغلب بر حافظه تأثیر می گذارند، حتی 

اگر تنها گهگاهی مصرف شوند.
متخصصان در دانشــگاه کالیفرنیای جنوبی در آمریکا از خود 
پرسیدند که با توجه به نتایج تحقیقات پیشین، اگر افراد از سنین 
جوانی رژیم غذایی ناسالم داشته باشند، این شیوه زندگی چه 

نتایجی را می تواند برای آنها در برداشته باشد؟
برای یافتن پاســخ، یک تیم تحقیقاتی شماری از موش ها را از 
سن ۲۶ تا ۵۶ روزگی تحت رژیم غذایی حاوی غذاهای پرچرب 

و شیرین قرار داد.
این بازه سنی برای موش ها مشابه دوران نوجوانی در انسان ها 
اســت؛ زمانی که مغز به طور قابل توجهی در مرحله رشد قرار 
دارد. گروه دیگری از موش های صحرایی در همین سن به جای 
آن غذای سالم خوردند تا دانشمندان بتوانند تفاوت آنها را بهتر 

دریابند.
بعد از این بازه زمانی در آزمایش های حافظه مشــخص شــد 
موش هایی که رژیم غذایی ناسالم داشتند، نمی توانستند اشیاء 
جدیــد را در صحنه ای که چند روز قبــل کاوش کرده بودند، 
شناســایی کنند. حتی اگر یک شیء آشنا کمی از جای خود 

تکان خورده بود.
این در حالی بود که گروه دیگر موش ها که از غذای سالم تغذیه 

کرده بودند، در شناسایی محیط جدید خود مشکلی نداشتند.
»اســکات کانوسکی«، عصب شــناس در دانشگاه کالیفرنیای 
جنوبی در این باره می گوید: آنچه که ما در آزمایشاتمان می بینیم 
این اســت که اگر موش ها با رژیم غذایی ناسالم بزرگ شوند، 

حافظه شان اختلالات پایدار پیدا می کند.
مشکلات حافظه برای موش های گروه اول حتی زمانی که به 
مدت ۳۰ روز به غذای ســالم روی آوردند )یعنی مدت معادل 

دوره بزرگسالی در انسان ها(، ادامه داشت.
»آنا هیز«، نویسنده ارشد و محقق تغذیه در دانشگاه کالیفرنیای 
جنوبی با اشاره به تخریب نقش یک انتقال دهنده عصبی کلیدی 
در مغز حیوانات به نام »استیل کولین« گفت: سیگنال موسوم به 
استیل کولین سازوکاری است که به موش ها کمک می کند تا 
رویدادها را رمزگذاری کرده و به خاطر بسپارند. این روند مشابه 
حافظه اپیزودیک در انسان ها است که به ما امکان می دهد تا 
رویدادهای گذشــته خود را به خاطر بسپاریم. به نظر می رسد 
این سیگنال در حیواناتی که با رژیم غذایی چرب و شیرین رشد 

کرده اند، اتفاق نمی افتد.
متخصصان می گویند تطابــق دادن کامل نتایج این آزمایش 
با انســان ها دشوار است و باید هنوز تحقیقات بیشتری در این 

خصوص انجام شود.
 Brain, Behavior,« نتایج مطالعات تازه در نشریه علمی

and Immunity« منتشر شده است.

تازه های سلامت

گوناگون

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران گفت: ۵۹ 
قلم دارویی جدید بیماران خاص و صعب العلاج 
از جمله دیابت، فشارخون و بیماری های روانی 

تحت پوشش بیمه قرار گرفت.

به گزارش پیام آشنا، محمدمهدی ناصحی 
در گفت و گویی با بیان اینکه در سال ۱۴۰۳، 

۲۲۹۰ دارو تحت پوشــش بیمه های پایه قرار 
دارند، افــزود: با مصوبه ای که شــورای عالی 
بیمه داشــته اســت، این تعداد افزایش پیدا 
کرده و خوشــبختانه داروهای مورد نیاز مردم 
برای بیماری هایی مانند دیابت، فشــارخون و 
بیماری های روانی مخصوصا اسکیزوفرنی تحت 

پوشش بیمه قرار گرفتند.

وی اضافه کــرد: داروی بیمارانی مانند دیابت، 
فشارخون و روان، شاید شــکل یا دوز دارویی 
برخی از آنها هم متفاوت بوده، برخی ها تحت 
پوشــش بودند و برخی دیگــر از داروها تحت 
پوشش نبودند. خوشبختانه به داروهای تحت 
پوشش اضافه شده و به این تعداد رسیده است 
و اخیرا نیز ۵۹ دارو شامل داروهای فوق به سبد 

بیمه ای داروها اضافه شد.
ناصحی خاطرنشــان کرد: برای ایــن داروها 
در همه مراکز دولتــی و خصوصی، ۷۰ درصد 
هزینه ها پرداخت می شــود و اگر جزو صندوق 
بیماری های صعب العلاج هم باشند، مازاد بر ۷۰ 
درصد هــم، ۲۰ تا ۲۵ درصد و گهگاهی تا ۳۰ 

درصد اضافه می شود.

معاون وزیر دادگستری و دبیر مرجع ملی کنوانسیون 
مبارزه با فساد از تدوین سند ملی مبارزه با فساد که 
بیش از ۱۵ سال است به تعویق افتاده بود، خبر داد 
و گفت: این سند با تعامل و همکاری ۲۰ نهاد متولی 
در این حوزه در دست تهیه است و نسخه نهایی آن تا 

شهریور امسال رونمایی می شود.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از ایرنا، سید علی 
کاظمی روز دوشــنبه همزمان با سالروز ابلاغ فرمان 
هشت ماده ای رهبر انقلاب در زمینه مبارزه همه جانبه 
و ســازمان یافته با مفاسد مالی و اقتصادی، با تاکید 
بر اجرای مدل بومی سنجش مبارزه با فساد، اظهار 
داشت: برخورد با فساد که از آن به اژدهای هفت سر 
تعبیر می شود باید هوشمندانه و با روش های مختلف 
انجام شود. وی درباره تدوین سند ملی مبارزه با فساد 
افزود: اکنون این سند در دست تهیه است و برای تهیه 
آن، اسناد مبارزه با فساد کشورهای مختلف بررسی 
شــده است زیرا همه کشــورهای عضو کنوانسیون 
مبارزه با فســاد، در این حوزه سند ملی دارند و برای 
تدوین مدل بومی به جمع بندی خوبی دست یافته ایم. 
کاظمی یادآور شــد: در سیاست های برنامه ششم 
توســعه، رهبر انقلاب ابلاغ فرمودند که دولت باید 
راهبرد ملی مبارزه با فساد را تدوین کند اما متأسفانه 
با وجود اینکه در سیاست های کلی تصریح داشت، این 
راهبرد طراحی نشد و حتی در قانون برنامه ششم هم 
درنظر گرفته نشد و از ســوی دیگر در حالی که در 
ماده پنج کنوانسیون مبارزه با فساد تدوین راهبرد ملی 
تکلیف شده اما تاکنون این مهم محقق نشده است. 
معاون وزیر دادگستری گفت: سال گذشته، شورای 
هماهنگی مبارزه با فساد به دستور وزیر دادگستری 
تشکیل و مقرر شد که این سند تدوین شود و اکنون 
پس از سه ماه کار فشرده، قالب سند تهیه شده است 
و تا شهریور نسخه نهایی سند ملی مبارزه با فساد با 
کمک همه نهادهای مبارزه با فساد رونمایی خواهد 

شد.

20 نهاد متولی مبارزه با فساد 
دبیر مرجع ملی کنوانسیون مبارزه با فساد با اشاره به 
اینکه ۲۰ نهاد متولی مبارزه با فساد هستند، افزود: 

برخوردهای قضایی و جزایی صرف در مبارزه با فساد 
راهگشا نیســت و روش های بسیاری برای کنترل و 

مبارزه با فساد وجود دارد.

لایحه جامع مبارزه با فساد در حال تدوین است
کاظمی از تدوین لایحه جامع مبارزه با فساد خبر داد 
و گفت: بنا داریم این اقدام که از سال قبل آغاز شده 
است در سال جاری به سرانجام برسانیم. وی با تاکید 
بر اینکه در امر مبارزه با فساد خلأهای قانونی، ابهام ها 
و سیاست های جنایی وجود دارد که باید تغییر نگرش 
در این حوزه ایجاد شود، خاطرنشان کرد: اکنون برخی 
مقررات و قوانین برای مبارزه با فساد وجود ندارد به 
عنوان مثال هنوز فســاد در بخش خصوصی به طور 
دقیق جرم انگاری نشده همچنین پیشنهاد رشوه دادن 

و درخواست رشوه نیز جرم انگاری نشده است.

منشور اخلاق حرفه ای کارگزاران نظام تدوین 
می شود

معاون وزیر دادگســتری از اصــل اخلاق مداری به 
عنوان یکی از موضوعات مهم که از ارتکاب فســاد 
جلوگیری می کند، یاد کــرد و افزود: در دنیا دو ابزار 
برای کنترل فساد و وقوع جرم وجود دارد که برخی 
از آنها بیرونی هستند و ضمانت اجرایی بیرونی دارند 
مانند سیســتم های نظارتی و پلیس و در کنار آن، 
کنترل های درونی و اخــلاق وجود دارد که موجب 
پرهیزکاری می شــود. کاظمی با اشــاره به ماده ۲۵ 
قانون مدیریت خدمات کشــوری و مــاده ۷ قانون 
ارتقای سلامت اداری، اظهار کرد: وزارت دادگستری با 

همکاری معاونت حقوقی ریاست جمهوری و سازمان 
اداری و استخدامی کشور، اصلاح آیین نامه این حوزه 
بــا عنوان ارتقای اخلاق حرفه ای در نظام اداری را در 
پایان اسفند سال قبل به تایید هیات وزیران رساند 
و قرار است شیوه جدیدی در زمینه اخلاق حرفه ای 
کارکنان درنظر گرفته شود همچنین کمیته ای برای 
پیگیری اخلاق مداری تشکیل خواهد شد و در نهایت 
این اقدامات باید منجر به ارتقای اعتماد مردم و افزایش 
کیفیت امور شود. در ماده ۲۵ قانون مدیریت خدمات 
کشوری آمده است: »مدیران و کارمندان دستگاه های 
اجرایی، خدمتگزاران مردم هســتند و باید با رعایت 
موازین اخلاق اسلامی و اداری و طبق سوگندی که 
در بدو ورود ادا نموده و منشــور اخلاقی و اداری که 
امضا می نمایند وظایف خود را به نحو احسن در راه 
خدمت به مردم و با در نظر گرفتن حقوق و خواسته 
های قانونــی آنها انجام دهند.« همچنین در ماده ۷ 
قانون ارتقای سلامت اداری آمده است: »دولت موظف 
است با همکاری سایر قوا به منظور فرهنگ سازی و 
ارتقای سلامت نظام اداری بر اساس منابع اسلامی و 
متناسب با توسعه علوم و تجربیات روز دنیا ظرف شش 
ماه پس از تصویب این قانون »منشور اخلاق حرفه ای 

کارگزاران نظام« را تدوین کند«.

اقدامات و فعالیت های مرجع ملی کنوانسیون 
مبارزه با فساد در عرصه بین المللی

دبیر مرجع ملی کنوانسیون مبارزه با فساد به اقدامات و 
فعالیت های این کنوانسیون در عرصه بین المللی اشاره 
کرد و افزود: سال گذشته دهمین اجلاس کشورهای 

عضو کنوانسیون مبارزه با فساد برگزار شد و این دوره از 
اجلاس اهمیت ویژه داشت زیرا در بیستمین سالگرد 
تصویب کنوانســیون و مصادف با هفتاد و پنجمین 
ســالگرد اعلامیه جهانی حقوق بشر برگزار شد و از 
ســوی دیگر نیز بعد از کرونا نخستین اجلاسی بود 
که با مشارکت بالا و با حضور هزار نفر از کشورهای 
مختلف به میزبانی دولت آمریکا برگزار شد و بیشترین 
تعداد قطعنامه ها در این اجلاس به تصویب رســید. 
کاظمی ادامه داد: هیات ایرانی در این اجلاس با فشار 
و طراحــی دیپلماتیک در حالی که آمریکا به عنوان 
میزبان درصدد مشروعیت بخشیدن به تحریم های 
یکجانبه برآمده بود، ایســتادگی کرد و در قطعنامه 
اجلاس یک بند مبنی بر اصل برابری حاکمیت ها و 
اینکه به هیچ وجه مبارزه با فساد نباید دستاویزی برای 

تحریم ها شود؛ گنجانده شد.

عضویت ایران در پیمان بریکس و تشــکیل 
کمیته مبارزه با فساد

معاون وزیر دادگستری با اشاره به عضویت ایران در 
پیمان بریکس و تشکیل کمیته مبارزه با فساد افزود: 
این مهم یک سند اجرایی خواهد داشت همچنین 
وزیر دادگستری ۱۳ شهریور سال گذشته در دهمین 
نشست وزرای دادگستری اعضای سازمان همکاری 
شــانگهای در این اجلاس شــرکت کرد و پیشنهاد 
کرد تا سند مشترکی از سوی کشورهای عضو پیمان 
شانگهای برای اســترداد دارایی های ناشی از فساد 
تدوین شود هرچند اکنون در عین حال یک شبکه 
جهانی برای اســترداد اموال ناشی از فساد با عنوان 
»گلوبی« وجود دارد که زیرنظر سازمان ملل متحد 
در حال فعالیت است و سازوکارهای برای بازگرداندن 
اموال درنظر دارد. کاظمی ادامه داد: سازمان ملل متحد 
در حال راه اندازی سیستم سنجش مبارزه با فساد در 
کشورهای مختلف است که جمهوری اسلامی ایران 
نیز از این سیستم استقبال کرد زیرا اکنون یک نهاد 
غیردولتی با عنوان ســازمان شفافیت بین المللی در 
حال بررسی کشورهاست و شاخص های آن ایراد دارد 
و گاهی اقداماتش همراه با سوگیری است و جمهوری 
اسلامی ایران مایل است تا در چارچوب سازمان ملل 
متحد مدل سنجش جهانی مبارزه با فساد ایجاد شود.

۵۹ قلم دارویی جدید بیماران خاص و صعب العلاج تحت پوشش بیمه قرار گرفت

سند ملی مبارزه با فساد پس از ۱۵ سال تدوین می شود

 

رئیس بخش مسمومین بیمارستان لقمان حکیم با 
بیان این که بروز علایم مسمومیت با الکل های حاوی 
متانول زمانبر است، هشــدار داد: بسیاری از افراد در 
ساعات اولیه مســمومیت به مراکز پزشکی مراجعه 
نمی کنند کــه این کار می تواند بــا خطرات جدی 
همچون آسیب های چشمی، کوری، کاهش سطح 

هوشیاری و حتی مرگ همراه باشد.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از دانشــگاه علوم 
پزشــکی شهید بهشتی، شــاهین شــادنیا درباره 
مسمومیت با الکل های سمی اظهار کرد: اغلب موارد، 
مسمومیت هایی هستند که به بهانه تفریح، اقدام به 
مصرف مشروبات دست ساز و سمی کرده اند. وی با 
بیان اینکه در کشور ما تولید و واردات مشروبات الکلی 
ممنوع است، افزود: الکل هایی که به صورت دست ساز 
تولید و یا قاچاق وارد کشور می شوند، زمینه ساز بروز 
مسمومیت های خطرناک می شوند. شادنیا گفت: ماده 
اصلی در مشروبات الکلی اتانول است که در مقدار و 
مصرف مشخص معمولا باعث بروز مسمومیت های 
جدی در افراد نمی شــوند. وی بــا تاکید بر این که 
مصرف الکل  اتیلیک یا اتانول در اغلب موارد سمیت 
جدی و خطر مرگ و میر برای افراد ندارد، اضافه کرد: 

تنها مصرف بیش از حد این مشروبات الکلی می تواند 
خطرناک باشد.

الکل های قاچاق و دســت ســاز عامل بروز 
مسمومیت است

وی با بیان این موضوع که مشــروبات الکلی که به 
صورت قاچاق وارد کشــور و یــا به صورت غیرمجاز 
تهیه می شــوند خطرات جدی برای مصرف کننده 
بــه همراه دارند، ادامه داد: معمولا افراد ســودجو در 
مراحل ساخت این مواد از الکل های حاوی متانول و 
یا سایر الکل های سمی استفاده می کنند و همین 
موضوع زمینه ســاز بروز مسمومیت شده است. این 
متخصص سم شناســی با بیان اینکه به طور کلی 
مصرف بیشتر از حد مشــروبات الکلی حاوی اتانول 
)الکل اتیلیک( با نشــانه هایی همراه اســت، گفت: 
اختلال تعادل، ناهماهنگی بین فعالیت های عضلانی 
و مغزی، پرخاشگری، خواب آلودگی و یا افت قندخون 
از نشانه های مصرف این مشروبات الکلی است. وی با 
تاکید بر اینکه به دنبال مصرف مشروبات الکلی حاوی 
اتانول و به محض بالا رفتن سطح آن در خون، علایم 
مســمومیت سریع ایجاد می شــود، گفت: در مورد 
الکل های سمی و غیر استاندارد مشکل اینجاست که 

این مواد سمی در مرحله اولیه بعد از مصرف نشانه یا 
علامت خاصی ندارند و وقتی این مواد سمی وارد بدن 
می شوند، شروع به متابولیزه شدن می کنند و سپس 
باعث بروز علایم مسمومیت می شوند. شادنیا با بیان 
اینکه ایجاد علایم مسمومیت با متانول زمانبر است، 
هشدار داد: عمده بیماران بین ۱۲ ساعت و یا حتی 
در مواردی تا ۷۲ ساعت بعد از مصرف این الکل های 

سمی دچار نشانه های مسمومیت می شوند.

اختلال بینایی، نخستین نشانه مسمومیت با 
الکل

وی با یادآوری اینکه مصرف مشروبات الکلی سمی با 
درجاتی از اختلال بینایی همراه است، عنوان کرد: افراد 
به دنبال مصرف اینگونه از مشروبات، معمولا بعد از 
چند ساعت به یکباره دچار تاری و یا سیاهی دید می 
شوند. نشانه هایی مثل برفکی شدن دید و یا مگس 
پران و متاسفانه در شرایط وخیم تر شدن مسمومیت، 
کوری مطلق از مهمترین عارضه های مصرف مشروبات 
الکلی سمی و دست ساز حاوی متانول است. وی با 
بیان اینکه مراجعه سریع به مراکز درمانی به دنبال 
مسمومیت با مشــروبات الکلی ضرورت دارد، تاکید 
کرد: بسیاری از افراد با فرض این که با گذشت زمان 

نشانه های مسمومیت کمتر می شود در همان ساعات 
اولیه به مراکز پزشــکی مراجعه نمی کنند، این کار 
می تواند باخطرات جدی همراه باشد، که آسیب های 
چشمی، کوری، کاهش سطح هوشیاری و حتی مرگ 
از جمله آن است. شادنیا با یادآوری اینکه نشانه های 
مسمومیت با الکل های سمی با تاخیر بروز می کند، 
هشدار داد: نکته مهم درباره الکل های سمی این است 
که هر فردی که از این مشروبات استفاده کند، دچار 
مسمومیت می شــود. بنابراین میزان مصرف عامل 
تعیین کننده در بروز نشانه ها و آسیب نیست، مصرف 

این الکل های سمی در هر اندازه ای خطرناک است.

کوری مطلق و مرگ؛ عارضه  الکل های حاوی متانول

مکث
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کافه کتاب

هفت عادت
 مردمان موثر

نویسنده: استفن آر. کاوی
مترجم: صدیقه فرهادی

انتشارات هورمزد

پیام آشنا: کتاب هفت عادت مردمان موثر اثری در حوزه  
توســعه  فردی و خودیاری نوشــته  استفان کاوی نویسنده  
آمریکایی اســت. کاوی در این کتاب روش نهادینه  کردن 
عادت های بنیادین برای یک زندگی موفق و شاد را شرح داده 
است. روش او با آموزه های سطحی و کم مایه نسبتی ندارد، 
چراکه کاوی رمز موفقیت مردمان موثر را در عادات بنیادین 
می داند که با درونی ســازی اصول صحیح به دست می آید. 
او مخاطبانش را گام به گام تا رسیدن به این نقطه همراهی 

می کند.

درباره کتاب ۷ عادت مردمان موثر
کتاب هفت عادت مردمان موثر نوشــته ی استفان کاوی، 
نویسنده، تاجر و سخنران فقید آمریکایی است. این کتاب 
در سال ۲۰۰۴ منتشر شد و آن گونه که از نامش پیداست، 
کتابی اصول محور است و بر پایه ی قواعدی شکل گرفته که 
عادت های درست و الگوهای صحیح رفتاری را در مخاطبانش 
ایجاد می کند. روشی که استفان کاوی پس از سال ها تجربه  
عملی و مطالعه به دست آورده و متمایز از روش های معمول 
و متداول دوران حاضر است. دورانی که همگان را به کسب 
موفقیت و مکنت در زمانی کوتاه وعده می دهد و تشــویق 
می کند. دوران فســت فود و درمان های رفتاری ســریع که 
وعده هایش در سریع به نتیجه رسیدن همه را بدعادت کرده و 
از تامل و تداوم باز نگه داشته است. اما عادت هایی که می تواند 
از ما انسان هایی موثر، با منش درست و موفقیت های بادوام 
بسازد، یک روزه به دست نمی آید و از رعایت یک سلسله اصول 
حاصل می شود. کاوی این راه روشن را در کتاب جذاب خود 
پیش روی خوانندگان گذاشته است، راهی که سخت نیست 
اما پیوستگی می خواهد و به نگاهی نوتر و تلاشی مداوم نیاز 
دارد. کتاب ۷ عادت مردمان موثر به ده ها زبان برگردانده شده 
و بیش از پانزده میلیون نسخه از آن به فروش رسیده است. 
کتاب هفت عادت مردمان موثــر را »صدیقه فرهادی« به 

فارسی برگردانده و نشر »هورمزد« به جاپش رسانده است.

الگو، کلید اصلی
استفان کاوی معتقد به »اصول اخلاقی منش« است، که در 
مقابل آن »اصول اخلاقی شــخصیت« قرار دارد. به گفته  او 
اصول اخلاقی شخصیت پس از جنگ جهانی اول مطرح و 
محبوب شــد. این دیدگاه موفقیت را تابعی از شــخصیت، 
چهره  عمومی، نگرش ها، رفتارها و تکنیک هایی می داند که 
فرآیندهای تعامل انســانی را تسهیل می کند. اما تمرکز بر 
تکنیک که شالوده ی اصول اخلاقی شخصیت را برساخته 
است، مانند درس  خواندن شب امتحانی است؛ با عجله، بدون 
دستاوردی ریشه دار و بسیار زوال پذیر. در مقابل، طبق اصول 
اخلاقی منش یک زندگی موفق و اصیل، وابسته به اصولی 
اساسی است که با یادگیری و تمرین آن ها، موفقیت و شادی 
پایدار به دســت می آید. بر این اساس رفتارها و نگرش ما به 
زندگی بر پایه ی الگوهایی است که در وجود ما نهایی می شود. 
الگو همان پارادایم یا به عبارتی نقشه   راه موفقیت است که 
بدون آن به بیراهه می رویم و در شوره زار زندگی گم می شویم. 
گیریم که در میانه  راه به سایه ای موقتی دست یابیم، اما این 
سایه )تکنیک های عمومی موفقیت( کار اساسی را که نجات 

ما از بیابان است، به انجام نمی رساند.
کاوی بخش اول کتاب هفت عادت مردمان موثر را با مهارت 
و پختگی تمام به الگوها و اصول پرداخته و ذهن مخاطبانش 
را هوشمندانه برای درک عادت های موثر موفقیت آماده کرده 

است.

هفت عادت مردم موثر چیست؟
هسته ی اصلی کتاب ۷ عادت مردمان موثر بی شک، همان 
هفت عادتی اســت که عنوان کتاب به ما وعده داده است. 
کاوی بخش دوم، سوم و چهارم کتاب را به معرفی هفت عادت 
مهم افراد موثر اختصاص داده است. هفت عادتی که بناست 
موفقیت و شادی پایدار ما را تضمین کند. عنوان این هفت 
عادت از این قرار است: »کنشگر باشید«، »از آغاز به نتیجه 
بیندیشید«، »کارهای مهم را در اولویت قرار دهید«، »برنده/
برنده شوید«، »ابتدا دیگران را درک کنید، سپس بخواهید 

شما را درک کنند«، »هم افزایی« و »اره را تیز کنید«. 
کاوی هرکــدام از این عنوان هــا را با تمام ابزارهای علمی و 
تجربی خود شرح داده است. با کلماتی که برآمده از کار و گذر 
عمر در این عرصه است. با خواندن متن کتاب و شناختی که 
از درک نگرش کاوی به ارزش های اخلاقی تجربه می کنیم، 
حسی جدید و تازه خواهیم یافت. اصولی که به طور کلی و 
با توصیه های اخلاقی بعضا خشک و خسته کننده پذیرفته 
بودیم، حالا از چهارچوبی دیگر عرضه می شوند و جالب این که 
تغییر چهارچوب، برداشت ما را نسبت به آن ها تغییر می دهد. 
حالا می توانیم این اصول و عادت های بنیادین و اخلاقی را در 
خود نهادینه کنیم و راه موفقیت ثابت و بادوام را در بیایبان 
زندگی بپیماییم و به سرمنزل برسیم، بی آن که از سختی راه، 
کم ترین هراســی به دل راه دهیم. کاوی در بخش »سخن 
آخر« با عنوان »حقیقت جدید هفت عادت، عادت هشتم« به 
سوال های پرتکراری که احتمالا هر خواننده ای پس از خواندن 

کتاب از او خواهد داشت، پاسخ هایی جذاب داده است.

تجربه  تربیت فرزند
نکته  قابل ذکر دیگر درباره کتاب هفت عادت مردمان موثر، 
ایده گرفتن کاوی از تربیت و پرورش اخلاقی پسرش است. او 
و همسرش پس از تجربه  راه هایی نه چندان مطلوب در تربیت 
فرزند، مســیری را درمی یابند که ایده  اصلی کتاب حاضر را 
ساخته است. کاوی از آن تجربه و رفتار با فرزندش بسیار یاد 
کرده و آن را در دل مطالب کتاب، جای داده است. تجربه ای 
بسیار شیرین که هم به جذابیت کتاب افزوده و هم می تواند 
راهنمایی برای مخاطبان در موقعیتِ مشابه از حیث پرورش 

فرزند باشد.

چرا باید کتاب هفت عادت مردمان موثر را بخوانیم؟
این کتــاب رویکردی ریشــه ای و اصول محــور دارد. اول 
اسکلت بندی موفقیت را در ذهن انسان ایجاد می کند و بعد 
به تکنیک ها که نقشــی فرعی تر دارند، می پردازد. خواندن 
این کتاب از این حیث می تواند حتی به درک بیشــتر سایر 

کتاب های توسعه  فردی کمک کند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه 
تغییر نام جزیره ابوموسی به بوموسی در 
دستور کار دولت قرار دارد، گفت: بیش  
از ۷۰ درصــد مــردم از عملیات »وعده 
صادق« احساس غرور کردند همه پاسخ 
جمهوری اسلامی به رژیِم صهیونیستی را 
مبتنی بر اصول جهانی در حوزه قواعد 

بین المللی دانستند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مرکز 
روابط عمومی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، محمدمهدی اسماعیلی روز سه 
شــنبه -۱۱ اردیبهشت- در هشتصد و 
نوزدهمین جلسه شورای فرهنگ عمومی 
کشــور اظهار کرد: با توجــه به صورت 
گرفتن عملیات »وعده صادق« علیه رژیم 
صهیونسیتی، در مورد ثبت این روز در 

تقویم نیز بحث و بررسی صورت گرفت.
وی همچنین با تبریــک روز معلم، روز 
کارگر و روز خلیج فارس گفت: تغییر نام 
جزیره ابوموسی به بوموسی در دستور کار 

دولت قرار دارد؛ یاد شهدایی که در خلیج 
فارس به شهادت رسیدند از جمله شهید 

مهدوی را نیز گرامی می داریم.
اسماعیلی با گرامی داشت یاد شهدایی که 
در جنگ با پرتغال به شهادت رسیدند، 
افــزود: روز ملی خلیج فــارس روز فتح 
بندرعباس و مناطق در اختیار پرتغال و 
روز شکست غربی ها از ملت ایران است 
که دولت شیعی صفوی توانست در این 

مبارزه پیروز شود.

وزیر فرهنگ پس از ارائه گزارش معاون 
بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی نیز گفت: کسانی که از 
میانســالی عبور کرده اند ارزش اقدامات 
مربوط به سلامت را می دانند؛ در همین 
راستا به تبیین گسترده در مورد ضرورت 
این کار نیاز داریم، امیدوارم این رویکرد 
به عنوان بخش مهمی از فرهنگ عمومی 
کشور که تاثیر مستقیم بر سبک زندگی 

دارد، تلقی شود.

وی در ادامــه پس از شــنیدن گزارش 
رئیس شــورای فرهنگ عمومی زنجان 
گفت: اولویت های ملی را اعلام می کنیم 
که اولویت های اســتانی و شهرستانی 
هم در آن قرار دارد؛ اما مســأله واحدی 
نیستند؛ سال گذشته پیمایش ارزش ها 
و نگرش ها و سبک زندگی را انجام دادیم، 
به ازای هر شهرستان می توانیم خروجی 
کتاب مستقلی را ارائه کنیم امسال هم 
مشابه ســال ۱۴۰۲ اولویت هایی اعلام 
کردیم و وضعیت توصیفی ملی آنها بیان 

می شود.
اسماعیلی افزود: شورای فرهنگ عمومی 
اســتان ها برش استانی خود را خواهند 
داشت؛ شهرســتان ها نیز همین طور، 
ممکن است در شهرستانی مساله طلاق 
پررنگ باشد در شهرستانی دیگر مسأله 
مــواد مخدر که باید همه این مســائل 

مدنظر قرار گیرد.
اســماعیلی ادامه داد: در ســفر اخیر به 
پاکستان و سریلانکا هیچ اجتماعی نبود 

مگر اینکه مردم مســلمان این کشورها 
با شور و شــعف از این اقدام جمهوری 

اسلامی تشکر کنند.
در این جلسه حسین فرشیدی معاون 
بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی گزارشــی از اقدامات 
انجام شده در هفته سلامت و محمدامین 
محمدی دبیر کارگروه تغذیه و سلامت 
خانواده در رویداد ملی خانواده و فرهنگ 
عامه گزارشــی در مورد اقدامات اجرایی 
در حوزه ســفره خانواده و ارتقای سطح 
سلامت تغذیه در بین جوانان و اعضای 
خانواده و توجه به جنگ فرهنگی و تغییر 
سبک تغذیه سالم در جامعه ارائه کردند. 
در ادامه جلســه آیت الله علی خاتمی 
رئیس شورای فرهنگ عمومی زنجان نیز 
گزارشی از فعالیت های شورای فرهنگ 

عمومی این استان ارائه کرد.
بررسی مناسبت های تقویم ۱۴۰۴هجری 
شمسی نیز از دیگر دستورکارهای این 

جلسه بود.

معاون صنایع دستی استان البرز از برگزاری 
آزمون گلیــم بافی با شــرکت ۴۵ نفر از 

صنعتگران این رشته خبر داد.

به گزارش پیام آشنا، ژیلا خدادادی اظهار 
کرد: این آزمون با حضور ۴۵ نفر از هنرمندان 
و تولیدکنندگان متقاضی دریافت و تمدید 
مجوز )کارت صنعتگری( در رشته گلیم بافی 
برگزار شــد و اولین مرحله از فرآیند اعطاء 

مجوز به این صنعتگران است.

به گفته معاون صنایع  دستی استان البرز در 
مراحل بعدی بازدیدهای پســینی از محل 
تولید پذیرفته شدگان صورت گرفته و فعال 
بودن واحدهای تولیدی مورد رصد و تأیید 

قرار می گیرد.
 او افزود: این آزمون ها به طور تقریبی هر ۵۰ 
روز یک بار برگزار می شود و کارشناسان این 

حوزه ناظر بر آزمون ها هستند.
خدادادی با بیان اینکه استان البرز با بیش از 
هزار صنعتگر فعال گلیم یکی از مراکز مهم 

تولید گلیم در کشور است، گفت: ۹۸ درصد 
تولیدکنندگان گلیم استان را بانوان تشکیل 

می دهند.
معاون صنایع دســتی اســتان البرز اظهار 
کرد: اداره کل و معاونت صنایع دســتی از 
این هنرمنــدان حمایت هایی چون دعوت 
به نمایشــگاه ها و جشنواره ها معرفی برای 
دریافت تسهیلات، معرفی تولیدکنندگان 
فعال به متقاضیــان و خریــداران گلیم، 

معافیت های مالیاتی و... به عمل می آورد.

فراخــوان ســی ودومین جایزه جهانی کتاب ســال 
جمهوری اســلامی ایران توسط خانه کتاب و ادبیات 

ایران منتشر شد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از روابط عمومی خانه 
کتاب و ادبیــات ایران، فراخوان ســی ودومین جایزه 
جهانی کتاب سال جمهوری اسلامی ایران منتشر شد، 
مهلت ارســال آثار این جایزه تا ۳۱ شهریورماه ۱۴۰۳ 

است.
سی ودومین دوره جایزه جهانی کتاب سال جمهوری 
اســلامی ایران با هدف شناسایی و معرفی کتاب های 
ارزشــمند در دو حوزه مطالعات اســلامی و مطالعات 
ایرانی، در سه بخش تألیف، ترجمه و تصحیح که برای 
نخســتین بار طی سال گذشــته میلادی )۲۰۲۳( به 
زبان های گوناگون در کشورهای مختلف )غیر از ایران( 

چاپ شده است، در بهمن ماه ۱۴۰۳ برگزار می شود.
دبیرخانه جایزه جهانی کتاب ســال از تمام ناشــران، 

پدیدآورنــدگان و صاحب نظــران دعوت می کند یک 
نسخه مکتوب از کتاب موردنظر خود را برای شرکت در 
این دوره از جایزه به نشانی دبیرخانه و نسخه الکترونیک 
کتاب را نیز به پایگاه الکترونیکی جشــنواره به نشانی 

www.bookaward.ir ارسال کنند.
بر اســاس این فراخوان موضوع آثار ارسالی در بخش 
مطالعات اسلامی شامل کلیات، معارف اسلامی، تاریخ 
اســلام، رجال، اخلاق، علوم قرآنــی، حدیث، ترجمه 
متون اســلامی، قرآن پژوهی و تفســیر، فقه و حقوق 
اسلامی، علم کلام، فلسفه، تصوف و عرفان، تاریخ علم 
در اســلام، فرهنگ و تمدن اسلامی، اقتصاد اسلامی، 
هنر و معماری اســلامی، مطالعات اسلامی معاصر و 
… و در بخش مطالعات ایرانی شــامل کلیات، زبان و 
زبان شناسی ایرانی، مردم شناسی، تاریخ علم در ایران، 
شعر و ادب فارسی، تاریخ ایران، هنر و معماری ایرانی، 
تاریخ و تمدن ایران باســتان، ترجمه آثار اندیشمندان 

ایرانی و… است.

آثار ارســالی باید از ابتکار و خلاقیــت در ارائه بینش 
اسلامی و تحقیقات و مطالعات ایرانی و بهره مندی از 
ارزش فرهنگی درخور توجــه و منطبق با معیارهای 
تحقیقی و پژوهشی و استناد به منابع معتبر و علمی، 

برخوردار باشند.
تناســب حجم کتاب با محتوا، فصل بندی موضوعات، 
رعایت هماهنگی فصل ها و یک دســتی مطالب، ذکر 
فهارس فنی، اهتمام به ویراستاری، آرایه مناسب کتاب 
و نداشتن اغلاط چاپی، رعایت معیارهای اساسی ترجمه 
در کتاب های ترجمه شده، رعایت آداب و قواعد تصحیح 
انتقادی متون به همراه توضیحات و حواشی لازم و ارائه 
نســخ بدل به حد کافی در کتاب های تصحیح شده از 

ویژگی های آثار ارسالی است.
متقاضیان می توانند آثار خود را تا ۳۱ شهریور  ۱۴۰۳ 
به دبیرخانه ســی ودومین جایزه جهانی کتاب ســال 
جمهوری اسلامی ایران به نشانی تهران، خیابان انقلاب 
اســلامی، خیابان برادران مظفرجنوبی، کوچه خواجه 

نصیر، پلاک ۲، طبقه اول )کد پستی: ۱۳۱۵۷۷۳۴۱۱( 
ارســال کنند یا برای کسب اطلاعات بیشتر با شماره 

تلفن ۰۲۱۶۶۴۱۵۲۵۵ داخلی ۲۷۱ تماس بگیرند.

جزیره ابوموسی به »بوموسی« تغییر نام می دهد

بیش از ۱۰۰۰ فعال گلیم بافی در البرز مشغول به کار هستند

جایزه جهانی کتاب سال فراخوان داد

نمایشگاه چه خبر

سینمای جهان

»کلیله و دمنه« در کانون توجه 
نمایشگاه کتاب ابوظبی

سی و سومین جشنواره بین المللی کتاب ابوظبی در حالی آغاز به 
کار کرده است که بخش ویژه ای را به کتاب »کلیله و دمنه« به 
عنوان یکی از تاثیرگذارترین آثار ادبی جهان اختصاص داده است. 

به گزارش پیام آشنا به نقل 
از ایسنا، ســی و سومین دوره 
نمایشــگاه بین المللــی کتب 
آوریــل )۱۰  از ۲۹  ابوظبــی 
اردیبهشت( آغاز به کار کرده و 
تا پنجم می )۱۶ اردیبهشــت( 
در مرکز نمایشگاه ابوظبی ادامه 

خواهد شد.
از جملــه برنامه های نوآورانه ای که توســط ایــن رویداد ادبی 
معرفی شده، برنامه »کتاب های جهان« است که به معرفی آثار 
برجسته ای می پردازد که تمدن بشری را در طول سال ها شکل 
داده و فرهنگ هــا را به روش های منحصر به فردی تحت تأثیر 

قرار داده است.
امسال »کلیله و دمنه« ترجمه عبدالله ابن مقفع برای این رویداد 
انتخاب شده و به موازات نمایشگاه کتاب، نمایشگاه هنری جذابی 
با عنوان »هنر افسانه ها از کلیله و دمنه تا لافونتن« به میزبانی 
لوور ابوظبی برگزار می شود که تکمیل کننده این کاوش ادبی 

است.
نمایشگاه بین المللی کتاب ابوظبی همچنین از انتخاب »نجیب 
محفوظ« رمان نویس مصری به عنوان »شخصیت کانونی« برای 
این رویداد خبر داده اســت. محفوظ در سال ۱۹۸۸ با ترجمه 
آثارش به زبان های متعدد، اولین نویسنده عرب نام گرفت که 

موفق به کسب جایزه نوبل ادبیات شد.
نجیب محفوظ، شخصیت ادبی فقید مصر، به عنوان شخصیت 
کانونی برای دوره امسال انتخاب شده و میراث ادبی استثنایی 
او تأثیر عمیقی بر چشم انداز ادبی عرب بر جای گذشته است. به 
عنوان اولین نویسنده عرب برنده نوبل ادبیات، آثار او کمک زیادی 
به غنی سازی میراث ادبی عرب کرده است و ترجمه رمان های او 
به زبان های مختلف نقشی اساسی در جلب توجه بین المللی به 

دنیای ادبیات داستانی عربی داشته است.
»نجیب محفوظ« که محبوب تریــن رمان نویس دنیای عرب 
شــناخته می شــود، متولد ۱۹۱۱ در قاهره، در طول ۷۰ سال 
فعالیت ادبی خود بیش از ۵۰ رمان ، پنج نمایشنامه ، ۳۵۰ داستان 
کوتاه و ده ها فیلمنامه را به نگارش درآورد و بسیاری از کارهای او 
در مصر و کشورهای دیگر مورد اقتباس تلویزیونی و سینمایی قرار 
گرفته اند. او در سال ۱۹۸۸ توانست عنوان اولین نویسنده عرب 

برنده جایزه نوبل ادبیات را کسب کند.
»گدا«، »کوچه مــدق«، »خواب«، »جنایت«، »در گذر قصر«، 
»زیر سایبان«، »راه« و »وراجی روی نیل« از جمله کتاب هایی 

هستند که تاکنون از وی به زبان فارسی منتشر شده است.
دکتر »علی بن تمیم« رئیس مرکز زبان ابوظبی که برگزارکننده 
این نمایشگاه کتاب است گفت: »بر تعهد این مرکز به تجلیل از 
نمادهای فرهنگی تأثیرگذار جهان عرب در سطح جهانی تأکید 
می کنم. این نمادهای فرهنگی در شکل دهی ایده ها در میان نسل 
جدید نقش اساسی داشته و در ارتقای جایگاه زبان عربی نقش 
اساسی داشته اند. نمایشگاه با ابتکارات الهام بخش خود به غنا 
بخشیدن به چشم انداز فرهنگی جهان عرب ادامه می دهد. مصر 
به طور خاص در کارهای خلاقانه در زمینه های مختلف از جمله 
ادبی، هنری، فکری و شناختی پیشگام بوده است. نجیب محفوظ 
ادبیات عرب و جنبه های متمایز فرهنگ محلی مصر را بر بستری 
جهانی قرار داد، او فرهنگ عرب را به سایر مردم و تمدن ها معرفی 

کرد، دامنه آن را گسترش داد«.
او درباره انتخاب کتاب »کلیله و دمنه« برای برنامه تازه راه اندازی 
شده »کتاب های جهان« در نمایشگاه ابوظبی نیز گفت: »کلیله و 
دمنه یکی از برجسته ترین آثار ادبیات عرب است که به عنوان یک 
کتاب عربی درجه یک از سوی منتقدان عرب شناخته می شود و 
به عنوان بازنمایی عالی از ترکیب فرهنگی بین تمدن ها بر اساس 
منشأ آن که ترکیبی از زبان هایی مانند سانسکریت از هند، پهلوی 
از ایران و عربی است، عمل می کند. عناصر این کتاب به دلیل 
تأثیرگذاری بر سایر فرهنگ ها، به ویژه شاعر بزرگ فرانسوی ژان 
دو لافونتن که در خلق یکی از بهترین افسانه هایش از آن الهام 
گرفت و احمد شوقی شاعر بزرگ عرب زبان که مجموعه مهم 
خود را بر اســاس آن برای کودکان نوشت، مورد تحسین قرار 

گرفته است«.

مایک لی زنبور طلایی را 
می گیرد

مایک لی کارگردان بریتانیایی در جشنواره فیلم مدیترانه با 
دریافت جایزه دستاورد حرفه ای تجلیل می شود.

به گزارش پیام آشنا به نقل 
از ورایتی، مایک لی، کارگردان 
کهنــه کار فیلم هــای »ورا 
دریک«، »سالی دیگر«، »رازها 
و دروغ ها« و »الکی خوش« در 
جشنواره فیلم مدیترانه مالت با 

جایزه زنبور طلایی برای یک عمر دستاورد حرفه ای تجلیل 
می شود.

این کارگردان ۹۱ ساله که ۷ نامزدی اسکار در کارنامه دارد و 
نخل طلای جشنواره فیلم کن ۱۹۹۳ را برای فیلم »برهنه« 
دریافت کرده است، همچنین در یک مسترکلاس جشنواره 
شرکت می کند و با آدریان ووتن، مدیر اجرایی فیلم لندن و 

کمیسیون فیلم بریتانیا گفت وگو خواهد کرد.
جشنواره فیلم مدیترانه اعضای هیات داوران خود را که بخش 
رقابتی جشنواره متشــکل از ۱۲ فیلم از منطقه را قضاوت 

خواهند کرد، معرفی کرده است.
در مراســم اختتامیه جشنواره که ۳۰ ژوئن برگزار می شود، 
جوایز زنبور طلایی جشنواره به بهترین فیلم بلند، بازیگری، 
فیلمنامه نویسی، طراحی تولید، اجرای فنی خلاقانه و جایزه 

ویژه هیات داوران اهدا خواهد شد.
گروه داوری شــامل جان اس بیرد کارگردان اســکاتلندی، 
مارجری ســیمکین مدیــر بازیگران »آواتــار«، پدرو لوکه 
فیلمبردار »جامعه برف«، ماریو فیلیپ آتزوپاردی کارگردان 
مالتی-کانادایی، نیتن کراولی انگلیسی طراح تولید »شوالیه 

تاریکی« و ریچی مهتا کارگردان کانادایی هستند.
امسال دومین دوره این جشنواره از ۲۲ تا ۳۰ ژوئن )۲ تا ۱۰ 

تیر( در شهر والتِا پایتخت مالت برگزار می شود.

در راســتای اجرای برنامه هــای مصوب از محل 
اعتبارات قرارگاه شهید آوینی، جلسات هماهنگی 
با دانشگاه ها برای اجرای طرح )زن، خانواده، جوانی 
جمعیت( با حضور معاونین فرهنگی دانشگاه آزاد 

اسلامی کرج و دانشگاه خوارزمی برگزار گردید.

به گزارش پیام آشنا به نقل از روابط عمومی اداره 

کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان البرز، پس از 
بررسی نحوه اجرای این طرح، مقرر گردید ۳ کارگاه 
آموزشی به همراه یک همایش با موضوعات مهم و 
پر اهمیت هم سو با موضوع طرح در دانشگاه آزاد 

اسلامی واحد کرج برگزار گردد.
همچنین با نظر طیبی، نماینده ولی فقیه در دانشگاه 
خوارزمی و براســاس نظر اعضای جلســه، مقرر 

گردید این طرح در دانشــگاه خوارزمی به صورت 
نمایشگاهی و روایتگری برگزار گردد .دانشگاه نسبت 
به آماده ســازی محتوای این طرح اقدام نموده و 
موسسه مجری به نحو احسن آن را اجرا خواهد کرد.

گفتنی است؛ این جلسات با حضور نوروزی، معاون 
فرهنگی و رســانه ای اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، حســینی رئیس گروه فرهنگی این اداره 

کل، انصافی مدیر مسئول موسسه فرا اندیشه نارون 
البرز به عنوان مجــری طرح و همچنین طیبی، 
نماینده ولی فقیه در دانشگاه خوارزمی، آهنگران، 
مدیریت خدمات دانشجویی این دانشگاه، پهلوان 
مدیر مرکز مشاوره دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرج 
و معاونین فرهنگی و امور دانشجویی این دانشگاه 

برگزار گردید.

دبیر اول و رایزن فرهنگی به همراه وابسته فرهنگی 
سفارت روسیه در ایران با مدیرعامل بنیاد رودکی در 
راستای گسترش همکاری های فرهنگی هنری میان 

این دو کشور دیدار و گفت وگو کردند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از روابط عمومی بنیاد 
رودکی، محمــد اله یاری؛ مدیرعامل بنیاد فرهنگی 
هنری رودکی به همراه امیرعباس ستایشگر؛ معاون 
آفرینش های فرهنگی هنــری و اردوان جعفریان؛ 
مشــاور امور بین الملل این بنیاد دوشــنبه- دهم 
اردیبهشــت ماه- با لیلیا ووتینوا؛ دبیــر اول و رایزن 
فرهنگی و ایوان ریازانوف؛ وابسته فرهنگی سفارت 
روســیه در ایران پیرامون گســترش فعالیت های 

فرهنگی هنری با محوریت بنیــاد رودکی دیدار و 
گفت وگو کردند.

در ابتدای این دیــدار محمد اله یاری فومنی ضمن 
خوش آمدگویی، با برشــمردن ظرفیت های هنری 
کشــور روســیه، به توانمندی های بنیــاد رودکی 
اشــاره کرد و گفت: این مجموعه با توجه به جایگاه 
فرهنگی هنری خود در کشور و با توجه به دارا بودن 
زیرساخت ها، تالارهای مختلف و برج آزادی، می تواند 
محل مناسبی برای تبادلات فرهنگی هنری بین دو 

کشور باشد.
مدیرعامل بنیاد فرهنگی هنری رودکی به تجربیات 
برگزاری برنامه های بین المللی مشــترک با روسیه 
از جمله حضور ارکستر سمفونیک در جام جهانی 

۲۰۱۸، اجرای ارکستر ملی در هفته فرهنگی ایران در 
روسیه و ... اشاره کرد و افزود: با توجه به ظرفیت های 
بسیار در حوزه های مختلف موسیقایی و هنری در 
ایران و روسیه، با ایجاد پل ارتباطی و معرفی بنیادهای 
فرهنگی هنری این کشور که در نوع فعالیت، با بنیاد 
رودکی همسو هستند می توان قدم های مهمی را در 
عرصه توسعه دیپلماسی فرهنگی و برقراری بیشتر 

تعاملات فرهنگی هنری برداشت.
لیلیا ووتینوا رایزن فرهنگی روسیه نیز با استقبال از این 
دیدار و ابراز خرسندی از ظرفیت های بنیاد رودکی 
ضمن تشکر از رویکرد این بنیاد و اعلام آمادگی خود 
برای توسعه همکاری ها در زمینه های مختلف هنری 
و ابراز تمایل برگزاری برنامه های مشترک، از بررسی و 

ایجاد راهکارهای گسترش همکاری ها در قالب امضای 
تفاهم نامه ها و اجرایی شدن آن خبر داد و اظهار کرد: 
تلاش خواهیم کرد که نهادهای هنری این کشور به 
جهت همکاری و تبادلات فرهنگی هنری دو طرفه 

اقدام کنند.
براساس این گزارش، ایجاد ارتباط و تبادل فرهنگی 
با بنیادهای هنری روسیه، حضور گروه های طرفین 
در جشنواره های معتبر ایران و روسیه، امکان اجرای 
برنامه برای ارکسترهای سمفونی دوطرف، برگزاری 
نمایشگاه های مختلف هنری در عرصه تجسمی و 
دعوت از رهبران میهمان برای ارکستر سمفونیک 
تهران و برگزاری هفته های مشترک فرهنگی از دیگر 

پیشنهادهای اله یاری به رایزن فرهنگی روسیه بود.

نشست هماهنگی با دانشگاه ها در خصوص اجرای طرح زن، خانواده، جوانی جمعیت برگزارشد

همکاری های فرهنگی هنری ایران و روسیه گسترش پیدا می کند
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اخبار کوتاه

آشوب مالیاتی )بخش اول(
در بودجه سال ۱۴۰۳، دولت در قالب یک بند ۶۷کلمه ای، در عرصه 
اقتصادی کشور آشوبی ایجاد کرده است. به موجب بند »س« 
تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۳، برای کلیه معافیت های مالیاتی 
به جز سه مورد، سقف های مشخصی تعیین شده و عملا کلیه 
معافیت   های مالیاتی، مستقل از منشأ یا کارکرد آنها حذف شده      اند. 
بند »س« تبصره ۶ قانون بودجه می گوید: مجموع معافیت   ها، 
نرخ صفر مالیاتی، کاهش نرخ مالیاتی و سایر مشوق های مالیاتی 
اشخاص حقیقی و حقوقی از محل مجموع درآمدهای حاصل   شده 
برای عملکرد سال ۱۴۰۳ کلیه مؤدیان به استثنای معافیت   های 
دارای سقف زمانی مشخص و موارد مندرج در ماده »۱۳۹« قانون 
مالیات   های مستقیم و قانون جهش تولید دانش   بنیان برای اشخاص 
حقوقی تا ۵هزار میلیارد ریال و اشخاص حقیقی تا ۵۰۰میلیارد 
ریال قابل اعمال است. در این یادداشت نسبتا مفصل تلاش شده 
است ضمن بیان بخشی از دلایل پایه ای مبنی بر لزوم وجود 
معافیت مالیاتی، آثار حذف یک باره معافیت های مالیاتی بیان شود.

حجم بالای معافیت های مالیاتی ناعادلانه
در درستی این گزاره که »حجم معافیت های مالیاتی در کشور 
بسیار بالاست« و بسیاری از ستادها، بنیادها، موسسات و حتی 
شرکت های با ترکیب سهامداری خاص از پرداخت مالیات معاف 
هستند، شکی نیست و حتما نظام حکمرانی اقتصادی باید برای رفع 
این تبعیض ها اقدام یا اقداماتی انجام دهد.  اینکه دو شرکت تولیدی 
با محصولات یکسان، صرفا به دلیل ترکیب سهامداری خاصشان، 
هزینه های مالیاتی متفاوتی داشته باشند، مصداق بارز ناعدالتی 
مالیاتی بوده و برهم زننده نظم اقتصادی خواهد بود. بنابراین باید این 
نوع نظام حمایتی در قالب »معافیت مالیاتی ناعادلانه« برچیده شود. 
اما معافیت یا ترجیحات مالیاتی، لزوما تبعیض آمیز و ناعادلانه نیست 
و برخی معافیت   های مالیاتی با اهداف توسعه ای و تنظیم گری در 
اکوسیستم اقتصادی کشور طراحی و در متن قانون تعبیه شده اند.

لزوم اعمال معافیت مالیاتی برای نهادهای مالی واسطه   ای
نکته مهمی که باید سیاستگذاران اقتصادی کشور به آن آگاه باشند، 
این است که هدف از تاسیس و فعالیت »نهادهای مالی واسطه   ای«، 
ارائه خدمت در حوزه تامین مالی یا سرمایه گذاری است و لزوما 
این کسب وکارها با هدف کسب سود راه اندازی نشده اند. این نهادها 
صرفا واسطه ای برای انتقال سود و منافع از شرکت ها به سمت 
مردم هستند؛ سود و منافعی که »مالیات« آنها قبلا توسط دولت 

کسر شده است.
شرکت های  »بانک ها،  واسطه   ای،  مالی  نهادهای  مهم ترین 
صندوق های  و  بازنشستگی  صندوق های  سرمایه گذاری، 
سرمایه گذاری« هستند. این »نهاد   های مالی واسطه   ای« در تجمیع 
و تجهیز منابع خرد و سوق دادن آنها به سمت تامین مالی های 
کلان در صحنه اقتصاد کشور نقش مهمی دارند، ضمن اینکه این 
نهادها به دلیل شفافیت در عملکرد و گزارش دهی، منافع بیشتری 
برای دولت ها به ارمغان می   آورند. به عنوان مثال، یک صندوق 
سرمایه گذاری نوعی که شاید ۲۰ هزار میلیارد تومان از دارایی مردم 
متعلق به بیش از ۱۰۰ هزار نفر را مدیریت می کند و طی سال به 
سودی بین ۵ تا ۱۰هزار میلیارد تومان دست می یابد، همه این سود 
را بین سرمایه گذاران صندوق خود توزیع می کند. در صورت نبود 
این صندوق، بخش قابل توجهی از منابع این صندوق در بازارهای 
ارز، طلا، ملک، خودرو و رمزارز سرگردان می شد. کشور ما در 
۵۰سال گذشته بارها شاهد صحنه هجوم مردم به بازار دارایی های 
مختلف بوده و از این محل به شدت آسیب دیده است. منابع 
صندوق های بازنشستگی نیز عملا متعلق به طیف گسترده ای از 
بازنشستگان است و سود حاصل شده در یک صندوق بازنشستگی با 
سود حاصل از فعالیت تولیدی، خدماتی یا بازرگانی در یک شرکت 

تجاری بسیار متفاوت است.
اطلاق »سود یا درآمد« به درآمد یک شرکت تجاری و سود یک 
صندوق بازنشستگی صرفا به دلیل استانداردهای حسابداری است، 
اما ماهیت این سودها و درآمدها کاملا با یکدیگر متفاوت است. 
»بانک ها« به عنوان مهم ترین نهاد مالی، با تجمیع سپرده های خرد، 
امکان تامین مالی بخش های مختلف اقتصادی و حتی خود دولت 

را فراهم می   آورند.
سیاستگذاران اقتصادی کشور باید به این موضوع توجه داشته 
باشند که برخی از معافیت های مالیاتی که در لابه لای مواد قانون 
مالیات های مستقیم گنجانده شده اند، نه تنها ناعادلانه نیستند، بلکه 
کاملا عادلانه بوده و عامل رشد و توسعه اقتصادی کشور هستند، 
بنابراین نباید به کلیه بندهای قانونی معافیت مالیاتی به صورت 
یکسان نگریست. »نهادهای مالی واسطه   ای« به دلیل شفافیت 
و منافع بسیار شگرفی که برای اقتصاد دارند، از مصادیق بارز 
»معافیت های مالیاتی عادلانه« هستند و به همین دلیل در بیشتر 
کشورهای دنیا »نهادهای مالی واسطه ای« نه تنها از پرداخت مالیات 
معافند، بلکه مشوق هایی نیز برای حضور بیشتر مردم در آنها در 
نظر گرفته می شود؛ زیرا توسعه فعالیت نهادهای مالی واسطه ای 
سبب گسترده شدن چتر مشارکت فعالانه مردم در فعالیت ها و 
پروژه های کلان در کشورهاست که موتور خلق ارزش و منشأ 
»رشد اقتصادی« هستند. علت اعمال این معافیت ها بر »نهادهای 
مالی واسطه ای«، وجود مقررات بسیار سخت گیرانه و همچنین 
نظارت های ویژه ای است که بر این نهادهای مالی وضع شده و 
اعمال می شود. فعالیت یک نهاد مالی واسطه ای با یک شرکت 

تولیدی یا تجاری و بازرگانی قابل مقایسه نیست.

چرا سود سپرده باید معاف از مالیات باشد؟
در شرایطی که نرخ تورم کشور برای بیش از شش سال در ارقام 
دستوری  سود  نرخ  تعیین  است،  گرفته  قرار  بالای ۳۰ درصد 
۲۳درصد برای سپرده های بانکی، مصداق کامل اجحاف در حق 
سپرده گذار است. در شش سال گذشته، سپرده گذاران بانکی، به رغم 
دریافت سودهای جذاب ۱۸درصد تا ۳۰درصد از سیستم بانکی، 
بیش از نیمی )در حدود ۵۶درصد( از ثروت خود را از دست داده اند. 
در چنین شرایطی، اعمال مالیات بر سود سپرده و سایر فرصت های 
سرمایه گذاری با بازده کمتر از تورم، ظلمی است آشکار در حق 
اشخاصی که منابع خود را در اختیار بانک ها قرار داده یا با خرید 

اوراق دولتی، به تامین مالی دولت کمک می کنند.

ظرایف قانون گذاری
همه می دانیم که کشور در شرایط ویژه ای به سر می برد و دولت 
با تنگنای مالی روبه روست و تامین مالی دولت از طریق مالیات، 
یکی از راه های مهم و موثر بر تامین کسری بودجه دولت است، اما 
باید توجه داشته باشیم که مقررات مالیاتی، مقرراتی بسیار ظریف 
هستند و هرگونه تغییر در مقررات مالیاتی باید با دقت ویژه ای انجام 

پذیرد.
اصولا تغییر در مواد قانونی مالیاتی به نحوی که بدون توجه به 
عواقب بلندمدت آن صرفا با هدف کسب درآمد مالیاتی بیشتر 
صورت بگیرد، پذیرفتنی نیست. قوانین مالیاتی معمولا ثابت بوده 
و در بلندمدت و به آهستگی تغییر می کنند. اجرای قانون مالیات 
ارزش افزوده در ایران و تعیین نرخ اولیه ۳ درصد برای آن و سپس 
تغییر تدریجی آن به ۹ درصد طی سال های بعد، مثال بارزی از 
تدوین و اجرای یک قانون مالیاتی موفق است که درس های زیادی 

در آن وجود دارد.
  دکتر علیرضا توکلی کاشی 
پیشکسوت بازار پول و سرمایه
Alborz.payam@gmail.com

وزیر نفت خبر داد
تولید بنزین از طریق متانول 

کلید خورد
وزیر نفت گفت: بخشی از تولید متانول کشور به سمت تولید 
بنزین که ارزش افزوده بیشتری دارد، سوق داده خواهد شد که 

این موضوع یکی از کارهای بسیار بزرگ است.

به گزارش پیام آشنا، جواد اوجی در جمع خبرنگاران با بیان 
اینکه در بحث تولید بنزین در مجتمع های پتروشیمی بخصوص 
پتروشیمی هایی که تولید محصول متانول دارند، تفاهمنامه های 
خوبی امضا شد تا با همکاری شرکت پالایش و پخش و شرکت 
صنایع ملی پتروشیمی بخشی از تولید متانول تولید کشور به 

سمت تولید بنزین سوق داده شود.
وی افزود: امروز در بسیاری از کشورها از خوراک متانول برای تولید 
بنزین استفاده می شود. در ایران نیز دانش فنی و ظرفیت انجام این 
کار وجود دارد. در برخی پتروشیمی ها که سهامداران آنها تمایل 
داشتند با همکاری شرکت ملی صنایع پتروشیمی این اتفاق رقم 
خورد و بخشی از تولید متانول را به تولید بنزین سوق خواهیم داد.
وی با تاکید بر اینکه این ریل گذاری انجام شده و با توجه به افت 
قیمتی که در سال های گذشته در محصولات متانول داشتیم و از 
طرفی به منظور حل ناترازی بنزین می توانیم در تولید بنزین از 

خوراک متانول استفاده کنیم.
به گفته وی، این موضوع در کشور چین نیز اکنون اتفاق می افتد و 

در ایران نیز می توانیم از این ظرفیت بهره مند شویم.

٢٦ طرح توزیع و انتقال برق 
تا پایان اردیبهشت وارد مدار 

می شود
مدیرعامل شرکت توانیر گفت: با هدف عبور موفق از اوج بار تابستان 
امسال، ۲۶ طرح فوق توزیع و انتقال برق تا پایان اردیبهشت ماه 

جاری وارد مدار می شود.

به گزارش پیام آشنا، مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به تدوین 
و ابلاغ ۱۸۰ اقدام عملیاتی برای عبور از اوج بار تابستان امسال 
گفت: ۷۷ طرح انتقال در قالب این برنامه عملیاتی شده که ۳۰ 
طرح آن به اتمام رسیده و ۳۹ طرح نیز از ۷۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی برخوردار است که ۲۶ مورد آنها تا پایان اردیبهشت ماه 
جاری و مابقی تا قبل از اوج بار تابستان به بهره برداری خواهند 

رسید.
ظرفیت  آمپری  مگاولت   ۷۶۰۰ افزایش  از  همچنین  وی 
ترانسفورماتورهای پستهای فوق توزیع و انتقال خبر داد و با بیان 
این که ۱۲۹۴ کیلومتر خطوط فوق توزیع و انتقال نیز تا پیش از 
اوج بار تابستان به طول شبکه انتقال و فوق توزیع برق کشور افزوده 
می شود، خاطرنشان ساخت: ۷ طرح بهبود ولتاژ نیز در دست اجرا 
است و در مناطقی که افت ولتاژ وجود داشته باشد، خازن گذاری 

انجام می شود.
به گفته سخنگوی صنعت برق جمعا ۹ هزار میلیارد تومان در این 
زمینه سرمایه گذاری شده تا بتوانیم اوج بار تابستان امسال را بدون 

مشکل سپری کنیم.
مدیرعامل توانیر اجرای ۱۳۰۰ کیلومتر کابل دریایی ایرانی بین 
جزیره قشم و سرزمین اصلی با هادی رسانا را از دیگر برنامه های 
عملیاتی صنعت برق در بخش انتقال عنوان کرد و گفت: با اجرای 
این طرح، ظرفیت تبادل برق این خط به ۳ برابر افزایش می یابد.

رجبی مشهدی با اشاره به فنآوری خاصی که در تولید این کابل 
دریایی به کار رفته، از ساخت آن توسط یک شرکت دانش بنیان 
داخلی خبر داد که انتظار می رود با اجرای این خط به طول ۱۳۰۰ 
متر بین جزیره قشم با سرزمین اصلی )بزرگترین فاصله بین دو 
دکل انتقال نیرو(، ظرفیت تبادل برق این خط تا ۳ برابر افزایش 
یابد و نیروگاههای منطقه با بهره گیری از این ظرفیت، حداکثر 

تولید را داشته باشند.

یادداشت

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: جهش  تولید در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی نیازمند اجرای طرحهای تحولی و 

برداشتن موانع حقوقی و اجرایی است.

به گزارش پیام آشنا، سید احسان خاندوزی در همایش 
ملی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی در مشهد 
افزود:میراث دار تصویر نه چندان واقع گرایی از این مناطق 
هستیم که زمانی در ذهن سیاست گذاران گذشته ایجاد 

شده است.
وی اضافه کرد:پیش بینی های بین المللی حکایت از کاهش 
تورم در سال ۱۴۰۳ دارد و این موضوع نوید این را می دهد 
که اقتصاد کلان ایران از چاله رکود مستمر سال های پایانی 
دهه ۹۰ و تورم های بالای ۴۰ درصد در حال گذار است و 
دوران جدیدی در حوزه تولید و رشد اقتصادی ایجاد شده 

است.
وزیر اقتصاد گفت: این اتفاق در ابتدای ۱۴۰۳ با فرمان 
“جهش تولید”، رنگ و بوی دیگری به خود گرفته است 
و سیاستگذار عالی رتبه کشور این پیام را به مجموعه 
اقتصادی کشور منتقل کرده است که دلخوش به عبور از 

رشد اقتصادی صفر و منفی نباشید.
خاندوزی افزود:نباید به این چیزها قناعت کنیم بلکه باید 
برای جهش بیشتر در حوزه تولید، خود را آماده کنیم زیرا 
محقق شدن این موضوع جدید، نیازمند تدارک و لوازم 

متفاوتی است.
اقتصادی طی چند سال گذشته  رشد  به  اشاره  با  وی 
آمار  وقتی  کلان،  اقتصاد  لحاظ  به  داد:  ادامه  کشور  در 
اقتصادی چهار درصدی سال ۱۴۰۰ منتشر شد،  رشد 
بسیاری آن را صرفا ناشی از وضعیت کرونا و فعالیت های 
دولت سیزدهم در ماه های ابتدایی شروع کار در زمینه 
واکسیناسیون عمومی و رونق کسب و کار دانستند و این 
درحالی بود که در سال ۱۴۰۱ دوباره رشد چهار درصدی 

اقتصادی تکرار شد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: همچنین با توجه به این 
که رهبر معظم انقلاب، سال ۱۴۰۲ را سال » رشد تولید 
و مهار تورم« عنوان کردند، بسیاری در هر ۲ محور رشد و 
تورم، گمان می کردند که تکرار مجدد رشد اقتصادی چهار 
درصدی و کاهش تورم رخ ندهد و آن را دور از دسترس 
قلمداد می کردند که به همت فعالان اقتصادی کشور، شاهد 
این بودیم که نرخ رشد اقتصاد کشور در ۱۴۰۲ بیش از 

سال های گذشته بود و تورم نیز نزولی شد.
خاندوزی درباره جهش تولید در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
افزود: برای جهش در این مناطق باید الگوی “افزایش تولید” 
به جای “منحصر شدن در تعداد انگشت شمار فعالیت ها” 
را کنار گذاشت تا بتوان ظرفیتهای بالقوه را محقق کرد 
بنابراین نیازمند طرحهای تحولی و رفع موانع حقوقی و 
اجرایی هستیم و البته این موضوع و این مانع زدایی، همت 

مدیریتی نیز نیاز دارد.
وی ادامه داد:اگر در ابتدای سال ۱۴۰۳ چاره متفاوت و 
مجال پرواز جدیدی ایجاد نکنیم، نمی توانیم توقع داشته 

باشیم از دستاوردهای متعارف پشت سر گذاشته عایدی 
بیشتری را شاهد باشیم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: همواره رهبر معظم 
فرموده اند شعارهای سال، فرمان برای همان یک سال 
نیست بلکه برای برجسته کردن مسائل راهبردی است پس 
اگر می خواهیم خروجی و دستاورد متمایزی داشته باشیم 
که صرف واژه “جهش” داشته باشد باید مقدمات حرکت 
متمایزی را نیز فراهم کنیم و زمانی برای پرواز در ارتفاعات 
بالاتر زمینه لازم فراهم می شود که موانع را از پیش پای 

فعالان اقتصادی در بخش های خصوصی و تعاونی برداریم.
خاندوزی افزود: تبلور اراده جمعی، امری است که خانواده 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی برای دستیابی به ارتفاع پرواز 
بالاتر خود باید داشته باشند و این اراده و انرژی را به سازمان 
منطقه ای خود منتقل کنند و به نحوی نظام انگیزشی 
معاونان و اعضای هیات عامل، مدیران کل و حتی بدنه 
کارشناسان و کارکنان منطقه را تغییر دهند که هر کدام 
احساس کنند که اگر امسال درصد بیشتر در این راه قدم 

جلو بگذارند، بیشتر بهره مند خواهند شد و بالعکس که این 
موارد نیازمند نظارت مستمر و کار جدی است.

وی با اشاره به تعیین هدف گذاری های کمی و کیفی برای 
پایان سال در هر منطقه اضافه کرد: باید بدانیم در پایان 
هر سال در هر منطقه، ارزش و حجم در تجارت و سرمایه 

گذاری به چه گونه است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره شاخص های کیفی در 
مناطق آزاد تجاری و ویژه اقتصادی گفت: در این زمینه 
باید میزان در ارتقای فناوری، تولید محصولات کشور، به 
دست آوردن بازارهای جدید صادارتی، میزان ریل گذاری 
در افزایش سرمایه گذاری سال های آینده و زیر ساخت ها 
مشخص شود و باید به زودی هدف گذاریهای مناطق را 
به عنوان مطالبه و دستورکار دبیرخانه داشته باشیم و رصد 

کنیم.
خاندوزی افزود:طی سالهای گذشته بسته اصلاح قوانین 
از سمت خانواده مناطق آزاد و ویژه اقتصادی تهیه اما به 
مجلس شورای اسلامی ارائه نشده است و با توجه به این 
که مجلس دوازدهم به زودی شروع به کار می کند باید این 
بسته روی میز مجلس قرار گیرد و از ظرفیت جمعی برای 

به ثمر نشاندن این موضوع استفاده شود.
وی ادامه داد:با فرض عدم تغییر قوانین و مقررات اکنون 
اتفاقات خوبی در مناطق آزاد و ویژه رخ داده است اما اگر 
نگاه ما، نگاهی تحولی است باید در ریل گذاری نظام حقوقی 

کشور، اتفاقات جدیدی رخ دهد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به موضوع موانع اجرایی 
و دیوان سالاری اظهار کرد: تا امروز در این زمینه گلایه و 

شکایات زیادی دریافت شده است.
خاندوزی افزود: ما میراث دار تصویر نه چندان واقع گرایی 
از مناطق آزاد و ویژه اقتصادی هستیم که زمانی در ذهن 
سیاست گذاران گذشته ایجاد شده است و تا زمانی که این 
تصویر اصلاح نشود دیگران نمی دانند که منفعت اقتصاد 

ملی به منافع مناطق آزاد و ویژه گره خورده است.

به پرشدگی ۶۴  اشاره  با  ایران  سخنگوی صنعت آب 
درصدی مخازن سدهای کشور گفت: حجم آب موجود 
در مخازن سدهای کشور معادل سال گذشته است، اما 
ورودی به مخازن نسبت به سال گذشته دارای کاهش 

۸ درصدی است.

به گزارش پیام آشنا، فیروز قاسم زاده  کاهش میزان 

بارندگی کشور نسبت به شرایط نرمال را ۷ درصد اعلام و 
اظهار کرد: با وجود این اینکه بارش کشور به شرایط نرمال 
نزدیک شده است، اما آثار خشکسالی سال های گذشته در 
رواناب ها و جریان رودخانه ها محسوس بوده و با کاهش 
در آورد رودخانه ها روبرو هستیم. وی با اشاره به کاهش 
جدی بارش در استان های بوشهر، فارس، خراسان رضوی، 
قزوین و تهران و تأثیر آن بر حجم مخازن سدهای موجود 

در این استان ها، درصد پرشدگی سدهای تأمین کننده 
آب شرب پایتخت را ۲۴ درصد عنوان و خاطرنشان کرد: 
حجم مخازن سدهای تهران تا ۹ اردیبهشت ۱۴۰۳ با 
کاهش ۱۰ درصدی نسبت سال آبی گذشته روبرو بوده 
است که نشانگر ضرورت جدی گرفتن مدیریت مصرف 
است. قاسم زاده توجه به مدیریت مصرف از سوی همه 
بخش ها را ضروری دانست و تأکید کرد: هرچند که در 

انتظار بارش های خوب دیگری در هفته جاری در برخی 
نقاط کشور هستیم اما با توجه به جدی بودن تبعات 
بخشیده  شدت  را  هوا  شدن  گرم  که  اقلیم  تغییرات 
باشد، لازم است  آبی  منابع  برای  تهدیدی  و می تواند 
هموطنان عزیز در کشورِ خشک و نیمه خشک ایران، 
همواره توجه ویژه ای به مدیریت مصرف آب داشته باشند 

تا فصل گرم سال را با اطمینان خاطر پشت سر بگذاریم.

وزیر اقتصاد مطرح کرد

جهش تولید در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیازمند اجرای طرح های تحولی 

بارش های کشور به نرمال نزدیک شد

کارشناس و فعال بازار طلا با اشاره به افت قابل توجه 
قیمت طلا و انواع سکه به دلیل کاهش قیمت طلای 
تداوم  اخیر گفت:  در هفته  ارز  نرخ  و کاهش  جهانی 
حراج ها و همچنین عرضه سکه های حراج شده به بازار 

باعث کاهش حباب سکه خواهد شد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایرنا، محمد کشتی آرای 

گفت: قیمت طلا سکه و ارز در هفته که گذشت سیر 
نزولی پیدا کرد.

وی گفت: برخلاف هفته قبل که به بهای هر اونس طلا 
در بازارهای جهانی بالاترین سطح خود رسیده بود، از روز 
شنبه سیر نزولی قیمت ها با توجه به ثباتی که هم در 
مسائل سیاسی و اقتصادی جهانی پیش آمد و هم در بازار 

داخلی باعث شد قیمت ها سیر نزولی پیدا کند.
کارشناس بازار طلا گفت: قیمت اونس جهانی به بالاترین 
اما این  رقم خود یعنی بالای ۲۴۰۰ دلار رسیده بود 
هفته با ۷۰ دلار کاهش در آخرین معاملات به ۲۳۲۴ 
دلار رسید. کشتی آرای گفت: قیمت طلا و سکه هم با 
توجه به کاهش ۷۰ دلاری اونس جهانی و کاهش ۲۵۰۰ 
تومانی نرخ ارز، با کاهش همراه شد به طوری که در این 
هفته سکه طرح قدیم با یک میلیون و ۳۰۰ هزار تومان 
کاهش هفتگی دیروز در آخرین معاملات ۳۹ میلیون و 

۲۰۰ هزار تومان معامله شد.
وی افزود: قیمت سکه طرح جدید با یک میلیون و ۱۳۵۰ 
هزار تومان کاهش دیروز در آخرین معاملات ۴۲ میلیون 

تومان معامله شد. فعال بازار طلا ادامه داد: نیم سکه این 
هفته با یک میلیون تومان کاهش ۲۴ میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان ربع سکه با ۹۰۰ هزار تومان کاهش هفتگی دیروز 
به ۱۴ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان رسید. سکه یک گرمی 
هم با ۳۰۰ هزار تومان کاهش هفتگی دیروز در آخرین 

معاملات ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان داد و ستد شد.
با کاهش ۷۰ دلاری انس  کشتی آرای گفت: طبیعتاً 
جهانی و کاهش قیمت ارز قیمت طلای آب شده هم 
کاهش یافت. قیمت هر مثقال طلای آب شده طی هفته 
اخیر با ۸۷۰ هزار تومان کاهش به ۱۵ میلیون و ۲۸۵ 
هزار تومان رسید. هر گرم طلای ۱۸ عیار هم با ۲۰۰ 
هزار تومان کاهش به ۳ میلیون و ۵۲۸ هزار تومان رسید.

فعال بازار طلا تصریح کرد: البته حباب سکه برخلاف روند 
نزولی قیمت طلا و سکه با کمی افزایش همراه شد علت 
آن هم ین بود که سکه هایی که بانک مرکزی حراج کرد و 
تا پیش از این باعث کاهش حباب شده بود، تحویل داده 
نشد. تحویل نشدن سکه های حراج شده باعث افزایش 
۶۰۰ هزار تومانی حباب سکه شد و به ۷ میلیون و ۵۰۰ 

هزار تومان رسید.
وی همچنین گفت: در مجموع در هفته گذشته با توجه 
به کاهش هیجانات و التهابات کاذب بازار قیمت ها کاهش 
پیدا کرد و باعث شد معاملات واقعی باشد و می توان گفت 
که داد و ستدها روال عادی خود را پیش گرفت و دیگر 

شاهد قیمت های کاذب و هیجانی نبودیم.
کارشناس بازار طلا گفت: پیش بینی می شود در دو روز 
آینده با توجه به اینکه جمعه آخرین روز کاری بازارهای 
جهانی است قیمت ها در بازار داخلی در همین محدوده 

باقی بماند.
کشتی آرای درباره تاثیر حراج های سکه بانک مرکزی و 
عرضه این سکه ها در کاهش حباب سکه گفت: از روزی 
که حراج سکه های بانک مرکزی شروع شد حباب سکه 
کاهش یافت. اما بعد از نوروز با توجه به بودن تقاضا برای 
خرید سکه و وارد نشدن این سکه ها به بازار، باعث رشد 
حباب سکه شد. اما تداوم حراج ها و همچنین عرضه 
سکه های حراج شده به بازار باعث کاهش حباب سکه 

خواهد شد.

کاهش قیمت ها در بازار طلا طی هفته اخیر

 عرضه سکه های بانک مرکزی، حباب طلا را کم می کند

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره۱۴۰۲۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۴۷۳۷ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج -  ناحیه دوتصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای / خانم ساریا پناهی فرزند اسفندیار  بشماره شناسنامه ۰۳۱۰۹۳۹۱۲۷ 
صادره از کرج در سه دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۴۹۵۰ مترمربع از پلاک ۱۰۸۲ فرعی از ۳۶۲ اصلی واقع در کرج 
ولد آباد محله اصفهانی ها خ امیر کبیر خ ابوذر غفاری پ ۳۷ خریداری از مالک رسمی آقای / خانم مرضیه مولانا و علی اکبر صالحی محرز گردیده است . لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 

خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: ۱۷۰۸۵۰۸

تاریخ انتشارنوبت اول:۱۴۰۲/۰۲/۱۶
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۳۱

مهران رشیدی
رئیس ثبت اسناد واملاک

اخطاریه
دفترخانه ازدواج ۸۰ وطلاق ۱۴ شهر کرج استان البرز

کرج-شهرک اوج انتهای نواب ۷روبروی پارک مینای ۲ شماره ۶۶
۰۲۶۳۲۵۱۳۱۳۳

 مخاطب محترم اقای عبدالخالق مددی 
به اطلاع می رساند همسر شما سرکار خانم فروزان تیموری جهت اجرای دادنامه شماره ۱۴۰۲۰۱۳۹۰۰۰۶۱۵۵۵۸۰ مورخه ۱۴۰۲/۱۰/۲۷ 
صادره ازشعبه ۱۲ دادگاه خانواده مجتمع قضایی محمدشهر )ساختمان شهید بنی جمالی( با مشخصات فوق الذکر به به این دفتر مراجعه 
وتقاضای ثبت طلاق را نمودندتلاش اینجانب جهت انصراف نامبرده ازطلاق موثر واقع نشد لذا دراجرای قانون حمایت از خانواده به شما اخطار 
میگردد ظرف مدت یک هفته ازتاریخ ابلاغ این اخطاریه جهت اجرای دادنامه به دفترخانه مراجعه نمایید ویا در صورت وجود مانع شرعی یاقانونی 

مراتب راکتبا اعلام نمایید درغیر این صورت برابر مقررات وضوابط شرعی وقانونی نسبت به اجرای دادنامه اقدام میگردد. ۹/ف
زوج )جناب آقای عبدالخالق مددی(: مجهول المکان میباشند.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره۱۴۰۲۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۴۷۳۵ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج -  ناحیه دوتصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای / خانم سالارپناهی فرزند اسفندیار  بشماره شناسنامه ۰۳۱۰۰۴۱۹۳۷ 
صادره از کرج در سه دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۴۹۵۰ مترمربع از پلاک ۱۰۸۲ فرعی از ۳۶۲ اصلی واقع در کرج 
ولد آباد محله اصفهانی ها خ امیر کبیر خ ابوذر غفاری پ ۳۷ خریداری از مالک رسمی آقای / خانم مرضیه مولانا و علی اکبر صالحی محرز گردیده است . لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 

خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: ۱۷۰۸۵۰۸

تاریخ انتشارنوبت اول:۱۴۰۲/۰۲/۱۶
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۳۱

مهران رشیدی
رئیس ثبت اسناد واملاک

حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه سه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر آراء شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۰۱۶۷ مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۲۱ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی کرم حسینی بشناسنامه شماره ۲۲ صادره از نهاوند فرزند 
کرم خدا در ششدانگ یک قطعه زمین بابنای احداثی در آن  به مساحت ۱۲۰/۶۰ مترمربع مفروز از پلاک شماره ۵۳۳ فرعی از ۱۴۴ اصلی واقع در البرز و با 
خریداری از آقای محمد اسماعیل احدی که خود مالک اولیه می باشد تایید مینماید.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ۱۷۰۷۶۰۴
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۳/۰۲/۱۶

تاریخ انتشار نوبت دوم :  ۱۴۰۳/۰۳/۰۱
حسین رضا نوری شاد

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 
ازطرف یوسف کشتکاردینه رودی

اهدای خون، 
اهدای زندگی
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هفدهمین جام ام باپه
 بهترین عملکرد فنی

مهاجم فرانسوی پاری سن ژرمن هفدهمین جام دوران فوتبالش را کسب 
کرد.

به گزارش پیام آشنا، پاری سن ژرمن در هفته سی ویکمین فصل جاری 
لیگ فرانسه قهرمانی اش را قطعی کرد و دوازدهمین عنوان پیاپی اش را در 
لیگ یک به دست آورد. این تیم در ۳۱ بازی لیگ فرانسه ۷۰ امتیاز کسب 

کرد تا به قهرمانی برسد.
کیلیان ام باپه ۲۵ساله برای هفتمین بار در دوران فوتبالش قهرمان فرانسه 
شد. یک بار با موناکو و شش بار با پاری سن ژرمن مجموع افتخارهای او را 
در لیگ فرانسه تشکیل می دهند. این بازیکن فرانسوی همچنین سه جام 

حذفی و سه سوپرکاپ و دو جام اتحادیه فرانسه را به دست آورده است.
این فوق ستاره با فرانسه قهرمان جام جهانی ۲۰۱۸ نیز شد و به این تیم 
کمک کرد تا قهرمانی لیگ ملت ها را در سال ۲۰۲۱ کسب کند. به این 
ترتیب او تاکنون هفده جام قهرمانی را به دست آورده است و می تواند تا 
پایان فصل با قهرمانی در جام حذفی و لیگ قهرمانان و یورو ۲۰۲۴ به 

رکورد بیست جام قهرمانی برسد.
ام باپه در فصل جاری ۴۴ بازی در تمامی رقابت ها انجام داده و ۴۳ گل و ۱۰ 
پاس گل داشته است و فصل خیلی خوبی را سپری می کند. این بهترین 
عملکرد فردی کیلیان ام باپه است و به نظر بتواند به رکورد ۵۰ گل زده در 
پایان فصل جاری دست یابد. او فصل قبل ۴۳ بازی برای باشگاه فرانسوی 
در تمامی رقابت ها انجام داد و ۴۱ گل به ثمر رساند و ۱۰ پاس گل داد. او از 
سال ۲۰۱۸ برای پاری سن ژرمن توپ می زند و گفته  می شود تابستان پیش 

رو راهی رئال  مادرید خواهد شد.
پاری سن ژرمن چهارشنبه شب در دور رفت مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان 
اروپا به دیدار بوروسیا دورتموند خواهد رفت و در فینال جام حذفی نیز قرار 

است برابر المپیک لیون قرار گیرد.

جدایی دو مهاجم رم در تابستان؟
روملو لوکاکو و تامی آبراهام ممکن است ناگزیر از ترک رم در تابستان پیش 
رو باشند؛ هر چند مهاجم بلژیکی دوست دارد همچنان پیراهن جالوروسی 

را به تن کند.

به گزارش پیام آشنا، با نزدیک شدن به پایان فصل زمان آن فرا رسیده 
است که روملو لوکاکو در مورد آینده اش تصمیم بگیرد. این بازیکن به هر 
قیمتی می خواهد چلسی را ترک کند و از آنجا که از زندگی در رم لذت 
می برد، آماده ماندن در ایتالیاست. او به صورت قرضی در رم بازی می کند 

و بازیکن چلسی است.
به نوشته کالچومرکاتو، مهاجم گلزن بلژیکی از مدیر برنامه هایش خواسته 
است تا در صورت کسب سهمیه حضور در لیگ قهرمانان فصل آینده، در 
رم بماند. با این حال رم باید برای دائمی کردن قرارداد لوکاکو رقم هنگفتی 
را پرداخت کند و به همین خاطر شانس تیم ایتالیایی برای نگه داشتن 
لوکاکو زیاد نیست. در نتیجه رم در حال حاضر به دنبال جایگزینی برای 

این بازیکن در تابستان است.
رم قصد دارد تامی آبراهام را نیز در پنجره نقل و انتقالات تابستانی بفروشد. 
مدیران این باشگاه ایتالیایی انتظار دارند برای این بازیکن ۲۶ ساله انگلیسی 

حداقل ۳۰ میلیون یورو دریافت کنند.
تامی آبراهام تقریبا تمام فصل را به دلیل مصدومیت زانو از دست داد. این 
مهاجم در فصل جاری در تمامی رقابت ها تنها شش بازی انجام داده و یک 

گل به ثمر رسانده است.
رم که در لیگ اروپا حضور دارد باید در دور نیمه نهایی به مصاف بایر 
لورکوزن برود. رم تیم پنجم جدول رده بندی سری آ بعد از این دیدار باید 

۱۶ اردیبهشت در سری آ میزبان یوونتوس باشد.

جدایی ویلفرد لئون از پروجا ایتالیا
ستاره کوبایی - لهستانی بعد از فصل درخشان در پروجا، راهی پلاس 

لیگا شد.

به گزارش پیام آشنا، پروجا در دیدار نهایی لیگ ایتالیا مقابل مونزا با 
نتیجه ۳ بر ۱ پیروز شد. بدین ترتیب شاگردان لورنتستی قهرمان این 
فصل لیگ ایتالیا شدند. ویلفرد لئون در این دیدار ۲۵ امتیاز به دست 

آورد تا سهم پررنگی در قهرمانی تیمش داشته باشد.
این بازیکن کوبایی الاصل که برای تیم ملی لهستان بازی می کند در 
شبکه اجتماعی اش نوشت:  داستان من در پروجا به پایان رسیده است 
و همین جا می خواهم از همه افرادی که در باشگاه به من کمک کردند 
تشکر می کنم. می خواهم از سیمونه جیانلی، گرگور روپرت، دیویده 
کاندلارو، فلاویو گوالبرتو، روبرتو روسو، سباستین سوله، وسیم بن تارا، 
ژسوس هررا، تیم هلد، اوله پلوتنیتسکی، کامیل سمنیوک، ماسیمو 

کولاچی و الساندرو توسکانی تشکر کنم.
من توانستم در پروجا با لورنزو برناردی، ویتالی هاینن، نیکولا گربیچ، 
آندره آناستازی و آنجلو لورنتستی کار کنم. از هر یک از آنها چیزهای 

زیادی یاد گرفتم و پیشرفت کردم. 
بدون شک لئون سهم زیادی در موفقیت های تیم پروجا در فصول 
اخیر داشته است. او در بخش پایانی نامه خداحافظی اش از پروجا 
نوشت:  شخصاً هر کاری از دستم بر می آمد انجام دادم تا هر چه بیشتر 
جام به دست بیاورم. ۱ اسکودتو، ۳ جام حذفی ایتالیا، ۴ سوپرکاپ 
ایتالیا، ۲ جام جهانی باشگاه ها ممکن است برای کسی کافی نباشد. 
اما برای من زیاد است. من از آنچه در پروجا به دست آوردم خوشحال 

و راضی هستم.
لئون با تیم لوبلین در لهستان به توافق رسیده است و قصد دارد فصل 

آینده در این تیم لهستانی بازی کند. 

کاپیتان بارسلونا: 
تا پای مرگ با ژاوی هستیم

کاپیتان بارسلونا از پیروزی برابر والنسیا خوشحال بود و تاکید کرد همه 
بازیکنان در کنار ژاوی اند و از سرمربی تیم حمایت خواهند کرد.

به گزارش پیام آشنا، بارسلونا در آخرین بازی هفته سی وسوم لالیگا 
به مصاف والنسیا رفت و توانست با نتیجه چهار بر دو به پیروزی دست 

پیدا کند.
به نوشته آس، سرخیو روبرتو پس از بازی گفت: قبل از هر چیز باید 
بگویم که از ماندن ژاوی خوشحالیم. تا پای جان در کنار ژاوی و کادر 

او خواهیم بود.
او درباره پیروزی برابر والنسیا گفت: به خوبی رقابت کردیم و فضای 
بسیار خوبی در رختکن وجود دارد. در کنار هم برای موفقیت تیم 

تلاش می کنیم و این بهترین نشانه است.
روبرتو درباره دیدار حساس برابر ژیرونا گفت: دیدار بعدی برابر ژیرونا 
برای ما مثل یک فینال است. این تاسف آور است که در فصل جاری 
هیچ جامی را کسب نکردیم البته با ماندن ژاوی می توانیم امیدوار به 

کسب هر جامی باشیم.
بارسلونا با ۷۳ امتیاز در رده دوم لالیگا قرار دارد این در حالی است که 

ژیرونا با دو امتیاز کمتر در رده سوم قرار دارد.

اخبار اخبار کوتاه

درخشان: پرسپولیس به تصمیمات 
اوسمار باخت

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید این تیم برابر آلومینیوم به 
خاطر تصمیمات اوسمار شکست خورد.

به گزارش پیام آشنا، حمید درخشان درباره شکست پرسپولیس 
برابر آلومینیوم و حذف از جام حذفی اظهار کرد: پرسپولیس در این 
بازی سه بار از حریف پیش بود اما نتوانست برتری خود را حفظ کند. 
پرسپولیس به خودش باخت. این یک ایراد است که تیم نمی توانست 
برتری خود را حفظ کند. البته تعویض هایی که انجام شد هم حال تیم 
را بدتر کرد و باعث شد تیم به عقب برود. همین بازی دفاعی باعث 
شد دوندگی و انگیزه آلومینیوم بیشتر شود و به خواسته خود برسد. 
پرسپولیس وقتی دو بر صفر پیش بود، فکر می کرد کار تمام است و 

تعویض هایی انجام داد که باعث شد روند تیمش به هم بریزد.
به خاطر حفظ  اوسمار  باشد که  اینگونه  اگر  او همچنین گفت: 
بازیکنانش تعویض هایی انجام داده است، به نظرم باز هم اشتباه بود 
چون با این کار یک جام را از دست داده است. در جام حذفی هر تیم 
می تواند با طی کردن یک مسیر کوتاه به جام برسد اما پرسپولیس به 

راحتی این جام را از دست داد.
درخشان همچنین افزود: واقعا برایم عجیب است، در وقت اضافه هم 
پرسپولیس از حریف پیش بود اما باز هم نوانست آن برتری را حفظ 
کند و به راحتی بازی به تساوی کشیده شد. در وقت های اضافه هم 
تعویض هایی انجام شد که باز هم به پرسپولیس کمک نکرد و در 

نهایت گل تساوی را خورد تا بازی به پنالتی کشیده شود.
او در ادامه درباره اینکه وحید امیری پنالتی خود را از دست داد هم 
گفت: وحید امیری بازیکن تاثیرگذاری است اما او مدتی از میادین دور 
بوده و وقتی برمی گردد از شرایط آرمانی فاصله دارد. در این وضعیت 
اصلا نباید مربی به او پنالتی بدهد اما اوسمار به این موضوع توجه نکرد 
و در نهایت هم امیری یکی از پنالتی ها را از دست داد. به نظر من 
پرسپولیس می توانست برنده بازی باشد اما به تصمیمات اوسمار باخت 
و این جام را از دست داد. این باخت برای پرسپولیس بسیار سنگین 

بود و از نظر روحی و روانی به تیم فشار می آورد.
وی درباره مصاف پرسپولیس و سپاهان در هفته بیست وپنجم لیگ 
برتر هم گفت: بازی بسیار سنگینی در انتظار پرسپولیس است. 
سپاهان تیم قدرتمندی است و می تواند کار را برای پرسپولیس 
سنگین کند. اگر پرسپولیس در این بازی هم نتواند نتیجه بگیرد، 
شانس قهرمانی اش در لیگ هم بسیار کم می شود. به نظرم در شرایط 
فعلی پرسپولیس فقط باید به بازی با سپاهان فکر کند و شکست برابر 

آلومینیوم را فراموش کند.

اختیارات »خطیر«
 در استقلال محدود شد

با تصمیم مالکان جدید باشگاه استقلال اختیارات مدیرعامل این 
باشگاه بعد از نشست اخیر هیات مدیره محدود شد و نماینده هلدینگ 
مسئولیت اداره باشگاه و پرداخت بخشی از مطالبات بازیکنان را برعهده 

گرفت.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر، پس از آنکه باشگاه استقلال 
به صنایع پتروشیمی خلیج فارس به عنوان مالک جدید آبی پوشان 
واگذار شد، احمد شهریاری به عنوان نماینده تام الاختیار این هلدینگ 
ورود بیشتری به امورات باشگاه آبی تهران پیدا کرد و در تازه ترین 
اقدام ۱۵ درصد از مطالبات معوقه بازیکنان را دیروز سه شنبه پرداخت 

کرد.
این پرداختی قبل از دیدار روز چهارشنبه استقلال برابر تراکتور صورت 
گرفت تا آبی پوشان با روحیه ای بالا به تبریز بروند و با کسب سه امتیاز 
این دیدار همچنان خود را در صدر جدول رده بندی لیگ بیست و 

سوم حفظ کنند.
براساس تصمیم مالکان باشگاه استقلال، از این به بعد احمد شهریاری 
مسئولیت اغلب امور باشگاه از جمله انتصابات، تغییرات و پرداخت 
های مالی را برعهده خواهد داشت و به عنوان نماینده هلدینگ فعالیت 

خواهد کرد.
علی خطیر نیز که قرار است تا پایان فصل به عنوان مدیرعامل به 
کارش ادامه دهد با محدودیت هایی که برایش ایجاد شده است، 
وظایفی که به او واگذار شده را پیگیری خواهد کرد اما طبیعتاً باید این 

امور در هماهنگی با احمد شهریاری صورت بگیرد.
به دنبال پرداختی یکسانی که از سوی نماینده هلدینگ به آبی پوشان 
صورت گرفته است، بازیکنان این تیم نیز رضایت خود از این روش 
پرداخت را اعلام و ابراز امیدواری کردند بتوانند در دیدار با تراکتور سه 

امتیاز را کسب کنند.
تیم فوتبال استقلال تهران در هفته بیست و پنجم لیگ برتر از ساعت 
۱۷ امروز چهارشنبه ۱۲ اردیبهشت در ورزشگاه یادگار امام میهمان 

تراکتور تبریز خواهد بود.

پیشنهاد اغواکننده به شمسایی
 برای تبلیغ برنج!

سرمربی تیم ملی فوتسال از اتفاقی جالب درباره ماجرای برنج نخوردن 
خود پرده برداشت.

به گزارش پیام آشنا، وحید شمسایی اسطوره فوتسال ایران که 
اکنون هدایت تیم ملی این رشته را برعهده دارد، در سالیان گذشته 
یک مسئله جالب را تجربه کرده است. او در چند مصاحبه به ماجرای 
برنج نخوردن خودش از سال ها قبل اشاره کرد و مدتی است این 

مسئله به یک سوژه جالب تبدیل شده است.
شمسایی در مصاحبه دوشنبه شب خود در برنامه فوتبال برتر اتفاقی 
جالب را درباره برنج نخوردن خود تعریف کرد. او گفت: »چندی قبل 
یک برند برنج ایرانی برای کار تبلیغات پولی عجیب و غریب به من 
پیشنهاد داد تا بروم و برند برنج آنها را تبلیغ کنم! آن قدر مبلغ خوبی 
بود که قلقلکم آمد بروم. استخاره کردم که گفت تمام باورهایت از 

بین می رود.«
او ادامه داد: »این سوژه برنج نخوردن من دیگر عجیب شده است؛ 
در خیابان راه می روم، یک نفر داد می زند: "من هم برنج نمی خورم!" 
اتفاقات جالبی سر این ماجرا برایم افتاده که می توانم کتاب بنویسم. در 
ماجرای اخیر که اسرائیلی ها ادا و اصول درآورده بودند و بنده های خدا 
دمشان گرم حمله کردند، پرواز ما برای جام ملت ها به تایلند لغو شد. با 
دردسرهای فراوان و همکاری وزیر و آقای تاج یک پرواز پیدا شد که به 
ترکیه برویم. در آن شرایط سخت آدم های دیگری که در پرواز بودند 

به مهماندار می گفتند برای وحید برنج نمی آورید؟!«.
شمسایی با اشاره به پیشنهاد تبلیغاتی که برای یک برند برنج داشت، 
افزود: »خدا شاهد است که پیشنهاد تبلیغات خوبی داشتم. بعضی 
دوستان برایم تبریک تولدم را نمی فرستند اما سالگرد برنج نخوردنم 
را تبریک می گویند! با همه این ها من برنج را تعطیل کرده ام و دیگر 

نمی خورم«.

دبیرکل کمیته ملی المپیک گفت: دلیل تاخیر در 
برگزاری جلسات هیات اجرایی ابلاغ نشدن بودجه 

در پایان اسفند بود. 

هیات  نشست  اولین  آشنا،  پیام  گزارش  به 
اجرایی کمیته ملی المپیک در سال ۱۴۰۳ برگزار 
شد. مناف هاشمی دبیرکل کمیته ملی المپیک 

مصوبات این نشست را اعلام کرد. 
هاشمی در جمع خبرنگاران بیان کرد: دلیل تاخیر 
در برگزاری جلسات این بود که بودجه کمیته 
ملی المپیک در پایان اسفند نهایی و ابلاغ نشد. 
سه رویداد بزرگ پیش رو داریم اما منتظر اعلام 
اعداد و ارقام بودیم تا نحوه توزیع بودجه، بسته های 

حمایتی و پاداش ها را تعیین کنیم.

امیدواریم بیش از 35 سهمیه بگیریم
او ادامه داد: ما سه دستور جلسه داشتیم و ابتدا 
گزارشی از  بازیهای المپیک اعلام شد و مقرر  شد 
ارائه بسته های حمایتی به فدراسیون ها ادامه داشته 
باشد و رشته های دوومیدانی، تیروکمان، تنیس 
روی میز و سنگنوردی که دنبال سهمیه هستند، 
حمایت شوند. حتی والیبال ساحلی و والیبال هم 
دنبال سهمیه هستند. جودو و شنا و بدمینتون هم 
دنبال وایلد کارت هستند. امیدوارم بیش از ۳۵ 

سهمیه به دست آوریم. 

بازی های  به  اعزام  اصلی  مدال طلا ملاک 
داخل سالن آسیا 

هاشمی در مورد بازی های داخل سالن آسیا گفت: 
۳۸ رشته در جلسه کمیته برگزاری به فدراسیون 
ها اعلام شد و ما هم ۳۲ رشته را هدف گذاری 
کردیم. رشته هایی که احتمال کسب مدال طلا، 
نقره و برنز هستند در یک گروه هستند و بقیه 
در گروه های بعدی قرار دارند. ملاک اصلی ما در 
بازیهای داخل سالن آسیا کسب مدال طلا است.  تا 
تعیین تکلیف قطعی بودجه به فدراسیون ها اعلام 

کردیم بخشی از بودجه را خودشان تامین کنند.

حذف بودجه رویدادهای بین المللی 
المپیک  ملی  کمیته  بودجه  مورد  در  هاشمی 
گفت:در مورد بودجه  رایزنی خوبی با سازمان 
برنامه ریزی بودجه داشتیم اما در  لایحه  بودجه 
که به مجلس رفت، ردیف اصلی بودجه ما که 
حذف  بود،  المللی  بین  رویدادهای  به  مربوط 
شد و  سازمان برنامه ریزی و بودجه تلاش کرد 
و قسمتی از آن عدد برگشت تا برای سه رویداد  
مشکلی نداشته باشیم اما اگر آن عدد تغییر نمی 
کرد بودجه خوبی داشتیم. شاید الان بودجه رشد 
زیادی نداشته باشد اما باز هم در مجلس در حال 
بررسی است و اصلاحات اولیه صورت گرفته و 

منتظر رقم نهایی هستیم.

تعیین اسم و شعار کاروان در جلسه فوق 
العاده هیات اجرایی 

هاشمی در مورد اسم و شعار کاروان تصریح کرد: 
در مورد اسم و شعار کاروان در جلسه فوق العاده دو 
هفته آینده تصمیم گیری کنیم و در مورد سهمیه  
فوق العاده  جلسه  در  هم  فدراسیون ها  بودجه 

تصمیم گیری می کنیم. بحث مفصلی داشتیم 
اما گذاشتیم بودجه نهایی این هفته اعلام شود و 
سپس تصمیم گیری کنیم. با این حال پرداختی 
علی الحساب به فدراسیون ها داشتیم و بسته های 
پرداخت  هم  را  ورزشکاران  حقوق  و  حمایتی 

کردیم. 

شوک بزرگی به کمیته ملی المپیک وارد شد
مورد کاهش  در  المپیک  ملی  دبیرکل کمیته 
بودجه کمیته ملی المپیک تاکید کرد: انتظار نبود 
در سال المپیک چنین اتفاقی برای بودجه کمیته 
سال  در  بزرگی  دهد. شوک  رخ  المپیک  ملی 
۱۴۰۳ به کمیته ملی المپیک وارد شد. دلیل اینکه 
جلسه قبلی هیات اجرایی هم کنسل شد این بود 
که اعضای هیئت اجرایی، رئیس و من به عنوان 
دبیرکل با کمک سازمان برنامه ریزی و بودجه 
اشکالاتی  از  زیادی  بخشی  تا  بودیم  تلاش  در 
که در لایحه بودجه کمیته ملی المپیک بود را 
اصلاح کنیم. عدد ۳۸۰ میلیارد تومانی را سازمان 
برنامه ریزی و بودجه برای ما اصلاح کرد. قرار شد 
کمیسیون تلفیق و کمیسیون فرهنگی مجلس هم 
کمکی به ما داشته باشند و اگر این دو اتفاق رخ داد 

عدد ۵۰۰ میلیارد تومانی که از ما کم کرده بودند 
حدودا برمی گردد. امیدوارم با این اصلاح و کمک 
مازادی که در مجلس می شود، این گره ها باز شود. 
امیدواریم این مشکل حل شود. سال گذشته تنها 
یک رویداد رسمی داشتیم اما امسال سه رویداد در 

پیش رو داریم.  

سخت است نتایج لندن را تکرار کنیم
او در مورد پیش بینی تعداد سهمیه ها و اینکه تعداد 
سهمیه ها برای کمیته ملی المپیک راضی کننده 
است یا خیر؟ تصریح کرد: دو رشته تیمی را در 
المپیک نداریم و کاراته در المپیک قبلی بود اما 
در این دوره نیست. ۲۸ نفر عملا نسبت به دوره 
قبل نداریم. اگر این ۲۸ نفر را کنار بگذارید کسب 
سهمیه المپیک ما از لحاظ کیفی خیلی آسیب 
ندیده است چون به جز کاراته که حذف شده در 
دو رشته دیگری که سهمیه نگرفتیم امید به کسب 
مدال نداشتیم. احتمالا به عدد بین ۳۵ تا ۳۸ 
سهمیه می رسیم و البته به این معنی نیست که 
این اعداد خوب هستند. باید تلاش کنیم کیفیت 
کار بالا باشد و و خیلی سخت است که فکر کنیم 
ما باید نتایج المپیک لندن را با آن تعداد مدال 
تکرار کنیم. با توجه به شرایطی که در یکی دو سال 
گذشته در ورزش وجود داشته ما امیدوار هستیم 
که همین تعداد ورزشکار هم نتایجی با کیفیت بالا 
بگیرند و تعداد مدال طلا، نقره و برنزی که به دست 

می آوریم تعداد سهمیه ها را جبران کند. 

کاروان ایران 90 نفر می شود
دبیرکل کمیته ملی المپیک در مورد پیش بینی 
خود از تعداد سهمیه ها گفت: حدود ۳۶، ۳۷ و ۳۸ 
سهمیه خواهیم داشت و همین تعداد هم کادر 
فنی داریم. به تعداد محدود هم کادر سرپرستی 
و پزشکی همراه کاروان خواهیم داشت. جمع 
کاروان ما بعید می دانم از ۸۵ تا ۹۰ نفر عبور کند 

اما امیدوارم نتایج خوبی به دست آوریم.

مربی بدنساز تیم ملی والیبال ایران پس از ورود به 
تهران به جمع ملی پوشان پیوست.

به گزارش پیام آشنا، رقابت های لیگ ملت های 
۲۰۲۴ از یکم خردادماه در کشورهای برزیل و ترکیه 
آغاز می شود که به عنوان آخرین مرحله صعود به 
المپیک پاریس حساسیت و اهمیت این رقابت ها را 
در این سال به حداکثر خود رسانده است. تیم ملی 
والیبال که اردوهای آماده سازی خود را از ۱۸ فروردین 
این  آغاز کرده است، برای حضور هر چه بهتر در 

رقابت ها آماده می شود.
مارسلو زنگراند مربی بدنساز تیم ملی والیبال ایران 
از  اردیبهشت(  یازدهم  )سه شنبه  دیروز  بامداد  که 
شد،  تهران  وارد  )ره(  امام خمینی  فرودگاه  طریق 

بلافاصله پس از استقرار در محل اسکان خود به سالن 
فدراسیون والیبال آمد و به جمع ملی پوشان در اردو 

پیوست.
بدین ترتیب تمرینات بدنسازی ملی پوشان که تا کنون 
به صورت آنلاین زیر نظر این مربی بود، به صورت 

مستقیم ازسوی مارسلو پیگیری شد.
مائوریسیو موتا پائز سرمربی تیم ملی والیبال ایران از 
روز گذشته )دوشنبه دهم اردیبهشت( تمرینات را با 
حضور ۱۸ بازیکن دنبال می کند که علی رمضانی، 
امیرحسین  رضایی،  مهدی  وادی،  محمدطاهر 
صداقت، محمدرضا حضرت پور، آرمان صالحی، پوریا 
حسین خانزاده، مبین نصری، شهروز همایونفرمنش، 
شفیعی،  علی  صالحی،  میثم  ساداتی،  امیرحسین 
فراهانی  علیرضا  ولی زاده،  محمد  جلوه،  مهدی 

مصلح آبادی، متین احمدی، مرتضی شریفی، امیررضا 
سرلک بازیکنان حاضر در این اردو هستند.

 ۱۵ شنبه  روز  از  اسماعیل نژاد  امین  همچنین 
اردیبهشت ماه به جمع اردونشینان افزوده خواهد 
شد تا در کنار ملی پوشان تمرینات خود را آغاز کند 

و دیگر لژیونرهای تیم ملی والیبال ایران هم به محض 
ورود به ایران و با تشخیص کادر فنی به اردو اضافه 

خواهند شد.
 ۱۴ جمعه  روز  نیز  پائز  برزیلی  دستیار  لئوناردو 

اردیبهشت وارد تهران می شود.

با اعلام سخنگوی فدراسیون کشتی، زمان و مکان 
برگزاری مسابقات بین المللی کشتی آزاد جام تختی 

تغییر کرد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، قرار بود 
 ۲۸ و   ۲۷ تختی  جام  آزاد  کشتی  رقابت های 

روز  که  شود  برگزار  لار  شهر  در  ماه  اردیبهشت 
گذشته اخباری دال بر انصراف هیات کشتی این 

شهر از میزبانی این مسابقات منتشر شد.
ابراهیم مهربان سخنگوی فدراسیون کشتی در این 
خصوص توضیح داد: به دلیل برخی مشکلات زیر 
ساختی برای میزبان این مسابقات، مسئولان کشتی 

این شهرستان در نهایت به این جمع بندی نهایی 
رسیدند که نمی توانند در این بازه زمانی میزبان این 

رویداد بین المللی باشند.
وی ادامه داد: پس از پیگیری هایی که انجام شد، شهر 
زنجان به عنوان میزبان رقابت های کشتی آزاد معرفی 
و قرار است مسابقات جام تختی سوم و چهارم خرداد 

ماه در این شهر برگزار شود.
سخنگوی فدراسیون کشتی در خصوص حضور 
پیشتر  گفت:  جام  این  در  خارجی  کشورهای 
دعوت نامه هایی را به چند کشور ارسال کرده ایم، اما 
هنوز به صورت قطعی مشخص نیست که چند آزاد 

کار خارجی در این مسابقات شرکت کنند.

فدراسیون بسکتبال پس از برگزاری جلسات کمیته فنی 
به این نتیجه رسید که با ۲ مربی جدید خارجی وارد 
مذاکره شود تا شاهد سومین تغییر در راس تیم ملی 

طی ۲ سال باشیم.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، پس از کش و 
اردیبهشت ۱۴۰۳(،  فراوان )دوشنبه - ۱۰  قوس های 
فدراسیون  فنی  کمیته  سخنگوی  تابش نیا  سعید 
بسکتبال اعلام کرد که دیگر »هاکان دمیر« ترکیه ای، 
از لیست گزینه های سرمربیگری تیم ملی حذف شده و 
تنها دو گزینه خارجی دیگر )ایتالیایی و اسلوونیایی( مد 

نظر فدراسیون هستند. 
جواد داوری از تاریخ ۹ اسفند ۱۴۰۰ که سکان ریاست 
فدراسیون بسکتبال را بر عهده گرفت، یکی از اصلی ترین 
ملی  تیم  کادرفنی  و  نیمکت  تقویت  را  خود  اهداف 

بسکتبال اعلام کرد. البته با توجه به اتفاقات و تصمیمات 
گرفته شده در این ۲ سال و حدودا ۳ ماه ریاست داوری، 
به نظر نمی رسد که او در این امر موفق بوده، چرا که از آن 
روز تا الان نیمکت تیم ملی سه بار دستخوش تغییر شد 

و اکنون نیز منتظر چهارمین سرمربی است.

مصطفی هاشمی
وقتی که داوری به عنوان رئیس فدراسیون انتخاب شد، 
مصطفی هاشمی سرمربی تیم ملی بود )در زمان ریاست 
رامین طباطبایی منصوب شد( که با نظر جواد داوری از 
این سمت برکنار شد و سعید ارمغانی،  سکان هدایت تیم 

ملی ایران را بر عهده گرفت.
البته کار به همینجا ختم نشد و بی ثباتی روی نیمکت 
تیم ملی ادامه داشت؛ تا اینکه پس از حواشی بسیار 
سعید ارمغانی هم با نظر جواد داوری از سرمربیگری 

تیم ملی برکنار شد و »هاکان دمیر« ترکیه ای، با هدف 
به عنوان  ایران،  تیم ملی  بلند مدت در  سرمربیگری 

سرمربی معرفی شد.

سعید ارمغانی
البته خیلی زمان نبرد که پس از نتایج ضعیف هاکان 
دمیر با تیم ملی ایران در جام جهانی و بازی های آسیایی، 
بحث برکناری این مربی ترک هم مطرح شد و تقریبا 
۴ ماه زودتر از اتمام قرارداد یک ساله اش با فدراسیون 
ایران، جدایی او از تیم ایران قطعی شد؛ موضوعی که 
سعید تابش نیا )دوشنبه - ۱۰ اردیبهشت ۱۴۰۳( آن را 

به صورت رسمی اعلام کرد.
اگر مصطفی هاشمی را که سرمربی منتخب فدراسیون 
قبل داوری بود فاکتور بگیریم، به این ترتیب جواد داوری 
ریاست خود،  ۳ سرمربی  ماه  تقریبا ۳  و  در دو سال 

مختلف را برای هدایت تیم ملی ایران انتخاب کرده است؛ 
موضوعی که نشان از یک بی ثباتی بی سابقه در تیم ملی 
است و قطعا نمی تواند اتفاق خوبی برای این رشته باشد.

هاکان دمیر
به موارد مطرح شده، فدراسیون بسکتبال و  با توجه 
خصوصا جواد داوری باید در نظر بگیرد که بی ثباتی و 
گرفتن تصمیمات دوره ای نه تنها نمی تواند آینده روشنی 
را برای بسکتبال ایران رقم بزند، بلکه حال بد فعلی این 
رشته در ایران را بدتر از قبل می کند. فدراسیون بسکتبال 
اگر تصمیم دارد این رشته را بار دیگر در آسیا به جایگاه 
اصلی خود برساند، باید با یک برنامه ریزی بلند مدت مثل 
کشورهای پیشرفته، سرمربی جدید خود را انتخاب کند. 
در صورتی که این اتفاق رخ ندهد، احتمالا باید منتظر 

روزهای بدتر بسکتبال ایران هم بود. 

مناف هاشمی: سخت است نتایج لندن را تکرار کنیم

شوک بودجه ای به کمیته ملی المپیک 

مربی برزیلی به تیم ملی والیبال پیوست

زمان و مکان کشتی آزاد جام تختی تغییر کرد

بی ثبات مثل نیمکت تیم ملی بسکتبال؛ ۳ سرمربی در ٢ سال!
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غزلانه امروز با حافظ

ستم از غمزه میاموز که در مذهبِ عشق
هر عمل اجری و هر کرده جزایی دارد

نغز گفت آن بتِ ترسابچه باده پرست
شادیِ رویِ کسی خور که صفایی دارد
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برگه

بسیار سال ها به سر خاک 
ما رود

کاین آب چشمه آید و باد 
صبا رود

سعدی

هیچ کس نمی تواند به تنهایی از زیبایی ای که 
درک می کند لذت ببرد...

جبران خلیل جبران

برش

باج افزارها چطور
 باج می گیرند؟

پژوهشگران حوزه امنیت سایبری نسبت به روش جدید باج افزارها 
برای ورود به سیستم های رایانه ای و قفل کردن فایل ها هشدار 

دادند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از آنا، همه ما کم وبیش از خطرات 
بارگیری )دانلود( فایل های ناشناخته در اینترنت آگاه هستیم؛ اما 
خوب است بدانیم که بارگذاری )آپلود( فایل ها نیز می تواند منجر 
به مشکل شود. هنگام به اشتراک گذاری فایل ها به صورت آنلاین 
مراقب باشــید، زیرا ممکن است به رایانه شما آسیب برساند یا 

اطلاعات شخصی شما را در معرض خطر قرار دهد.
مرورگرهای وب امروزی بســیار قدرتمندتر از نسل های قبلی 
مرورگرها هستند. آنها می توانند داده ها را هم در مرورگر و هم در 
محل ذخیره فایل در رایانه دستکاری کنند. قابلیت های مختلف 
در اینترنت و رایانه مانند ارسال و دریافت ایمیل، گوش دادن به 
موسیقی یا تماشای فیلم در عین آسان کردن کارها برای کاربران، 
متأسفانه راه سوءاستفاده هکرها از مرورگرها را نیز هموار کرده 
اســت تا با فریب کاربران از طریق باج افزارها وارد فایل های شما 
شوند و آنها را قفل کنند. چنین اتفاقی به سادگی و در زمانی که 

سرگرم کارهای معمول و آنلاین هستید می افتد.
نویسنده مقاله حاضر می گوید: »من یک دانشمند کامپیوتر هستم 
که در مورد امنیت سایبری مطالعه می کنم. من و همکارانم نشان 
داده ایم که چگونه هکرها می توانند از طریق رابط برنامه نویسی به 
فایل های رایانه شما دسترسی پیدا کنند و به کمک برنامه های 
کاربردی وب در مرورگرهای مدرن به فایل های سیســتم شما 
برسند. این تهدید بیشــتر متوجه مرورگرهای گوگل کروم و 
مایکروســافت اِج )Microsoft Edge( اســت و در مــورد 
مرورگرهای ســافاری )برای اپل( یا موزیــلا فایرفاکس صدق 
نمی کند. ۶۵ درصد از استفادۀ مرورگرها به کروم اختصاص دارد 
و اجِ نیز ســهم ۵ درصدی دارد. تا آنجا که من می دانم، تاکنون 
گزارشــی مبنی بر استفاده هکرها از این دو مرورگر ثبت نشده 

است.«

باج افزارها چطور باج می گیرند؟
مرورگرهای امروزی هر کدام تقریباً یک سیستم عامل هستند. 
آنها می توانند برنامه های نرم افــزاری را اجرا کنند و فایل ها را 
رمزگذاری کنند. این قابلیت ها، همراه با دسترســی مرورگر به 
فایل های رایانه میزبان )از جمله فایل های موجود در فضای ابری، 
پوشه های مشترک و درایوهای خارجی( از طریق دسترسی به 
فایل سیســتم )File System Access API( فرصت 

جدیدی را برای باج افزار ایجاد می کند.
تصور کنید می خواهید عکس ها را روی یک ابزار آنلاین به صورت 
رایگان ویرایش کنید. هنگامی که عکس ها را برای ویرایش آپلود 
می کنید، هر هکری که ابزار ویرایش را کنترل می کند می تواند از 
طریق مرورگر به فایل های موجود در رایانه شما دسترسی داشته 
باشد. هکرها به پوشه ای که از آن آپلود می کنید و همه زیرپوشه ها 
دسترسی پیدا می کنند. سپس هکرها می توانند فایل های موجود 
در سیستم فایل شما را رمزگذاری و قفل کنند و برای رمزگشایی 

و باز کردن آنها باج بگیرند.
باج افزار یک مشکل رو به رشد است. در سال ۲۰۲۳، سازمان ها 
بیش از ۱.۱ میلیارد دلار باج به نرم افزارهای مهاجمان پرداخت 
کردند و در هر ثانیه ۱۹ حمله باج افزاری ســازمان ها را هدف 
قرار دادند. افراد و ســازمان ها، شــرکت های بــزرگ و جهانی، 
بانک ها، ارائه دهندگان خدمات ابری، اپراتورها، ســرویس های 
نظارت بر تهدید، تولیدکنندگان تراشه، دولت ها، مراکز پزشکی و 
بیمارستان ها، شرکت های بیمه، مدارس، دانشگاه ها و حتی ادارات 
پلیس در رده قربانیان حملات باج افزاری هستند. امروزه باج افزار، 
رقابت تسلیحاتی شماره یک بین هکرها و متخصصان امنیتی 
است. باج افزارهای سنتی پس از اینکه هکرها شما را فریب دادند 

تا آن را دانلود کنید، روی رایانه شما اجرا می شود.

دفاع جدید برای تهدید جدید
محققان دانشگاه بین المللی فلوریدا با همکاری گوگل نوع جدیدی 
از باج افزار را شناسایی کرده اند که می تواند رایانه شما را از طریق 
مرورگرهای وب آلوده کند. شناسایی این نوع باج افزار بسیار دشوار 
است و می تواند فایل های شما را رمزگذاری کند و تا زمانی که 
باج را پرداخت نکنید، آنها را غیرقابل دســترس می کند.  این 
باج افزار RøB نامیده دارد و در مرورگر اجرا می شود و معمولاً 

آنتی ویروس های سنتی نمی توانند آن را شناسایی کنند.
برای مقابله با این تهدید جدید، محققان سه رویکرد دفاعی را 
برای محافظت از رایانه پیشــنهاد کرده اند روش اول برنامه وب 
را به طور موقت متوقف می کند تا فایل های رمزگذاری شــده را 
شناســایی کند. رویکرد دوم، فعالیت برنامه های وب در رایانه را 
برای شناسایی الگوهای باج افزارمانند رصد می کند. رویکرد سوم 
به کاربران در مورد خطرات اجازه دسترســی و ورود برنامه های 

کاربردی وب به فایل سیستم هشدار می دهد.
اگر می خواهید از رایانه خود محافظت کنید در مورد محل آپلود یا 
ذخیره فایل ها بیشتر احتیاط کنید. هکرها می توانند از آپلودهای 
شما برای دسترسی به رایانه شما استفاده کنند، بنابراین مراقب 

باشید که چه چیزی را به صورت آنلاین به اشتراک می گذارید.
 این گزارش از پایگاه اینترنتی دِ کانورسیشن به فارسی برگردان 

شده است.

دولت جمهوری اســلامی و ارکان آن با اجرای 
سیاســتی هماهنگ در عین اینکه روی گشاده 
خود را برای الگوی همکاری های درون منطقه ای 
به روی همه کشــورهای دور و نزدیک گشوده 
اســت، در بزنگاه تاریخی و به ضرورت، به نحوی 
از ظرفیت های دفاعی تسلیحاتی خود رونمایی 
می کنــد تا ایالات متحده، اســرائیل و متحدان 
منطقه ای شان، همزمان قافیه را در حیطه اقدامات 
بین المللــی و منطقه ای به ایــن رویکرد ببازند؛ 
رویکردی که امتــداد آن در تعظیم خاموش به 

پیروزی بدون جنگ قابل مشاهده است.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایران، وقتی در 
نیمه های دی ماه ســال ۵۷، رهبران چهار کشور 
امریکا، انگلیس، فرانســه و آلمان در نشســت 
معروفی موسوم به کنفرانس »گوادلوپ« در یک 
جزیره فرانسوی دور یکدیگر جمع شدند تا برای 
رویداد محتمل پیروزی انقلاب اسلامی در ایران 
چاره اندیشی کنند، در نهایت خود را با یک وعده 
فریفتند و آن طراحی و اجرای راهبردی بود که در 

یک تعبیر خلاصه می شد؛ »بحران سازی پیاپی«.
نخستین تلاش این کشــورها که با حمایت از 
رهبران بعثــی حاکم بر عراق برای تحمیل یک 
جنگ نظامی علیــه ایران کلید خورد، رســماً 
شــکل گیری یک آلترناتیو راهبردی را از سوی 
ایران رقم زد که در قالب دو گزاره کلیدی »جنگ 
ســخت« و »جنگ نــرم«، راه پرپیچ و خمی را 
پیمود؛ راهبردی برگرفته از دیدگاه رهبر انقلاب 
که از یک سو در توانمندسازی نظامی کشور ذیل 
طراحی و پیش راندن صنعت بومی تســلیحات 
موشکی در برابر اقدامات تخریبی دشمنان مورد 
توجه قرار گرفته و وجه دیگر آن در این ســخن 
ایشان تصریح شــده است: »در جنگ نرم مانند 

شطرنج بازی ماهر همیشه یک قدم از دشمن جلو 
باشید«.

رهبری این مهم را ۵ ســال پیش در واکنش به 
توطئه هزینه ســاز در داخــل خیابان های ایران 
مطرح کردند که بواســطه آن دشمنان مترصد 
فرصتــی بودند تا آن را در یک بزنگاه به حربه ای 
برای فروپاشــی نظام ایران تبدیــل کنند. این 
شــأن نزول، از راهبرد بلندمــدت رهبر انقلاب 
در مواجهه با جدال های پیدا و پنهان دشــمنان 
رمزگشــایی می کرد که بعدها به صورت توأمان 
در قالــب بازدارندگــی در »میــدان« و نظریه 
پردازی در »دیپلماســی« به اجــرا درآمد و در 
رویدادهای متوالی همچون بی اثرسازی سناریوی 
تحریم های امریکایی، پاسخ نظامی به تروریست ها 
و جریان های پشت پرده و در آخرین دست، حمله 
موشکی علیه اسرائیل به عنوان بازوی منطقه ای 
واشنگتن در قالب دکترین دفاع مشروع نمایان 

شد.
 

ظرافت حکیمانه در پیشبرد راهبرد
این رویکرد تصویری جدی و قابل اعتنا از ایران به 
نمایش گذاشته است که میان دو گزاره راهبردی و 
به ظاهر متناقض »پرهیز از جنگ« و »نهراسیدن 
از جنگ« پیوندی ناگسســتنی برقرار و آن را به 
کلید عبور از بحران هایی تبدیل کرده که در بیش 
از چهار دهه ای که از تولد مجدد ایران می گذرد، 
روایت »پیروزی بدون جنگ« را به تصویر کشیده 
است؛ روایتی نشــأت گرفته از یک نگاه جامع، 
فراگیر و چندوجهی که ضروری می نمود از وقتی 
کلید نخستین حوادث تاریخی برای نشاندن ایران 
انقلابی در دل بحران ها زده شد، آیت الله خامنه ای 
به عنوان خلف صالح امام خمینی)ره( به کارگیرند 
و نشان دهند ایران از آن پس، قرار نیست به ساز 

پرســروصدای بازیگران مداخله گری برقصد که 
عزم خود را برای کشاندن آن به ورطه نبردهای 

بی پایان جزم کرده اند.
علی باقری، معاون سیاســی وزارت امورخارجه 
در اشــاره به نحوه گذر موفق ایران از تهدیدهای 
امنیتی و نظامی به ســال های دور بازمی گردد و 
حمله متجاوزانه صدام حســین در سال ۱۳۵۹ 
علیه ایران را نقطه عزیمت دشمنان برای قراردادن 
کشور در روند جنگ های فرسایشی می داند، اما 
ایــن تنها آغاز ماجرا بود و بــروز چندین رویداد 
متوالی از به قدرت رسیدن طالبان در یک نبرد 
خونین در افغانستان گرفته تا رخداد یازده سپتامبر 
و حمله امریکا به افغانستان و پیامدهای برآمده 
از آن کــه ابعاد و دامنه های تنش ها را به محیط 
پیرامونی کشور تســری داد، بر تعدد شکاف ها 
و تعارض هــای ایران و بازیگــران پیدا و پنهان 
این تحولات افزود. اسرائیل نیز که نقش و نفوذ 
منطقه ای ایران بر جبهــه مقاومت را به معنی 
حضــور تهدیدآمیز آن در محیط پیرامونی خود 
تلقی می کرد، از یک سو در پشت نقاب تروریسم 
تکفیری ایستاد و از سوی دیگر با پرونده سازی های 
مجعول پیرامون برنامه هسته ای و موشکی آن، 
سعی در شکل دادن به یک ائتلاف غربی- عربی 
برای ترغیب نافرجام به حمله نظامی علیه ایران 
داشت و به این ترتیب کوشید مضمون »نفوذ« را 
در رقابت با قدرت منطقه ای ایران طی سال های 
اخیر به زورآزمایی های ماجراجویانه در فراسوی 

مرزهای خود بکشاند.
حمله یکم آوریل تل آویو به ســاختمان سفارت 
ایران در دمشــق، نقطه اوج این ماجراجویی بود 
که رهبران اسرائیلی ذیل آن سعی کردند خاک 
ســرزمینی ایران را به جای فلسطین اشغالی به 

محل نزاع خارج از مرزهای خود تبدیل کنند.

  رمزگشایی از یک اقدام
بر اساس این واقعیت ها، راهبرد ایران پاسخی است 
به نگرانی های جدی پیش روی منطقه و طبیعتاً 
برآمده از بیش از چهار دهه تجربه که نشان داده 
بحران سازی از طریق جنگ های نامتقارن، دامن 
زدن به اختلافات هویتی، افتادن در دام رقابت های 
تسلیحاتی و فتنه انگیزی از طریق حمایت های 
پنهان و آشــکار از ســوی گروه هــای افراط گرا 
حاصلی جز افتادن آتش بر دامن کشورهای دور 
و نزدیک نداشته است. با این تجربه در شرایطی 
که شعله این آتش از سوی اسرائیل در بارزترین 

وجه یعنی هدف قرار دادن یک مکان سرزمینی 
ایــران در دمشــق کلید خورد، ایران با ارســال 
موشک های دوربرد خود پاسخی سخت و قاطع 
به این دست اندازی داد و این درحالی بود که اقدام 
نظامی اش از یک پشتوانه نظری هم بهره داشت 
و آن ایــده همکاری های درون منطقه ای بود که 
آن را راهکاری برای برون رفت منطقه از وضعیتی 
دانســت که اصطکاک های درونی مانع از رشد و 
توسعه آن شده اســت و بستری برای ترکتازی 

برخی بازیگران منطقه ای فراهم آورده است.
 

تعظیم خاموش به یک پیروزی
بنابراین وقتــی ناظران منطقه و بین الملل برای 
توصیف شرایط چند هفته گذشته و در واکنش 
به پاسخ نظامی ایران به اسرائیل، این تعبیر را به 
کار بردند که »خاورمیانه روی لبه چاقو حرکت 
می کند«، نه به خاطر غرش موشک های ایرانی بر 
فراز آسمان فلسطین اشغالی، بلکه برای سکوت 
سنگین تری بود که داخل کابینه رژیم اشغالگر 
و همپیمانان غربی شــان سایه انداخته است. در 
چنین شرایطی، نگاه های متعددی به سمت تهران 

چرخیده و روی تحرکات آن متمرکز شده است.
ایرانی که تا امروز پیروزی خود در حوزه میدان 
را مرهون سیاســتی می داند که بر مبنای یک 
مفاهمه درســت از واقعیــت موجود منطقه و 
راه های تحقق وضعیت مطلوب به اجرا درآورده 
اســت. به این ترتیب دولت جمهوری اسلامی 
و ارکان آن بــا اجرای سیاســتی هماهنگ در 
عین اینکه روی گشــاده خــود را برای الگوی 
همکاری هــای درون منطقه ای بــه روی همه 
کشورهای دور و نزدیک گشوده است، در بزنگاه 
تاریخی و به ضرورت، به نحوی از ظرفیت های 
دفاعی تسلیحاتی خود رونمایی می کند تا ایالات 
متحده، اســرائیل و متحدان منطقه ای شــان، 
همزمان قافیه را در حیطه اقدامات بین المللی 
و منطقه ای به این رویکرد ببازند؛ رویکردی که 
امتداد آن در تعظیم خاموش به پیروزی بدون 
جنگ قابل مشاهده است. در درستی این راهبرد 
دوراندیشانه همین بس که ایران در پی پاسخ 
بازدارنده علیه تل آویو، جلوه هایی زیبا از یکرنگی 
و اتحاد را به نمایش گذاشته است؛ تا جایی که 
در موج گسترده تقدیر از این اقدام نیز، حامیان 
و منتقدان به یک اندازه حضور داشتند که این 
مهم بازتابی از اهمیت یک پیروزی بدون جنگ 

برای مردم و کشور بود.

در ســینمای ایران گاه وجه ازخودگذشتگی، گاه 
رابطه اســتاد و شاگردی، گاه حس پدر و پسری یا 
مادر و دختری و گاه نیز وجه سخت گیرانه معلمان 
تصویر شده است. از معلمانی که در سینمای ایران 
سروکارشان با کودکان اســتثنایی بوده گرفته تا 
آنهایی که با نوجوانان بازیگوش سروکار داشته اند، 

همه در فیلم های سینمایی ما خاطره ساز شده اند.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از وطــن امروز، 
بدون شــک شخصیت و نقش معلم را باید یکی از 
جذاب ترین نقش ها برای نویسندگان و کارگردانان 
دانست؛ نقشی که یک بازیگر، با تجربه و خاطراتی 
که از مابه ازای آن دارد، می تواند ابتکارات بســیاری 
را در خلق آن پیاده کند. به همین دلیل است که 
بسیاری از بازیگران شاخص سینمای ایران، حداقل 
یک  بار در نقش معلم ظاهر شده اند و برخی از آنها 
توانسته اند با این نقش، یکی از برترین های کارنامه 

خود را رقم بزنند.
در ســینمای ایران گاه وجه ازخودگذشتگی، گاه 
رابطه اســتاد و شاگردی، گاه حس پدر و پسری یا 
مادر و دختری و گاه نیز وجه سخت گیرانه معلمان 
تصویر شده است. از معلمانی که در سینمای ایران 
سروکارشان با کودکان اســتثنایی بوده گرفته تا 
آنهایی که با نوجوانان بازیگوش سروکار داشته اند، 
همه در فیلم های سینمایی ما خاطره ساز شده اند. از 
طرفی ارزش و جایگاهی که معلم در کشور ما دارد، 
همواره ایفای این نقش را به نسبت سایر شخصیت ها 
ســخت و گاه حساس کرده است، به  گونه ای که با 
مرور ۴ دهه ســینمای ایران و نگاهی به فهرست 
هنرمندانی که به ایفــای نقش معلم پرداخته اند، 
به وضوح می توان دیــد این جایگاه در هنر هفتم 
نیز بسیار محترم شناخته شده و همواره معلم در 
سینمای ایران به عنوان یک ناجی با نقش محوری 
روایت شده است و این تصور به وجود نمی آمد مگر 
متاثر از جایگاهی که این شخصیت در جامعه ایران 

دارد. 
در این میان اما به رغم ضعف هایی که ســینمای 
ایــران در مواجهه با بســیاری از موضوعات دارد، 
پیرامون ســوژه معلم و پرداختن به این شخصیت 
نسل ساز دست پری داشته است. »جنگ اطهر«، 
»دبیرستان«، »پرنده کوچک خوشبختی«، »تیک 
تاک«، »عبور از غبار«، »کتونی سفید«، »پشت پرده 
مه«، »آوار«، »بچه های طلاق«، »شنا در زمستان«، 
»رابطــه«، »خواب های دنبالــه دار«، »ورود آقایان 
ممنوع« و »جدایی نادر از ســیمین« از جمله آثار 
سینمای ایران هستند که یا شخصیت محوری یا 

یکی از پررنگ ترین شخصیت های فیلم معلم بوده 
است. 

نکته قبل تامل اینکه سینمای ایران تنها در دهه ۶۰ 
توانست نقش هایی ماندگار از معلم را در خاطرات 
ثبت کند و هر چه از این دهه فاصله گرفته شــد، 
شخصیت معلم در فیلم ها آنچنان که باید و شاید 
ماندگار نشــد، البته در این میان معدود آثاری هم 
بودند که در آنها شخصیت معلم، محوری و مورد 
اقبال بود اما هرگز مانند دهه ۶۰ ماندگار نشــدند؛ 
آثاری چون »خورشید« با بازی جواد عزتی، »بمب؛ 
یک عاشاقانه« با نقش آفرینی پیمان معادی و حتی 

»فروشنده« با بازی شهاب حسینی.
مجیــد مجیدی، فرامز قریبیان و شــیرین بینا با 
حضور در ۳ فیلم رکــوردداران ایفای نقش معلم 
هستند، البته در این فهرست پر و پیمان نام هایی 
چون خسرو شکیبایی، علی نصیریان، هما روستا و 

جهانگیر الماسی نیز قرار دارند. 
نکته قابل توجه اینکه »جنگ اطهر« به کارگردانی 
محمدعلی نجفی که نخستین فیلم سینمایی ایران 
پس از پیروزی شــکوهمند انقلاب اسلامی است، 
شــخصیت محوری اش یک معلم با بازی فرامرز 
قریبیان اســت و در واقع قریبیان را باید نخستین 
بازیگری دانست که پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
به ایفای نقش معلم پرداخت. مسعود جعفری جوزانی 
سال ۶۴ فیلم »جاده های سرد« را جلوی دوربین 
برد؛ فیلمی که علی نصیریــان، نقش محوری آن 
را با عنــوان آقامدیر بازی کرد. فارغ از ســادگی و 
صمیمیت نقش، آقامدیر در این فیلم، درس زندگی 
به شاگردانش می داد. نگاه آقامدیر به شاگردانش، 
برخلاف روال آمــوزش دهه ۶۰، محدود به کتاب 
و فرآیند آموزشی کلیشه ای نبود، بلکه امیدآفرینی 
برای بچه های روستایی بود که می خواستند مانند 

درخت، سرما را به زمین بزنند.
»سایه های بلند باد« به کارگردانی بهمن فرمان آرا و 

»آوار« به کارگردانی سیروس الوند فیلم های بعدی 
بودند که قریبیان در آنهــا در نقش معلم حضور 
داشــت اما بدون شک »دبیرستان« به کارگردانی 
اکبر صادقی در سال ۶۵ را می توان یکی از فیلم های 
شاخصی دانست که شخصیت معلم در آن حضور 
پررنگی داشت. در این فیلم بیژن امکانیان در نقش 
علی ناصری، دبیر زیست شناســی به دنبال ترک 
اعتیاد، پس از ۳ ســال به زادگاهش بازمی گردد و 
به لحاظ ســوابق خوب پدر مجددا در دبیرستانی 

مشغول کار می شود.
از ســویی مجید مجیدی، کارگــردان صاحبنام 
سینمای ایران هم در سال هایی که به عنوان بازیگر 
در سینما فعالیت می کرد با بازی در فیلم »شنا در 
زمستان« به کارگردانی محمد کاسبی ایفاگر کاراکتر 
معلم شد. مجیدی در این فیلم در قالب آموزگاری 
ظاهر شد که بتازگی در یکی از مدارس جنوب شهر 
عهده دار امر تدریس شده است و سعی دارد برخورد 
متفاوتی با شاگردان فقیر کلاس داشته باشد. پس از 
ماجراهایی که در مدرسه رخ می دهد، با توطئه یک 
خبرچین، آموزگار توسط ماموران ساواک دستگیر 
می شود و مدرســه بار دیگر به صورت سابق خود 
بازمی گردد و دیگر کسی به شاگردان فقیر کلاس 
توجهی ندارد. زنده یاد خسرو شکیبایی هم در ۲ فیلم 
»عبور از غبار« و »رابطه« در نقش معلم ظاهر شد. 
شکیبایی در »رابطه« به کارگردانی پوران درخشنده 
که سال ۶۵ ساخته شد، نقش معلمی را داشت که 
به کمک نوجوان ناشنوایی می شــتابد و وی را از 
انزوا خارج می کند. در»عبور از غبار« هم که ســال 
۶۸ توسط درخشنده ساخته شد، او نقش آموزگار 
جوان و رنج دیده ای را بازی کرد که گرفتار بیماری 
همسرش می شود و مادر یکی از شاگردان گریزپایش 

به کمک او می آید.
جهانگیر الماسی هم از دیگر بازیگرانی است که ۲ 
بار نقش معلم را ایفا کرده است. او در فیلم »آهوی 

وحشی« به کارگردانی حمید خیرالدین در سال ۷۱ 
نقش معلم سخت گیری را داشت که باعث می شود 
یکی از دانش آموزانش سر به کوه و جنگل بگذارد. 
الماسی در »پشــت پرده مه« به کارگردانی پرویز 
شــیخ طادی هم در نقش یک معلم خشن ظاهر 
می شود که توهماتی را در ذهن یکی از شاگردانش 

که ناشنواست، ایجاد می کند.
هما روستا در »پرنده کوچک خوشبختی« ایفاگر 
یکی از ماندگارتریــن نقش های معلمان بود. او در 
این فیلم که توســط پوران درخشنده در سال ۶۶ 
ساخته شــد، نقش یک معلم روانشناس را بازی 
کرد که برای تدریس وارد یک مدرســه دخترانه 
دانش آموزان استثنایی و ناشنوا می شود و ورودش 
مصادف با آشنایی با دخترکی ناسازگار و کندذهن 
که قصد کشتن هم شــاگردی هایش را سر کلاس 
داشته، می شود. معلم با تلاش فراوان سعی در اصلاح 
شخصیت ناسازگار دخترک می کند که تلاش او تا 
حد ایثار و جنون پیش می رود. تهمینه میلانی سال 
۶۸ در فیلم »بچه های طلاق« یکی از شخصیت های 
اصلی فیلمش را یک معلم خصوصی با بازی مهشید 
افشــارزاده قرار داد که برای امرار معاش و کســب 
تجربه به تدریس خصوصی در منازل اشتغال دارد و 

درگیر زندگی نوجوان ۱۴ ساله ای می شود.
»کتونی سفید« ساخته محمدابراهیم معیری نیز 
حسین یاری را در قالب معلمی نشان می دهد که 
برای سامان دادن ورزش مدرسه ای بزرگ و قدیمی 
وارد بوشهر می شود و بزودی روحیه بچه های شهر را 
در جهت خودباوری و اعتماد به نفس جمعی شکل 
می دهد. از دیگر بازیگرانی که در نقش معلم ظاهر 
شده اند، می توان به نگین صدق گویا در فیلم »تیک 
تاک«، افســانه بایگان در فیلم »اتل متل توتوله«، 
پانته آ بهرام در فیلم »خواب های دنباله دار«، بهاره 
رهنما در فیلم »ورود آقایان ممنوع« و مریلا زارعی 

در فیلم »جدایی نادر از سیمین« اشاره کرد. 
به هر حال آنچه مشــخص است اینکه شخصیت 
معلم در ســینمای ایران هر چه از دهه های ۶۰ و 
۷۰ فاصله گرفت، از آن اعتبار و جایگاه دور شد تا 
جایی که این شخصیت در معدود آثار سینمایی به 
شخصیتی هجو بدل شده است که نمونه بارز آن را 
می توان در فیلم »ورود آقایان ممنوع« دید. در هر 
صورت و همان طور که در ابتدای این یادداشت به 
آن پرداخته شد، شخصیت معلم در جامعه ما همواره 
از جایگاه ویژه و قابل احترامی برخوردار بوده است، 
بنابراین انتظار می رود هنرمندان و فیلمسازان سینما 
در پرداخت به چنین شــخصیت و نقشی، اهتمام 

ویژه تری داشته باشند.

پیروزی بدون جنگ

نگاهی به ماندگارترین فیلم ها با محوریت معلم در سینمای ایران

معلم در سینما

گزارش روز

اشاره

دیدگاه

۱۰ پیام یک خیزش
گسترش دامنه و وسعت تظاهرات غیرتمندانه دانشجویان آمریکایی و اروپایی 
علیه موجودیت رژیم اشغالگر صهیونیستی و جنایات بی حد و حصر این رژیم 
نامشروع در نوار غزه، نقش بسزایی در خلق و استمرار موازنه ای جدید براساس 

قدرت آگاه سازی جهانی ایفا کرده است.

به گزارش پیام آشنا به نقل از جام جم، این جنبش به لحاظ ماهوی و عملیاتی 
دارای ۱۰ پیام آشکار برای افکار عمومی دنیاست:

 ـاروپایی، روایت سازی غرب و رژیم  ـ ۱- نسل جدید و دانشجویان آمریکایی ـ
صهیونیستی در قبال جنگ غزه را صراحتا پس زده و به جای القائات دروغین، 

روی واقعیات متمرکز شده اند.

۲- وســعت خیزش دانشجویی کنونی در غرب حتی نسبت به زمان جنگ 
ویتنام بیشتر و متعاقبا، قدرت تأثیرگذاری جهانی آن نیز گسترده تر است.

۳- کلیت تن دادن مقامات دانشگاه کلمبیا به رایزنی با دانشجویان معترض، 
آن هم پس از تهدیــد و قرار دادن ضرب الاجل بــرای پایان اعتراضات ضد 
صهیونیستی، بیانگر قدرت جدیدی است که جنبش های دانشجویی ضد سلطه 

و ظلم در آمریکا پیدا کرده اند. 

۴- حمایت دو حزبــی دموکرات ها و جمهوریخواهان آمریکا و حتی احزاب 
پرادعای اروپایی از سرکوب اعتراضات دانشجویی، بیانگر تشدید شکاف دولت ها 

و ملت های غربی در جریان جنگ غزه و ترمیم ناپذیر بودن این فاصله است.

۵- قبلا کنترل فضاهای ضد صهیونیســتی در دانشگاه های غربی از طریق 
شاخه های جوانان و دانشجویی احزاب سنتی و جدید در آمریکا و اروپا صورت 
می گرفت. وقایع اخیر نشان می دهد این احزاب و لابی های صهیونیستی مسلط 

بر آنها، قدرت قبلی خود را از دست داده اند.
 

۶- اکثر رســانه های آمریکایی واروپایی روایتگری واحــدی ازاعتراض های 
ضدصهیونیســتی دردانشگاه ها داشته و در صدد ساده سازی و طبیعی جلوه 
دادن برخورد وحشیانه پلیس با دانشجویان برآمده اند. شیوه انعکاس رسانه ای 
اعتراضات ضد صهیونیستی در غرب، عدم استقلال حرفه ای و اخلاقی آنها را 

به اثبات می رساند.
 

۷- اعتراضات ضدصهیونیستی اخیر رانمی توان به مثابه پدیده ای دربطن یک 
بسترزمانی خاص موردتفسیر قرارداد. این اعتراض ها خود در زمان حال و آینده، 

بسترسازخواهد بود.
 

۸- امتناع آشــکار مقامات غربی از اقناع دانشجویان و معترضان جنگ غزه 
طی ماه های اخیر و نوع مواجهه آنها با دانشجویان غیرتمند دربرهه کنونی، 
بیانگر آن است که قدرت اقناعی برخلاف قدرت تنبیهی،اساسا موضوعیتی 

درساختارحکمرانی غرب ندارد.
 

۹- آمریکا و اتحادیه اروپا طی سال های اخیر سرمایه گذاری بسیار کلانی در 
حوزه دیپلماسی عمومی کرده و سعی در دستکاری افکار عمومی دنیا براساس 
الگوواره های تصنعی و مذموم داشته اند. شکل گیری اعتراض های داخلی آگاهانه 
و گسترده دانشجویی در غرب) آن هم با چاشنی محکومیت صهیونیست ها( 
بسیاری از سرمایه گذاری های غرب در حوزه دیپلماسی عمومی را نیز در دیگر 

کشورهای دنیا بر باد خواهد داد.

 ـاروپایی نسبت به ظلم مستمری که به  ـ ۱۰- آگاهی دانشجویان آمریکایی ـ
فلسطینیان درطول تاریخ رفته است، باردیگراهمیت فزاینده مقوله جهاد تبیین 
را در قبال وقایع گذشــته، حال و آینده در جهان مشخص می سازد. پدیده 
کنونی نشان می دهد آگاهی ملت ها و جوانان در سراسر دنیا، حتی نسبت به 
وقایعی که فرسنگ ها دورتر از کشورشان رخ می دهد، چه نقش عظیمی در 

خیزش آنها علیه ظلم و ستم حکمرانان شان خواهد داشت.
محمد مهدی ایمانی پور
رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی


